
       Bolu Belediye Başkanı Tanju Özcan, sadece gün-
demle alakalı değil, yapmış olduğu projelerle de 
adından söz ettiriyor. Başkan Özcan, seçim vaadle-
rinin yüzde 80’inden fazlasını gerçekleşti-
rirken, diğer projelerle ilgili çalışmaları- nı 
da sürdürüyor. Başkan Özcan, “Tür-
kiye’nin Başarılı Belediye Başkanları” 
anketlerinde de İlk 5 arasına mutlaka 
yerini alıyor. Engelli Taksiden tarım 
tesislerine, Avrupa şehirlerine benzer so-
kak tasarımlarından ücretsiz avukat gibi 
birbirinden farklı projelere imza atıldı.

Amerika’dan Haraç Alan Amerika’dan Haraç Alan 
Tek Devlet:Tek Devlet:  
Osmanlı DevletiOsmanlı Devleti
Sayfa 34’teSayfa 34’te

Sayfa 4-5-6’daSayfa 4-5-6’da

3 Milyar €3 Milyar €    KaynakKaynak  
Aktarılacak!Aktarılacak!

Tarih yeniden yazılıyorTarih yeniden yazılıyor
Tarihi zaferlerimizde de yeri olan Tarihi zaferlerimizde de yeri olan 
Kancabaş türü teknelerin restoras-Kancabaş türü teknelerin restoras-
yonu ile başlayan süreçte yonu ile başlayan süreçte 
Kancabaşların Kancabaşların 
modern teko-modern teko-
noloji ile buluş-noloji ile buluş-
masını anlatan masını anlatan 
Mehmet Selim Mehmet Selim 
Ürgüplü ile Ürgüplü ile 
sohbetimizsohbetimiz
Sayfa 32’deSayfa 32’de

Mehmet Selim ÜrgüplüMehmet Selim Ürgüplü

Sayı: 1 Tarih: Nisan 2022Yıl: 1 

        YAGEV Belediyelerin tıkanan projelerini         YAGEV Belediyelerin tıkanan projelerini 
hayata geçirebilmesi için, İngiltere’den 3 Milyar hayata geçirebilmesi için, İngiltere’den 3 Milyar 
€ kaynak buldu.  Modern ve yaşanabilir kentler € kaynak buldu.  Modern ve yaşanabilir kentler 

oluşturmak için  YAGEV ile işbirliği yapan beledi-oluşturmak için  YAGEV ile işbirliği yapan beledi-
yeler,  bu kaynaktan pay alabilecek. yeler,  bu kaynaktan pay alabilecek. 

Akıllı kent yönetimi:Akıllı kent yönetimi:
Çağdaş dünyada Çağdaş dünyada 

kentler nasıl yönetilmeli?kentler nasıl yönetilmeli?

Sayfa 22’deSayfa 22’de

Örnek Belediye Başkanı;Örnek Belediye Başkanı;
Bolu Belediyesi Bir Proje FabrikasıBolu Belediyesi Bir Proje Fabrikası

     YAGEV vakfının verdiği uzun uğ-     YAGEV vakfının verdiği uzun uğ-
raşlar sonucu Mayıs 2019’da zorunlu raşlar sonucu Mayıs 2019’da zorunlu 
hale getirilen Zabıta Eğitim Sertifi-hale getirilen Zabıta Eğitim Sertifi-
kası, YAGEV’in Yeditepe Üniversitesi kası, YAGEV’in Yeditepe Üniversitesi 
ile yaptığı işbirliği sayesinde tüm ile yaptığı işbirliği sayesinde tüm 
zabıta kadrolarına ve zabıta olmak zabıta kadrolarına ve zabıta olmak 
isteyen yeni zabıta adaylarına açıldı.isteyen yeni zabıta adaylarına açıldı.

Sertifikasız Sertifikasız ZabıtaZabıta
Kalmayacak!Kalmayacak!

“Türkiye Ekonomisini“Türkiye Ekonomisini
Dini TurizmleDini Turizmle Canlandıracağız” Canlandıracağız”

DÜNYADA 1570 YIL SONRA BİR İLKDÜNYADA 1570 YIL SONRA BİR İLK

Sayfa 28’deSayfa 28’de

AyrıntılarAyrıntılar sayfa 18’de.sayfa 18’de.

Fizan’a Gerek Yok, Fizan’a Gerek Yok, 
Hizan’a Hizan’a Gitmek LazımGitmek Lazım
YAGEV Vakfı Başkanı Serkan 
Özkaya, imkansızlıklar içinde 
halkına hizmet etmeye çalışan 
Hizan Belediye Başkanı 
Cezail Aktaş’ı ziyaret etti. 
Projeleri yerinde inceleyen 
iki başkan müjdeyi verdi. 
İngiltere’den alınan 3 milyar € 
hibenin ilk pay sahibi, Hizan 
Belediyesi!

YEREL HABER GAZETESİYEREL HABER GAZETESİ
YAYIN HAYATINA BAŞLADI!YAYIN HAYATINA BAŞLADI!

Gazetemiz ilk sayısı itibariyle her ayın Gazetemiz ilk sayısı itibariyle her ayın 
10’una kadar, Cumhurbaşkanlığına, 10’una kadar, Cumhurbaşkanlığına, 

TBMM’ye, Bakanlıklara, Sendikalara, Va-TBMM’ye, Bakanlıklara, Sendikalara, Va-
kıflara, Belediyeler ile  Valilikler de olmak kıflara, Belediyeler ile  Valilikler de olmak 
üzere bütün kamu kuruluşlarımıza posta üzere bütün kamu kuruluşlarımıza posta 
yoluyla gönderilecektir. yoluyla gönderilecektir. Abonelik içinAbonelik için

nazlitanrikulu@yagev.orgnazlitanrikulu@yagev.org adresine elekt- adresine elekt-
ronik posta gönderebilir ya da ronik posta gönderebilir ya da 
+90536 494 2513+90536 494 2513 numaralı  numaralı 

telefonu arayabilirsiniz. telefonu arayabilirsiniz. 

Serkan ÖZKAYA’ nın Serkan ÖZKAYA’ nın 
köşe yazısı sayfa 9’daköşe yazısı sayfa 9’da

Kentlerin Kaderi Kentlerin Kaderi 
Kimin Elinde?Kimin Elinde?

“Alışveriş merkezindeki güven-“Alışveriş merkezindeki güven-
lik elemanının bile eğitimi yoksa, lik elemanının bile eğitimi yoksa, 
sertifikası yoksa, güvenlik elemanı sertifikası yoksa, güvenlik elemanı 
olamıyor. Peki zabıtanın, belediye olamıyor. Peki zabıtanın, belediye 
başkanının, imar müdürünün, fen başkanının, imar müdürünün, fen 
işlerinin vs. -bunların okulu yada işlerinin vs. -bunların okulu yada 
sertifikası var mı?”sertifikası var mı?”

AB’den Kaynak Aktarabilen AB’den Kaynak Aktarabilen 
Tek KurumTek Kurum  YAGEVYAGEV

     Avrupa Birliği (AB), YAGEV ile 
işbirliği yapan belediyelere kaynak 

sağlayacak. Avrupa Ekonomik Senatörü 
Iraj Alipour ile YAGEV Genel Başkanı 

Serkan Özkaya’nın görüşmesinde varılan 
mütabakata göre belediyeler ihtiyaç 

duymaları halinde YAGEV ile işbirliği 
yaparak AB’den hibe alabilecekler.

Sayfa 22’deSayfa 22’de Sayfa 24’teSayfa 24’te

Sayfa 9’daSayfa 9’da
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Yayın Sahibi:
Yerel Yönetimler Proje Araştırma 

Geliştirme ve Eğitim Vakfı
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Devrim ÖZKAYA

Genel Yayın Yönetmeni
Serkan ÖZKAYA
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İstanbul

İstanbul:1-kar yağışı: 1 
 22 Ocak’ta başlayan yoğun kar yağışı nedeniyle istan-
bul’da hayat adeta durmuştu.  İstanbul’da yönetimi karla 
mücadele konusunda dersini aldı. 10 Mart  günü başlayan 
kar yağışı için günler öncesinden hazırlanan İstanbul’da-
ki yerel idareler bu fırtınayı minimum sorunla atlatmayı 
başardı. Alınan tedbirler sayesinde Ocak ayında yaşanan 
mağduriyetler, Mart ayındaki yağışlarda görülmedi.

Ocak ayında başlayan kar yağışları, 
tüm Türkiye’de etkili olmuştu. İstanbul 
başta olmak üzere Gaziantep, Isparta 
gibi büyükşehirlerde yaşanan sorunlar 
kamuyounda büyük yankı uyandır-
mıştı. Türkiye genelinde etkili olan 
kar yağışının getirdiği olumsuz hava 
koşullarının yarattığı sorunlar kamu-
oyunda çok tartışıldı. Vatandaşların 
mağdur olmasıyla birlikte kar yağışıyla 
alakalı yerel yönetimlerin aldığı/alma-
dığı tedbirlerle, olası bir afet karşısında 
ortaya çıkabilecek felaket senaryoları 
birbirinden farklı platformlarda tartış-
ma konusu oldu. İşte kar fırtınasının 
satır başları…

Uçakta 9-10 saat mahsur 
kalmışlardı
 22 Ocak tarihindeki kar yağışı 
ile birlikte İstanbul Havalimanı’nda 
hayatın durma noktasına gelmesi ve 
uçuşları iptal olan yolcuların mağdu-
riyeti basında uzun bir süre yer aldı. 
Uçuş için piste çıkmaya hazırlanan 15 
uçak pistte mahsur kaldı. İGA’dan* ya-
pılan açıklamada önceliğin hasta, yaşlı 
ve hamile yolculara verildiği kurtarma 
operasyonunda vatandaşların verdiği 
bilgilere göre bazı vatandaşların 9-10 
saat boyunca pistlerde kalan uçakların 
içinde mahsur kaldıkları öğrenildi. 
İGA* yetkililerinin yaptığı açıklamaya 
göre kurtarma operasyonlarında kur-
tarma ekibinin de güvenliği göz önünde 
bulundurularak hassas bir operasyon 
yürüttüklerini ve bu kapsamda 22 
Ocak’ı 23 Ocak’a bağlayan gecede 20 
bine yakın yolcuyu misafir ettikleri öğ-
renildi. Havalimanında mahsur kalan 

20 
bin yolcunun 
yanı sıra, havalimanına giden yolla-
rın da kapanması nedeniyle, evlerine 
dönmeye çalışan yüzlerce insan Kuzey 
Marmara ve TEM otoyolunda mahsur 
kaldı. Çoğu yolcunun yürüyerek hava-
limanına geri döndüğü gelen bilgiler 
arasında. Cüneyt Özdemir’in youtube 
üzerinden yaptığı canlı yayına bağlanan 
bir yolcu Kuzey Marmara otoyolunda 
21 saat mahsur kaldıklarını belirtti. 
Yetkililerden herhangi bir yardım ala-
madığını belirten yolcu Aslan Şenku-
lak, yakınlarında mahsur kalan THY** 
gıda işletmesine ait aracın kendilerine 
erzak sağladığını açıkladı.

İGA bu defa tedbirini aldı
 Ocak ayında meydana gelen 
olumsuz hava şartlarından ders alan 
yerel yönetimler, Mart ayında yağan 
yoğun kar yağışı karşısında tedbiri 
elden bırakmadı. Meteoroloji mü-
dürlüklerinden alınan bilgilere göre 
yoğun kar yağışı beklenen şehirlere, 
hazırlıklar 3-4 gün öncesinden başlan-
dı. Ulaşım, gıda, yol bakım gibi hayati 
değerdeki unsurlara öncelik tanındı. 
Ocak ayındaki yağan yoğun kar yağışı 
sonrası sosyal medya ve farklı plat-
formlarda, İstanbul Grand Airport 

(Büyük İstanbul Havalimanı) yaşanan 
sorunlar ve karşılığında alınan tedbirler 
uzun süre tartışıldı. İGA, Mart ayında 
yağan kar karşısında tüm tedbirleri 3-4 
gün öncesinden almıştı. Kar küreme 
araçları, bakım servisleri, uçuşların 
iptali vs gibi olağandışı durumlara karşı 
farklı tedbirler aldı. İGA sadece kargo 

uçaklarının uçuşuna izin verirken, kar 
yağışının artmasıyla çoğu seferi de iptal 
etti. Yolcu yoğunluğu olmadığı için, 
konaklama, gıda, ulaşım gibi konularda 
sorunlar minimum seviyede ilerledi.
*İGA=Istanbul Grand Airport (Büyük 
İstanbul Havalimanı)
**THY=Türk Hava Yolları

TEM otoyolu bu defa  zin-
dan olmadı
 Ocak ayındaki yoğun kar ya-
ğışında, Büyükçekmece, Hadımköy, 
Başakşehir ve Bahçeşehir gibi İstan-
bul’un batı yakasındaki ilçelerinden 
merkeze doğru ulaşım durmuştu. Bir-
çok bölgeden gelen kaza haberlerinin 
yanı sıra büyük araçların manevra 
yapmakta zorlanması sonucu Hadım-
köy TEM otoyolu bağlantı noktasında 
uzun kuyruklar oluşmuştu. Çoğu işçi 
olmak üzere yolcu taşıyan servislerin 
ve toplu taşımalarda mahsur kalan 
yolcuların kendi imkanlarıyla evle-
rine ulaşabilmek umuduyla yürü-
meye başladığı görüntüler, distopik 
film sahnelerini aratmamıştı. Ancak 
yapılan uyarılar sonrası, Mart ayında 
beklenen kar yağışına karşı daha ted-
birli davranıldı. Kar küreme araçları 
ile tuzlama işlemi yapan araçalar 

kar yağışının başladığı saatte, yoğun 
çaba gösterdi. Emniyet Müdürlüğün-
ce alınan tedbirlerde de görevli polis 
memurları, araç sürücülerini ara 
yollardan kontrol altındaki ana yol-
lara yönlendirdiler. İstanbul Valiliği 
ve belediyelere bağlı ekipler, yolda 
kalan, teknik problem yaşayan araç 
sürücülerine ve yolculara yardım et-
tiler. Yolcu otobüsleri, işçi servisleri, 
TIR, kamyon vs gibi ağır yük taşıtla-
rına belirli bir süre kısıtlama getiril-
di. Yol bakım ve işaretlendirmeler, 
polis kontrolünde gerçekleştirildi. 
Yiyecek ve içecek ulaşımına dair 
belediyelere bağlı ekipler, yolculara 
ve sürücülere yardım ettiler.
Metro çalışma saatleri 
gece 02:00’a kadar uzatıl-
dı
 Aniden bastıran kar yağışı, 
kısa bir süre içerisinde trafiği dur-

durmuştu. Kar yağışı sonrası vatan-
daş çareyi raylı sistemde aramıştı. 
Artan yoğunluk sebebiyle kapasi-
tesinin çok üstünde yolcu taşımaya 
başlayan metro araçları, zaman 
zaman yoğunluktan hareket edeme-
mişti. Eve dönebilme telaşında olan 
vatandaşların yer yer aralarında tar-
tışma yaşandığı ve tehlikeli sayılabi-
lecek bazı davranışlarla metroların 
çalışmasını engellediği gelen bilgiler 
arasında. Metro İstanbul yetkilileri 
twitter üzerinden artan yoğunluk 
sebebiyle 23 Ocak ve 24 Ocak’ta 
metroların gece 02:00’a kadar görev 
yapacağını bildirilmişti. Mart ayın-
da yaşanan kar yağışında, önceden 
tedbir alındığı için Ocak ayındaki 
görüntülerden eser yoktu. Herhangi 
bir yoğunluk olmasına karşı Ocak 
ayındaki gibi metro seferleri 02:00’a 
kadar uzatıldı. 
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 İklim Değişikliği En Önemli Gün-
dem Maddesi
 Yaşanan afetlere bağlı olarak dünyada 
yerel yönetimlerin en önemli gündem maddesi 
İklim değişikliği ve buna bağlı oluşabilecek 
afetler hakkında alınabilecek önlemler. 
Yerel yönetimlerin uluslararası düzeyde 
bilinen ve bilimsel bir zeminde geliştiril-
miş projeleri hayata geçirmeleri zaman 
geçtikçe kritik bir önem kazanıyor. 
Afetlerin meydana geldiği bölgelerde 
oluşan maddi ve manevi hasar küre-
selleşen dünyada dolaylı yollardan 
ortaya çıkan başka sorunlarla birlik-
te, bu sorunların yalnızca felaketle-
rin ortaya çıktığı bölgelerin sorunu 
olmadığını tüm çarpıcılığıyla gözler 
önüne sermektedir. Örneğin; Teknoloji 
alanında dünyanın yüzde 50’sine anakart 
tedarik eden bir firmanın bulunduğu böl-
gede yaşanan sel felaketi teknoloji dünyasında 
bütün dengeleri alt üst etmişti. Duruma yerel 
anlamda bakıldığında tek bir şehirde sadece 
bir fabrika zarar görmüştü ancak duruma genel 
anlamda bakıldığında bir şehirde bulunan bir 
fabrikanın afet nedeniyle zarar görmesi ülke 
ekonomisine zarar verdiği gibi teknoloji alanında 
da dünya çapında başka bir krizin oluşmasına 
sebep olmuştu. Ülkemizden örnek vermek gere-
kirse; Antalya sebze-meyve yetiştirme, tedarik ve 
ticaret anlamında ülkemizin önemli şehirlerin-
den biridir. Bölgede yaşanan bir sel felaketi veya 

İmamoğlu
geceyi AKOM’da geçirdi
 Kar yağışı bütün hayatı felç etmişken İBB Başkanı Ekrem 
İmamoğlu’nun bir balık 
restoranında İngiliz 
büyükelçisi ile balık 
yemeye gitmesi medya 
ve farklı platformlarda 
tartışma konusu olmuş-
tu. AKOM’da çalışmaları 
yakından takip eden İma-
moğlu twitter üzerinden 
canlı yayına girip kamu-
oyunu yapılan çalışmalar 
hakkında bilgilendirmişti. 
İstanbulluları araçla yola 
çıkmamaları konusunda 
uyaran İmamoğlu, İstanbul 
Halk Ekmek ile ilgili olarak 
üretimin bütün hızıy-
la devam ettiğini ve bazı 
bölgelere ekmek sevkiyatının 
gecikecek olsa da aksamayacağı-
nı belirtmişti. Mart ayındaki yağış 
öncesi AKOM’da süreci takip eden İmamoğlu, bu defa kamuoyunda başarılı 
bulundu. 
Marmaray  24-27 Ocak Arası Ücretsiz Çalıştı
 Kameralar karşısına geçen Ulaştırma ve Altyapı Bakanı Adil Kara-
ismailoğlu, Marmaray’ın 24-27 Ocak arası ücretsiz olarak 24 saat hizmet 
vereceğini açıklamıştı. Bakan Karaismailoğlu, “Terk edilmiş araçlar dola-
yısıyla sıkıntılar yaşadık. Trafik şu an  kısmen de olsa işliyor. Ancak Mah-
mutbey-Hadımköy ve Yassıören-Çatalca arasındaki terk edilmiş araçların 
kaldırılması süreci devam ediyor. İstanbul Havalimanı birazdan yavaş da 
olsa uçuşlara başlayacak. Bir pist kullanıma açıldı. Karayollarında özverili 
çalışma devam edecek. İstanbul’da saat 13.00’ten itibaren özel araçların

 köprülerden geçişine izin vereceğiz. 
Hızlı trenler çalışıyor. Marmaray dün 
gece olduğu gibi bu gece ve yarın gece 
de ücretsiz olarak sabaha kadar vatan-
daşlarımıza hizmet edecek” açıklama-
sında bulunmuştu. 
Belediyeler doğal 

felaketlere ne kadar hazır?
 Türkiye’nin büyük bir bölümünde 

etkili olan kar yağışının ardından, kamu-
oyunda “Türkiye doğal felaketlere ne 

kadar hazır?” konusu tartışma 
odağı oldu. Doğu ve Güneydoğu 
bölgelerinde yoğun görünen 
kar yağışlarına karşı hazırlıklı 
olan yerel yönetimler, oluşan 
sorunları kısa sürede giderir-
ken, batıdaki illerde yaşanan 
aksaklıklar ve mağduriyetler 
gündeme geldi. Yerel yönetim-
lerin oluşturdukları planlama-
larda afetlere yönelik ne kadar 
bütçe ayrıldığı, personellerin 
bilinci, sorunların çözüm süre-

si, işbirliği, aciliyetlerin giderilmesi ve benzeri konular halk arasında daha 
çok tartışılmaya başlandı. Sosyal medya platformlarının kullanım yoğun-
luğu afetzede vatandaşların yaşadığı mağduriyetleri bire bir gözler önüne 
serdi. Yoğun kar yağışı sırasında oluşan bu durum 2021 yazında yaşanan 
orman yangınlarını anımsattı. Merkezi ve yerel yönetimler arasındaki ko-
pukluk ve yaşanan siyasi tartışmalar vatandaşı şu soruları sormak zorunda 
bırakıyor: Türkiye halkları başlarına gelecek herhangi bir doğal felakette, 
kendi kendilerine mi hayatta kalmaya çalışacak? Doğal felaketler için dev-
letin mahalli organları müdahale konusunda ne kadar hazır? Hazır değilse, 
merkezi ve yerel yönetimler siyasi tartışmaları bir kenara bırakıp vatandaşın 
güvenliğini sağlamak için kararlı ve istikrarlı planlar hazırlayabilecek mi?

benzeri bir durumda ülke genelinde sebze-meyve 
fiyatları etkileniyor ve üretici kârından tüketici 
mem- nuniyetine kadar bir çok 

sorunun oluşmasına 
neden oluyor.  

 Toplum-
daki iklim 

değişikliği 
ile ilgili 
farkın-
dalığın 
yüksel-
mesi, 
merkezi 
ve yerel 
yöne-

timleri  
daha uzun 

vadeli plan-
lar yapmaya 

ve koordineli 
çalışma konu-

sunda daha yüksek 
per- formans göstermeye itiyor. 
İklim değişikliğiyle birlikte ortaya çıkan durum-
da plansız yönetimler paniğe sürüklerken, planlı 
yönetimlerde ise ne kadar soğukkanlı bir şekilde 
sürecin yönetildiğini gözlemleyebiliyoruz. An-
kara Büyükşehir Belediyesi bu anlamda başarılı 
belediyelerden biri. Doğudaki birçok belediye kar 
yağışı ile yaşamaya alışmış durumda. Kapanan 
köylere yardım ulaştırılması, hastaların tedavi-

si, açılan yollar ve oluşturulan kriz yönetimleri 
batıdaki belediyelere örnek olabilecek nitelikte. 
İklim konularının gündemde olduğu son yıllarda, 
yerel yönetimlerin bu konuda ayırdıkları bütçe, 
proje, etkinlik ve çalışmaların, kamuoyunun 
hayat sağlığını önemli ölçüde etkilemekte. Afetler 
nedeniyle oluşan sorunların sadece coğrafik değil 
aynı zamanda sosyo-ekonomik anlamda da uzun 
süreli hasar bırakacağı biliniyor. Bu nedenle 
gelişmekte olan ülkeler gelecek yıllara yönelik 
yaptıkları çalışmalarda afet, iklim değişikliği, 
toplum bilinci gibi konular olmak üzere ayırdık-
ları bütçe ve projeleri geçen yıllara oranla iki kat 
arttırmıştır. 
 Afetlerin oluşturduğu zararları mini-
mum seviyeye indirmek için uluslararası boyut-
ta çalışmalar ve projeler bulunuyor. Afetlerin 
oluşturduğu zararları karşılamak için ayrılan 
bütçeler gelişmiş ülkelerde yıllık bütçelerin ilk 
sıralarında bulunuyor. Zaman içerisinde değişen 
doğa olaylarına yönelik farklı tedbirler ve çalış-
malar yapılması gerekmekte. Bu nedenle afet 
alanlarının belirlenmesi, oluşan sorunlar, yapıl-
ması gerekenler gibi başlıca konular ile birlikte 
Türkiye Cumhuriyeti Devleti, yerel yönetimler, 
sivil toplum kuruluşları, dernekler ve bireylerin 
bilinçlendirilmesi ve bütün bu aktörlerin arasın-
daki işbirliği çok önemlidir. İlerleyen sayılarımız-
da da bu konularla alakalı ortaya konulan somut 
çalışmaların ve yapılan veya yapılmayanların 
takipçisi olacağız.
Bekir TÜCCAR- Ümit YAĞMUR
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Örnek Belediye Başkanı;Örnek Belediye Başkanı;
Bolu Belediyesi Bir Proje FabrikasıBolu Belediyesi Bir Proje Fabrikası
 Bolu Belediye Başkanı Tanju Özcan, sadece gündem maddeleriyle alakalı değil, yapmış olduğu 
projelerle de adından söz ettiriyor. Başkan Özcan, seçim vaadlerinin yüzde 80’inden fazlasını gerçekleşti-
rirken, diğer projelerle ilgili çalışmalarını da sürdürüyor. Başkan Özcan, “Türkiye’nin Başarılı Beledi-
ye Başkanları” anketlerinde de İlk 5 arasına mutlaka yerini alıyor. Engelli Taksiden tarım tesislerine, 
Avrupa şehirlerine benzer sokak tasarımlarından ücretsiz avukat gibi birbirinden farklı projele-
re imza atıldı.

 Bolu Belediye Başkanı 
Tanju Özcan, 31 Mart Yerel 
Seçimlerinde CHP’nin adayı 
olarak 49 bin 697 vatandaşın 
oyuyla göreve gelmişti. Başkan 
Özcan göreve gelmeden önce 
seçim vaadi olarak sunduğu bir-
birinden farklı projeleri vardı. 
Başkan Özcan, Türkiye ve Bolu 
genelinde ilk kez gerçekleşti-
rilen projeleriyle 2021 yılın-
daki yükselişini devam ediyor. 
Başkan Özcan seçildiği günden 
bugüne otoriter kesim, halk ve 

muhalif kesim tarafından yer 
yer eleştirilse de yaptığı çalış-
malarla da Bolu’nun takdirini 
kazanmayı başardı. Başkan Öz-
can, anketler ve araştırmalarda 
“Türkiye’nin Başarılı Belediye 
Başkanları” arasında ilk 5’de 
yer almayı başarıyla sürdürü-
yor. Başkan Özcan, Altyapı-Üst-
yapı, ulaşım, sosyokültürel ve 
sosyoekonomik çalışmalarıyla 
kısa sürede dikkatleri üzerine 
çekmeyi başardı.
Bütçede %100’lük artış: 2022 

yılı bütçesi 650 Milyon TL
 Bolu Belediyesi’nin 
2019 yılı bütçesi 345 Milyon 
TL, 202o yılı bütçesi 344 mil-
yon TL, 2021 yılı bütçesi 400 
Milyon TL iken, %50’den fazla 
artışla 2022 yılı bütçesi 650 
milyon TL’ye arttırıldı. Baş-
kan Özcan, seçildiği tarihten 
itibaren yaptığı çalışmalar ile 
gelir artışı sağladı. Başkan Öz-
can’ın 2019 ile 2022 yılı bütçesi 
karşılaştırıldığında %100 artış 
görülmekte.

Bütçede 
%100’lük artış: 
2022 yılı bütçesi 
650 Milyon TL
 Bolu Belediyesi’nin 
2019 yılı bütçesi 345 Mil-
yon TL, 202o yılı bütçesi 
344 milyon TL, 2021 yılı 

bütçesi 400 Milyon TL iken, 
%50’den fazla artışla 2022 
yılı bütçesi 650 milyon TL’ye 
arttırıldı. Başkan Özcan, 
seçildiği tarihten itibaren 
yaptığı çalışmalar ile gelir ar-
tışı sağladı. Başkan Özcan’ın 
2019 ile 2022 yılı bütçesi 
karşılaştırıldığında %100 
artış görülmekte. 

 Bolu Belediye Başkan-
lığının 2022 yılı bütçesinde 
en çok pay Destek Hizmetleri 
Müdürlüğüne ayrıldı. 2022 yılı 
için bütçesinin müdürlükle-
re göre dağılımı; Özel Kalem 
Müdürlüğü: 3 Milyon 710 Bin 
TL, İnsan Kaynakları ve Eği-
tim Müdürlüğü: 63 Milyon TL, 
Destek Hizmetleri Müdürlüğü: 
113 Milyon 620 Bin TL, Hukuk 
İşleri Müdürlüğü: 540 Bin TL, 

Destek Hizmetleri Müdürlüğüne: 113 Milyon 620 Bin TL bütçe
Halkla İlişkiler Müdürlüğü: 5 
Milyon 175 Bin TL, Yazı İşleri 
Müdürlüğü: 355 Bin TL, Zabıta 
Müdürlüğü: 3 Milyon 615 Bin 
TL, İtfaiye Müdürlüğü: 6 Milyon 
225 Bin TL, Mali Hizmetler 
Müdürlüğü: 119 Milyon 145 Bin 
TL, Temizlik İşleri Müdürlüğü: 
39 Milyon TL, Veteriner İşleri 
Müdürlüğü: 5 Milyon 105 Bin 
TL, İmar ve Şehircilik Müdürlü-
ğü: 44 Milyon 170 Bin TL, Fen 

İşleri Müdürlüğü: 109 Milyon 
920 Bin TL, Su ve Kanalizasyon 
Müdürlüğü: 74 Milyon 430 Bin 
TL, Park ve Bahçeler Müdür-
lüğü: 45 Milyon 500 Bin TL, 
Kültür ve Sosyal işler Müdür-
lüğü: 15 Milyon 185 Bin TL, 
Muhtarlık İşleri Müdürlüğü: 
55 Bin TL, İşletme ve İştirakler 
Müdürlüğü: 150 Bin TL, Etüt 
Proje Müdürlüğü: 1 Milyon 100 
Bin TL olmak üzere belirlendi.

Bolu Belediyesi tarihi-
nin en büyük projesi:  
“51 il arasında ilk kez 
Bolu Belediyesi kur-
muş olacak”
 Başkan Özcan, uzun 
yıllar talep edilen veya yarım 
kalmış projeleri, güncel 
şartlara uygun olarak yeni-
den projelendirdi.  Geçmiş 
yıllarda Bolu’nun İleri Biyo-
lojik Atıksu Arıtma Tesisinin 
olmaması, kenttin gündem 
maddeleri arasındaydı.  
Bolu Belediyesi tarihinin en 
büyük projesi olarak adlan-
dırılan projenin yüzde 98’i 

tamamlanmış durumda.  
Başkan Özcan yapmış 
olduğu açıklamalarda 51 
il arasında İleri Biyolojik 
Arıtma Tesisi’ni ilk kez Bolu 
Belediyesi kurmuş olacağını 
belirterek; “Bolu Belediyesi 
tarihinin en büyük projesi 
olan 65 milyon TL yatırım 
bedelli Karacaağaç Mevki-
i’ndeki İleri Biyolojik Atıksu 
Arıtma Tesisinde artık geri 
sayıma geçildi. Yüzde 98’i 
tamamlanan İleri Biyolojik 
Atıksu Arıtma Tesisi, 51 il 
arasında ilk kez Bolu Bele-
diyesi kurmuş olacak” dedi.

Özcan altyapı ve üstyapı Özcan altyapı ve üstyapı 
çalışmalarına hız kattıçalışmalarına hız kattı

Günümüz şartlarına uygun 
tasarımlar ve halkın talep-
leri  göz önünde bulundu-
rularak pek çok çalışma 
yapıldı.  2020 yılında büyük 
bir rekora imza atarak şehir 
merkezinde 93 bin ton sıcak 
asfalt serimi gerçekleştiren 
Bolu Belediyesi, 2021 ve 

Bolu Belediye Başkanı Tanju 
Özcan’ın hayali olan, Kanal Ka-
patma Projesi’ni gerçekleştir-
menin sevinci içerisinde. Uzun 
yıllar Bolu’nun sorunlarından 
biri olan kanal, yeni haliyle 
tamamlandığında yürüyüş ve 
bisiklet yollarından spor alan-
larına kadar dev bir rekreasyon 

alanına dönüşecek. Bolu’ya de-
ğer katacak projenin 2022 yılı 
bahar aylarında tamamlanarak 
hizmete açılması planlanıyor. 
7 kilometre uzunluğundaki 
kanalın 6 kilometresi belediye-
nin kendi üretimi olan beton 
büzlerle kapatıldı. Projenin 6 
kilometrelik kısımda belediye 

 Başkan Özcan, sa-
dece tarımsal alanda değil, 
üretim ve ürün geliştirme 
anlamında da bölge halkı-
na önemli ölçüde destek 
oluyor. Bolulu çiftçilerin ve 
üreticilerin ürettiği sebze, 
meyve ve  kültür mantarları 

konserve haline getirecek 
fabrikanın temeli atıldı. 
En büyük tedarikçisinin 
Türk Silahlı Kuvvetlerinin 
olacağını söyleyen Özcan, 
3 sene içerisinde 300 ki-
şiye istihdam sağlamayı 
hedefliyor. 

         Başkan Özcan göreve geldiği gün-
     den bugüne; hem altyapı hem de üst-
    yapı çalışmalarına ağırlık verdi. 
  Bolu’nun farklı semtleri ve caddelerinde  
  yapılması veya yenilenmesi gereken a-
   lanlara öncelik tanındı. 2022 yılı için 
    Fen İşleri Müdürlüğüne ayırmış oldu-
      ğu 109 Milyon 920 Bin TL bütçe ile 
          yine farklı çalışmalarla adından 
                söz ettireceği kesin.

Konserve fabrikası

2022 yılına da hızlı bir giriş 
yaptı. Sadece kentin ana 
merkezi veya yoğun olan 
bölgeleri değil, köy bağlantı 
yolları, çıkmazlar, ara bağ-
lantı yolları, ihmal edilmiş 
sokaklarında da asfaltlama 
çalışmasını yürüttü.

Rekor asfaltlama
ekipleri, yol ve kaldırım yapım 
çalışmalarını büyük ölçüde 
tamamlarken, yol kenarlarına 
“new jersey” diye tabir edilen 
beton bariyerler yerleştiril-
dikten sonra çift yönlü yolu 
sıcak asfaltla yeniledi. Bölgede 
aydınlatma direği yerleştirme 
işlemleri ise devam ediyor.

Kanal Kapatma Projesi
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Tarıma destek arttırıldı
 Bolu ile özdeşleşmiş tarım 
ürünleri olan patates, mantar, bom-
bay fasülye, kozalak vb ürünlere 
desteğini arttıran Başkan Özcan, yeni 
projelere imza attı. Mevcut üretim 
fabrikaların yenilenmesinde ve geliş-
tirilmesine yönelik önemli adımlar 

 Belediye Başkanı Tanju Öz-
can, geleceğe dönük çalışmalar için 
tarımın vazgeçilmez bir öneme sahip 
olduğunu vurguluyor. Yapılan proje-
lere bakıldığında birbiriyle bağlantılı 
ve bir o kadar da farklı çalışmalar. Ya-
pılan çalışmalar hakkında Başkan Öz-
can, basına yapmış olduğu açıklama-
larda; “Geleceğe dönük yatırımlardan 
bana göre en doğrusu tarıma, üretime 
yapılan yatırımlar. Bizim hayalimizdi 
bu. Yani üreten belediye olmak, üret-

tiğini halkıyla paylaşan bir belediye 
olmak” ifadelerini kullandı. Bolu ile 
özdeşleşmiş ürünler başta olmak 
üzere 38 çeşit ürünü konserve hali-
ne getiren fabrika hakkında;  “Başta 
mantar salamurası ile başlayacağız. 
Çiftçilerimiz ile sözleşmelerimizi ya-
pacağız, sizden şu kadar fasulye, şu 
kadar bakliyat bekliyoruz diyeceğiz. 
38 çeşit konserve üretimi gerçekleşti-
rilecek.  Amacımız buranın 3 vardiya 
olarak çalışması. Tek vardiyada 30 

kişi çalışacak. Üç vardiyaya dönebilir-
sek 90 kişiye iş imkanı sağlamış ola-
cağız.  Fabrikamızın üretim kapasitesi 
saatte 1000 kavanoz olacak. Yani üç 

vardiyaya çakabilirsek 24 saatte 10-15 
ton ham madde işlenebilecek anlamı-
na geliyor” ifadelerini kullanmıştı.

Mantar üretim tesisi
 Bolu Belediyesi, mantar üre-
timi hakkında girişimci ve çiftçilere 
özel destek veriyor. Eğitim sonrası 
sözleşme imzaladığı alt üreticilerine, 
üretim tesisleri ve çadırlar kuruluyor. 
Belediye, çiftçi ve girişimci arasında 
önemli bir bağ oluşturan projeler ge-
liştiriliyor. Bu sayede üretici satış ya-
parken kazanç, tesisler de hammadde 
olanağı ile sektörde önemli ölçüde 
yer ediniyor. Başkan Özcan, bu kap-
samda Bolu geneline hizmet veren, 
6 bin metrekare kapalı alana sahip 
olan tesisin açılış töreninde; “Tek bir 
alanda en büyük mantar üretim tesisi, 
yaklaşık 6 bin metrekare kapalı alana 
sahip. İçeride inverter klimalar, ka-
meralar ve ranzalar var. Dolayısıyla 
anlık ölçümleri yapılıyor. Isı ve nem 
anlamında o çadırda iyi gitmeyen bir 
şeyler olursa üreticinin haberi oluyor. 
Bir ablamız 3 flaşta toplam yüzde 

40’ın üzerinde verim almış. Ortala-
masını yüzde 30’dan düşünürseniz 
çadırda 20 ton kompost yükleniyor. 
Kompost satanlar şuanda tok satıcı 
oldukları için ve fiyatları sürekli 
manipüle ettikleri için ve 
belediyelerin onlarla re-
kabet edecek kompost 
tesisleri olmadıkları 
için şuanda biz maa-
lesef kompostu üre-
ticilerimize 1450 
TL’den veriyoruz. 
Buna ilaç ve top-
rak maliyeti gir-
diğinde bu rakam 
1600 TL’ye çıkıyor. 
Buna rağmen kar 
ediliyor. Biz mantarı 
8,5 TL’den alıyoruz. Bir 
üretici 40 gün içerisinde 
15 ile 20 bin arasında para 
kazanıyor” ifadelerini kullandı.

Kooperatifleşmeye önem veriliyor
 Bolu Belediye Başkanlığı, aynı zamanda AR-GE çalışmalarıyla bir üst 
düzeye ulaşma adına önemli adımlar attı. Başkan Özcan, kooperatifleşmey-

le birlikte tarımsal alanda gelişmenin önemine vurgu yapıyor. 
Başkan Özcan tarımsal alanda; fabrikalar, tesisler, koope-

ratifler, iş insanları, akademik kesim ile fikir alışverişi 
içinde. Başkanlık tarafından kurulan Tarım Tek-

noloji LTDİ şirketi ile üretilen ürünlerin dış ve iç 
pazara sunumu, üretim kapasitesi, yeterlilik gibi 

konularda önemli çalışmalar yapılıyor. Ta-
rımsal anlamda çalışmalar için Bolu Belediye 
Başkanlığının web adresini ziyaret ettiğinizde 
projeler, çalışmalar, festivaller vb diğer ko-
nularda yapılan pek çok çalışma dikkatinizi 
çekecektir.

Sosyal Belediyecilik ön planda
 Başkan Özcan, 2022 yılına sosyal yardım 

projeleriyle tüm hızıyla devam ediyor. Gıda 
yardımı, Askıda Fatura, Aş evi gibi çalışmalarla 

ekonomik sorunlar nedeniyle geçim sıkıntısı ya-
şayan kişilere de ulaşıyor. Çocuklara tablet yardımı 

yaparken, ücretsiz avukat uygulaması ile desteğini de 
ihmal etmi- yor.

336 Asker Ailesine 
1 Milyon 259 Bin 

392 TL Destek Va-
tan Mehmetçikle-
re, yakınları Bolu 

Belediyesi’ne emanet
       Bolu Belediyesi “Vatan size, aile-
niz bize emanet” projesi ile evlatları 
askerde olan ailelere aylık bağlıyor. 

Anlamlı proje kapsamında Nisan 
2019’dan bugüne kadar maddi duru-
mu iyi olmayan 336 aileye toplamda 1 
milyon 259 bin 392 TL ödeme yapıldı. 
Asker yakınlarına, başvuruları kabul 

edilmesi halinde aylık 895 TL’den 
başlayarak 1330 TL’ye varan maaş 
bağlanılıyor. 6 ay boyunca devam 

eden yardımla evlatları askerde olan 
ailelere maddi sıkıntı yaşatılmazken, 
kahraman Mehmetçiklerin de gözü 
arkada bırakılmıyor. Anlamlı proje 

kapsamında Bolu Belediyesi 1 Nisan 
2019’dan bugüne kadar 336 aileye 
toplamda 1 milyon 259 bin 392 TL 

ödeme yaptı.

1 yılda 648 bin kişinin sofrasına 
yemek ulaştırdı
 Bolu Belediyesi Aşevi 2021  Bolu Belediyesi Aşevi 2021 
yılında rekor sayıda kişinin sofrasına yılında rekor sayıda kişinin sofrasına 
yemek götürdü. Geçtiğimiz yıl top-yemek götürdü. Geçtiğimiz yıl top-
lamda 648 bin kişi Bolu Belediyesi lamda 648 bin kişi Bolu Belediyesi 
Aşevi’nden sıcak yemek desteği aldı. Aşevi’nden sıcak yemek desteği aldı. 
Bolu Belediyesi 2021 yılında rekor Bolu Belediyesi 2021 yılında rekor 
sayıda kişiye yardım eli uzattı. 1 Ocak sayıda kişiye yardım eli uzattı. 1 Ocak 
– 31 Aralık 2021 tarihleri arasında be-– 31 Aralık 2021 tarihleri arasında be-
lediyeye ait aşevinden 648 bin kişiye lediyeye ait aşevinden 648 bin kişiye 
sıcak yemek desteği verildi. Bu sayı-sıcak yemek desteği verildi. Bu sayı-
nın 3 bin 180’i ise Covid-19 nedeniyle nın 3 bin 180’i ise Covid-19 nedeniyle 
evlerinde karantinada olan ve yemek evlerinde karantinada olan ve yemek 
ihtiyacını karşılayamayan ihtiyacını karşılayamayan vatandaş-vatandaş-
lardan oluştu.lardan oluştu. 4750 aileye gıda 

yardımı 
      Covid-19 salgını nede-
niyle Bolu Belediyesi bir 

yandan 65 yaş üstü vatan-
daşların zorunlu ve temel 
ihtiyaçlarını karşılarken, 

diğer yandan da 4 bin 750 
aileye gıda yardımında 

bulunarak zor zamanla-
rında yanlarında oldu.

Ücretsiz Avukat hizmeti
 Seçim öncesi Bolu’ya üc- Seçim öncesi Bolu’ya üc-
retsiz hukuki danışmanlık hizmeti retsiz hukuki danışmanlık hizmeti 
sözü veren Bolu Belediye Başkanı sözü veren Bolu Belediye Başkanı 
Tanju Özcan, bu sözünü de yerine Tanju Özcan, bu sözünü de yerine 
getiriyor. Ücretsiz danışmanlık hiz-getiriyor. Ücretsiz danışmanlık hiz-
metini halkın ayağına getirecek proje metini halkın ayağına getirecek proje 
için Başkan Özcan; “Haftada bir Bolu için Başkan Özcan; “Haftada bir Bolu 
Barosu bir mahalleye ücretsiz avukat Barosu bir mahalleye ücretsiz avukat 
gönderecek. O mahallede belli saatler gönderecek. O mahallede belli saatler 
arsasında avukat, vatandaşları dinle-arsasında avukat, vatandaşları dinle-
yecek. Buna karşılık biz Baro’ya ücret yecek. Buna karşılık biz Baro’ya ücret 
yatıracağız, halkın ücretsiz olarak bu yatıracağız, halkın ücretsiz olarak bu 

hizmeti alabilmesi hizmeti alabilmesi 
adına” adına” dedi.dedi.

‘Engelsiz 
Taksi’ tüm engelleri aşıyor

 Engelli vatandaşların yaşam-
larını kolaylaştırmak için çalışmaları-
nı sürdüren Bolu Belediyesi, ‘Engelsiz 
Taksi’ projesiyle akülü araç ve teker-
lekli sandalye kullanan engelli vatan-
daşların nakil ihtiyaçlarını ücretsiz 
karşılıyor.  Bolu Belediyesi her biri 
6’sı hasta, 6’sı refakatçi olmak üzere 
12 kişi taşıma kapasiteli 2 adet asan-
sörlü engelli taksi ile engelli bireylere 
haftanın 7 günü hizmet veriyor. Di-
yaliz, fizik tedavi, hastane kontrol-
leri gibi devamlılık gerektiren sağlık 
ihtiyaçlarını karşılamakta zorluk 
çeken engelli vatandaşlar, belediyenin 
4442658 numaralı hattını arayarak 
asansörlü engelli taksi aracından 
ücretsiz yararlanıyor.

attı. Yöresel ürünlerin sanal ortamda 
satışından, yerel ürünlerin korunma-
sına kadar pek çok alanda yenilenme 
yapıldı. Kooperatif ve sektör öncüleri 
ile işbirliği yaparak, yöresel ürünlere 
rağbet arttırıldı. Bolu tarımına önemli 
bir katkı sağlayarak, istihdam, gelir ve 
sektör artışına destek oldu.

Başkan Özcan; “Üreten belediye olmak hayalimizdi”

‘Askıda Fatura’ uygulaması

Sosyal Belediyecilik anlayışını ilke edinmiş Özcan 

liderliğindeki Bolu Belediyesi 2500 aileye 6 ay boyunca 

500₺’yi aşmayacak şekilde doğalgaz, 12 ay boyunca 

300₺yi aşmayacak şekilde elektrik yardımı yapmayı 

hedefliyor. Ayrıca ‘Askıda Fatura’ uygulaması ile 

vatandaşların da dayanışmayı desteklemesi sağlanıyor.
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Tablet ve internet desteği sağlandı
 Millî Eğitim Bakanlığı’nın uzaktan eğitim kararı alması sonrası, 
Bolu Belediyesi de öğrenciler için farklı bir destekte bulundu. Maddi 
durumu iyi olmayan öğrencilere tablet ve internet paketi desteği arttı-
ran Bolu Belediye Başkanlığı 1500 öğrenci tabletlerini teslim ettiler. Bolu Belediye Başkanı 
Tanju Özcan; “Tablet dağıtımında 2 bin 800 ile 2 bin 900 hedefini yakalamaya çalışıyoruz. 
Tabi 3 bin 200 civarında talep vardı. Çoğuna verdik ama hali vakti yerinde ailelerde var. 
Üniversite öğrencilerine çok fazla vermedik. İlköğretim ve ortaöğretime gitti” ifadelerini 
kullandı.

Önceden satın alınıyordu, şimdi kendisi üre-
tiyor
 Bolu Belediyesi geçmiş yıllarda, özel sektörden satın aldığı; 
bank, kamelya, kedi ve köpek yuvası gibi mobilyaları artık kendi-
si üretiyor. Park ve Bahçeler Müdürlüğü’ne bağlı marangozhane 
atölyesinde belediye personelleri tarafından yapılan ürünler kent 
genelinde halkın hizmetine sunuluyor.
Köyler unutulmadı
 Bolu Belediyesi gelen talepler doğrultusunda Bolu’nun dört 
bir yanındaki köylere yönelik yardımlarını sürdürüyor. Bolu Merke-
ze bağlı Bozarmut, Ağaççılar ve Mesciler Köyü, Seben ilçesine bağlı 

Kozkaya ve Kesenözü Köyü, Mudurnu ilçesine bağlı Taşcılar Köyü,  
Göynük İlçesine bağlı Hacımahmut Köyü ve Dörtdivan ilçesine 
bağlı Yukarıdüğer Köyü’nün çeşitli ihtiyaçlarının Bolu Belediyesi 
tarafından karşılanması kararı alındı.
Türkiye’de bir ilk: Bolu Belediyesi 
Hayvan Hakları Komisyonu

 Bolu Belediye Başkanlığı, Türkiye’de bir ilke imza atarak 
Bolu Belediyesi Hayvan Hakları Komisyonunu kurdu. Sadece so-
kak hayvanları besleme ve barınma çalışmaları değil, yerel yöne-
tim olarak farklı sorunların giderilmesi anlamında da çalışmalar 

yapıldı. 
Bekir TÜCCAR

Ücretsiz ring araçları
 Başkan Özcan, 2009 yılında seçim vaadi olarak sunduğu üc-
retsiz ring araçları projesini  faaliyete geçirdi. Başkan Özcan, Bolu ile 
özdeşleşmiş “patates”, “nilüfer” , “kozalak” ve “mantar” isimleri verilen 
ücretsiz ring araçlarını halkın hizmetine sundu. Başkan Özcan, proje-
nin 13 yıl öncesine dayandığını açıklayarak, “Bu hizmetle ilgili 2009 
yılında ben belediye başkan adayı iken bu sözü vermiştim. O zaman 
nasip olmadı, seçilemedik. Bu zaruri bir hizmetti bana göre. Ama şimdi 
bu sözümüzü yerine getirmenin mutluluğunu yaşıyoruz. Emeği geçen 
bütün arkadaşlarıma teşekkür ediyorum” ifadelerini kullandı.
İzzet Baysal Caddesi’ne tramvay geliyor
 Başkanı Özcan, Anıtpark-İzzet Baysal Caddesi arasına nos-
taljik bir tramvay koyacaklarını belirterek; “Anıtpark ile kapalı olan 
İzzet Baysal Caddesi’nden belediye önüne kadar olan kısma nostaljik 
bir tramvay koyuyoruz. Tamamen ücretsiz hizmet verecek. O da sade-
ce Anıt Park’tan belediye önüne kadar gelecek ve dönecek. İlk etapta 
bunun sayısı 1 olacak. Sonrasında bunu da 2’ye çıkaracağız. Yaşlılarımı-
zın, engellilerimizin, yürüme zorluğu çeken vatandaşlarımızın ücretsiz 
olarak bu hizmetten faydalanmasını sağlamaya çalışacağız” dedi.

 Gün geçtikçe yoğun ilgi gören 
Metaverse evreninde, dünyanın dört 
bir yanından farklı projeler ve çalış-
malar dikkat çekmeye devam ediyor. 
Konserler, toplantılar, söyleşiler vs 
derken artan çalışmalara bir yenisi de 
Türkiye’den Beşiktaş Belediye Baş-
kanlığından geldi. Beşiktaş Belediye 
Başkanlığı 2022 yılının Şubat ayında 
Metaverse evreninde farklı bir proje-
yeyle yer alacaklarını duyurdu. 
“TEMİZ BİR ÇEVRE BİLİNCİ 
OLUŞTURMAK”
 Beşiktaş Belediye Başkanlı-
ğının resmî web adresinden yapılan 
açıklamada “Beşiktaş Metasaver Pro-
ject” adlı proje ile metaverse evreni 
için geri dönüşüm kutuları geliştirip, 

Beşiktaş BelediyesiBeşiktaş Belediyesi dijital atıkları değerlendirecek
 Beşiktaş Belediye Başkanlığı tarafından çevreye karşı duyarlılık konusunda farklı bir yaklaşım projesi başlat-
tı. Beşiktaş Metasaver Project adlı proje ile metaverse evreni için geri dönüşüm kutuları geliştirip, dijital atıkları 
değerlendirmek hedefleniyor.

dijital atıkları değerlendirmek hedef-
lediklerini açıkladı. Beşiktaş Belediye 
Başkanlığının yaptığı açıklamada yapı-
lan projenin nihai amacının temiz bir 
çevre ve atıklar konusuna dikkat çek-
mek olduğu vurgusu yapılarak; “Çev-
reye karşı duyarlılığı ve inovatif sürdü-
rülebilirlik çözümleriyle ön plana çıkan 
belediyemiz, daha yaşanabilir bir çevre 
için şimdi de metaverse evreninde far-
kındalık yaratmak amacıyla harekete 
geçiyor. En son Dönüştür Kazan pro-
jesiyle Beşiktaş halkını geri dönüşüme 
yönlendiren belediyemiz, Beşiktaş 
Metasaver Project ile metaverse evreni 
için geri dönüşüm kutuları geliştiriyor. 
Bu projedeki nihai amacımız; atıklar 
konusuna dikkat çekmek ve temiz bir 

çevre bilinci oluşturmak. Projenin 
sonraki aşamasında ise enerji tüketi-
mine sebep olan ve çevremize zarar 
veren gereksiz e-postalar, fotoğraf-
lar ve dosyalar gibi dijital atıklar 
için çözümler üretmek yer alı-
yor” ifadeleri yer aldı.
4 AYRI FİRMA YER 
ALACAK
 Beşiktaş Be-
lediye Başkanlığı-
nın yapacağı 
projede 4 
ayrı firma ile 
işbirliği yapacak. Projede 
Sandbox, Gala Games, Decentraland, 
RKL adlı firmaların yer alacağı belir-
tildi.                           Bekir TÜCCAR
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 Tarım ve 
Orman Bakanlı-
ğı tarafından aşı 
bedeli alınarak 
uygulanan prog-
ramlı aşılar ile 
tüm programlı 
aşıların uygula-
ma ücretlerinin 
yetiştiriciler adına 
gönüllü beledi-
yeler tarafından 
karşılanmasını ve 
aşılamada kullanı-
lacak malzemele-
rin temin edilmesini kapsayan protokole Tarım 
ve Orman eski Bakanı Bekir Pakdemirli ile TBB 
ve Gaziantep Büyükşehir Belediye Başkanı Fatma 
Şahin imza koydu. Orman Genel Müdürlüğünde 
yapılan törende ayrıca Tarım ve Orman Bakan-
lığı, TBB, Gaziantep Valiliği ve Gaziantep Bü-
yükşehir Belediyesi arasında “Hayvan Hastalık 
ve Zararları ile Mücadele Projesi” kapsamında 
“Ücretsiz Aşı Teminini ve Uygulanması Protoko-
lü” de imzalandı.
Şahin: “Hayvanlarımız huzurlu, sağlık-
lıysa, çiftçimiz de sağlıklı, huzurlu, mutlu 
olacak”
 Sürdürülebilir kalkınmanın çevre ve 
insani kalkınmayla desteklenmesi gerektiğine 
dikkati çeken TBB ve Gaziantep Büyükşehir Be-
lediye Başkanı Fatma Şahin, “Gaziantep Büyük-
şehir Belediyesi olarak 80’e yakın projeyi hayata 
geçirdik. Hayvanlarımızın aşılanması gerekiyor, 
bunun bir maliyeti var. İlk kez olan bir işi bütün 
Türkiye duysun, bütün belediyeler bunu örnek 
alsın istiyoruz. Hayvanlarımız huzurlu, sağlıklıy-
sa, çiftçimiz de sağlıklı, huzurlu, mutlu olacak.” 
ifadelerini kullandı. TBB’nin çevreyle ilgili çalış-
malarına değinen Şahin, “Sağlıklı şehir, dirençli 
şehir, akıllı şehir, yeşil dediğimiz her şey Sayın 
Bakanımın görev alanının merkezinde. O yüzden 
Sayın Bakanıma ülkemiz için, çiftçimiz için, ta-
rım için, toprak için, su için, insanlık için yaptığı 
bütün çalışmalardan dolayı teşekkür ediyorum.” 

Ücretsiz Aşı Temini ve Uygulanması Protokolü İmzalandı
 Türkiye Belediyeler Birliği (TBB) ile Tarım ve Orman Bakanlığı arasında Hayvan 
Hastalık ve Zararları ile Mücadele Programı kapsamında “Ücretsiz Aşı Temini ve Uygulan-
ması Protokolü” imzalandı.

şeklinde konuştu.
Pakdemirli: “Zoo-
noz hastalıklarla 
mücadelede en 
önemli argümanı-
mız; aşı ve aşıla-
malardır”
 Tarım ve Orman 
Bakanlığının hayvan 
ve insan sağlığını ko-
rumaya yönelik çalış-
maları hakkında de-
taylar aktaran Bakan 
Pakdemirli, hayvan 
ve hayvansal ürün-

lerden insanlara geçen zoonoz hastalıkların 
toplum sağlığını ciddi olarak tehdit ettiğini 
belirterek, “Zoonoz hastalıklarla mücadelede 
en önemli argümanımız; aşı ve aşılamalardır. 
Bakanlık olarak, sadece kamu hizmeti sunan 
veteriner hekimler vasıtasıyla geçen yıl 9 
farklı hastalık grubunda, büyükbaş ve küçük-
baş hayvanlara yönelik 75 milyon aşılama 
yaptık. Taşra teşkilatımızda çalışan veteriner 
hekimlerimiz, ülkemizin en ücra köyünde-
ki hayvanların sağlığını korumak için her 
türlü zor coğrafi şartlara rağmen, yıllardır 
çalışmalarını özveri ile sürdürmektedir.” 
diye konuştu. Pakdemirli, tüm ülke sathına 
yaymak istediklerini belirterek, “Bunun için 
TBB ile de ‘Hayvan Hastalık ve Zararlıları ile 
Mücadele Programı Kapsamında Ücretsiz 
Aşı Temini ve Uygulanması Protokolünü’ 
imzalıyoruz. TBB’ye ülke çapında talep eden 
tüm belediyelere sorumluluk sahalarında, 
hayvan sağlığı çalışmalarına katkı sağlama 
imkânı veriyoruz. Her iki protokolün de ülke 
hayvancılığına önemli katkılar sunacağına 
inancım tam.” ifadelerini kullandı. İmza pro-
tokolünde Gaziantep Valisi Davut Gül, Tarım 
ve Orman Bakan Yardımcısı Ayşe Ayşin Işık-
gece, TBB Genel Sekreteri Birol Ekici ve TBB 
Genel Sekreter Yardımcısı Kayhan Özüm de 
hazır bulundu. 
Bekir TÜCCAR Editör: Ümit  YAĞMUR

 Van’ın Edremit Belediye Başkanlığı 
ilçede ikamet eden üniversite öğrencilerine 
ücretsiz ulaşım kartı desteği başlattı. Ed-
remit Belediye Başkanı İsmail Say; “İm-
kânlarımız arttıkça bunu lise talebelerimi-
ze, ortaokul öğrencilerimize ve diğer tüm 
kitlelere yayacağız” dedi.

Öğrencilere ücretsiz 
ulaşım kartı

 Artan maliyetler 
nedeniyle ülke genelinde 
ulaşım giderleri de arttı. 
Akaryakıt, lastik, yedek par-
ça gibi pek çok kalemde gö-
rülen fiyat artışları toplum-
da da beklenti ve şikayetleri 
arttırdı. Toplu taşımadaki 
konumuyla yerel yönetimler 
de farklı projelere başvur-
maya başladı. İstanbul Bü-
yükşehir Belediyesinin 0-4 
yaş arasındaki çocuk sahibi 
annelere yönelik ücretsiz 
ulaşım projesinin ardından 
bir farklı proje de Van’ın 
Edremit Belediye Başkanlı-
ğı’ndan geldi. 

318 ÖĞRENCİ-
YE ÜCRETSİZ 
ULAŞIM KARTI
 Yerel seçimlerde 
çoğu siyasi adayın seçim 
vaadi olarak sunduğu ve 
toplumun büyük bir çoğun-
luğu tarafından talep edilen 
ücretsiz ulaşım konusunda 
Van’ın Edremit Belediye 
Başkanlığı 318 üniversite 
öğrencisine ücretsiz ulaşım 
kartı takdim etti. Van’ın 
Edremit Belediye Başkanı 
İsmail Say, kart desteği 

tanıtım programında 
yapacakları çalışmaların 
ilerleyen tarihlerde lise, 
ortaokul ve farklı kitlelere 
yönelik devam edece-
ğini belirterek; “Bugün 
Edremit için tarih bir 
gün yaşıyoruz. İlçeyi hem 
karadan hem denizden 
kampüse bağlayacağız. 
Uzun süredir üzerinde ça-
lıştığımız kartı ilk etapta 
318 arkadaşımıza dağı-
tacağız. Bu sadece bir ula-
şım kartı değil, bir kredi 
kartı da değil. Bu kartla 
birçok şey yapabilirsiniz. 
Başta ilçedeki sosyal işlet-
meler olmak üzere birçok 
ticari işletmede kullana-
biliriz. Edremit’te oturan 
7’den 70’e tüm halkımıza 
ulaştıracağız. Ama bunu 
bugün Edremit’te oturup 
üniversiteye kadar yolcu-
luk yapan kardeşlerimizle 
başlamak istedik. İnşal-
lah imkânlarımız arttıkça 
bunu lise talebelerimize, 
ortaokulu öğrencilerimi-
ze ve diğer tüm kitlelere 
de yayacağız” ifadelerini 
kullandı. 
Bekir TÜCCAR

 TBB ve Gaziantep Büyükşe-
hir Belediye Başkanı Fatma Şahin, 
New York Belediye Başkanı seçilen 
eski Brooklyn Belediye Başkanı Eric 
Adams’ı ilk ziyaret eden uluslara-
rası isim oldu. Daha önce Brooklyn 
Belediye Başkanlığı dönemin-
de Gaziantep’i ziyaret eden Eric 
Adams, Başkan Şahin’i makamında 
ağırlayarak Türkiye ve Gaziantep’in 
salgın sürecinde uygulamaya aldığı 
koruyucu ve önleyici tedbirler hak-
kında bilgi edindi.

Şahin’den New York ziyareti
 Türkiye Belediyeler Birliği (TBB) ve Gaziantep Büyük-
şehir Belediye Başkanı Fatma Şahin, Ocak ayında göreve baş-
layan Amerika Birleşik Devletleri (ABD) New York Belediye 
Başkanı Eric Adams’ı ziyaret ederek muhtemel işbirliklerini 
görüştü.

Şahin: “Daha çok işbirliği yap-
mamız gereken bir dönemden 
geçiyoruz”
 New York Belediye Başkanı Eric 
Adams ile Manhattan’daki New York 
Belediye binasında bir araya gelen Baş-
kan Şahin, New York Belediyesi ile uzun 
soluklu projeler gerçekleştirmek istedik-
lerini belirterek, “Sayın Eric Adams ile 
tanışıklığımız eskiye dayanıyor. Kendisi-
ni yeni görevinden dolayı tebrik ediyo-
rum.  Gaziantep ve New York arası yeni 
iş birliklerinin doğmasını ümit ediyo-

ruz.” diye konuştu. 
 Görüşmede TBB ve Gazi-
antep’te hayat geçirilen çalışma-
lardan da bahseden Şahin, “Zor 
bir dönem. Daha çok işbirliği ve 
dayanışma içinde olmamız gere-
ken bir dönemden geçiyoruz. Bir 
taraftan sağlıklı bir şehir olmak 
için Bilim Kurulu’ndan çıkan ka-
rarlara uymak gerekiyor.” dedi.

Adams: “Çözüm halka yakın bele-
diyeler başkanlarında”
 Küresel şehirlerin kalkınması üzeri-
ne Başkan Şahin ile sohbet eden New York 
Belediye Başkanı Eric Adams ise dünyadaki 
sorunların çözümünün belediye başkanla-
rında olduğunun altını çizerek, “Halkın so-
runlarına yakın temasta olan belediye baş-
kanları, çözümleri de en hızlı tespit edendir” 
sözlerini kullandı. Bekir TÜCCAR
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Soyer; “Şehirler birbiriyle 
savaşmaz”
 İzmir Belediye Başkanı Tunç 
Soyer konferansın kapanış günü 
yaptığı konuşmasında yerle yöne-
timlerin önemine değindi. Soyer; 
“Küresel krizlerle, savaşlarla yerelden 
başlamak üzere başa çıkabiliriz. İklim 
krizi ve açlık sorunu en etkili şekilde 
yerelde çözülebilir. Çünkü şehirler 

birbiriyle savaşmaz. Çünkü şehirlerin 
orduları yok, komutanları yok. Refah 
seviyemizi artırmak, ekonomimizi ve 
ekolojimizi birlikte geliştirmek için 
elimizde yalnızca barış var. Akdeniz 
bölgemizdeki farklılıklarımız bizim 
zenginliğimizi oluşturuyor. Dini 
inanç farklılıklarımız ve milli farklı-
lıklarımıza rağmen kültürel benzer-
liklerimiz ortak paydamızdır. Ortak 
kültürümüze bakarsak bizi ayrıştıran 
sebeplerden çok daha fazla birleştiren 
sebepler buluruz. Bu nedenle bu ortak 
kültürümüze çok güçlü bir şekilde sa-
hip çıkmalı ve korumalıyız” dedikten 
sonra konuşmasına Atatürk’ten örnek 
vererek devam etti. Soyer: “Türkiye 
Cumhuriyeti’nin kurucusu Atatürk’ün 
dediği gibi “Yurtta Barış, Cihanda 
Barış” bizim şiarımız olmalıdır. Ve 
bunu gittikçe daha yüksek bir şekilde 
haykırmalıyız. Barışa ihtiyacımız var. 
Akdeniz tüm dünyaya bunun müm-
kün olduğunu göstermek için çok iyi 
bir örnektir” ifadelerine yer verdi. 
Bekir TÜCCAR

 Türkiye Belediyeler Birliği 
(TBB) ve Gaziantep Büyükşehir Bele-
diye Başkanı Fatma Şahin,  İstanbul 
Büyükşehir Belediye Başkanı Ekrem 
İmamoğlu ve İzmir Büyükşehir Be-
lediye Başkanı Tunç Soyer İtalya’nın 
Floransa kentinde düzenlenen 
Akdeniz Belediye Başkanları Foru-
mu’na katıldı. Forumda Akdeniz’e 
sınırı olan farklı ülkelerden belediye 
başkanları çeşitli konular hakkında 
yaptıkları çalışmaları ve görüşlerini 
sundu. 
Şahin’den Akıllı Şehir vur-
gusu
 Türkiye Belediyeler Birliği 
(TBB) ve Gaziantep Büyükşehir Bele-
diye Başkanı Fatma Şahin yaptığı ko-
nuşmada iklim ve çevre çalışmaların-
dan ve akıllı, sağlıklı ve dirençli şehir 
olmak adına yaptıkları çalışmalardan 
bahsetti. Şahin; “Daha yaşanabilir, 
daha temiz, daha sağlıklı, daha yeşil 
bir dünya için ortak evimiz olan geze-
genimizi temiz tutmak adına yoğun 
bir şekilde çalışıyoruz. OECD Şampi-
yon Şehir ve Avrupa İmar ve Kalkın-
ma Bankası (EBRD) tarafından Yeşil 
Şehir ilan edilen Gaziantep’in Beledi-
ye Başkanı olarak huzurlarınızdayım. 
Başkanlığım öncesi yenilenebilir 
enerji, maden kanunu ve özellikle 
HES’ler, rüzgar enerjisi, biyogaz gibi 
önemli konuların hukuki düzenleme-
sinde 2 komisyonda da görev aldım. 
2014 yılında belediye başkanı olunca 
bu tecrübelerle İmar Master Planı ve 
Ulaşım Master Planı ile birlikte İk-
lim Master Planını da yaptık. Çünkü 
bir mühendis olarak ölçemediğimiz 
hiçbir şeyi düzeltemeyeceğimizi 
düşündük. Ölçerek, yaptığımız 
projelerin analizlerini 
yaparak, şehrin gelece-
ğine dair yapacağımız 
işleri, halkımızla 
birlikte kapsayıcı 

“Yurtta sulh, “Yurtta sulh, Cihanda sulh”Cihanda sulh”
 ‘’Akdeniz’de Barış’’ temasıyla Floransa’da toplanan Akdeniz Be-
lediye Başkanları Forumu’nda ülkemizden Türkiye Belediyeler Birliği ve 
Gaziantep Büyükşehir Belediye Başkanı Fatma Şahin, İstanbul Büyükşehir 
Belediye Başkanı Ekrem İmamoğlu, İzmir Büyükşehir Belediye Başkanı 
Tunç Soyer, Adana Büyükşehir Belediye Başkanı Zeydan Karalar ve Mersin 
Büyükşehir Belediye Başkanı Vahap Seçer katılarak yerel yönetimlerin öne-
mine dikkat çektiler.

ve katılımcı çalışmalarla planlayarak 
yola çıktık. Yaptığımız bu çalışmalarda 
şehrin ‘sanayi şehri’ olmasından dolayı 
250 bin çalışanıyla 6 organize sanayi 
bölgesi olan bir kentte ‘Yeşil sanayi 
nasıl olacak?’; toprağı, suyu, havayı 
kirletmeden, insanları hasta etmeden, 
attığınız atık suyun balıkları öldürme-
sine, ağacın kurumasına izin vermeden 
sanayiye nasıl devam edeceğiz diyerek, 
bu konuları çalıştık. Belediyenin Ula-
şım Master Planı’nda filoların gençleş-
mesi ve doğalgaza geçme, kendi ulaşım 
sistemimizde hafif raylı metro altya-
pısını oluşturma ve daha da önemlisi 
bisiklet ve bisiklet yolları üzerinde 
çalıştık. 150 kilometrelik merkezdeki 
bisiklet yollarını hafif raylı sistemle 
entegre ederek 2017 yılında akıllı ula-
şımın altyapısını oluşturduk. Yüksek 
teknoloji ile birlikte yaptığımız işlerin 
dijitalleşmesi ve akıllı hale gelmesini 
sağlayacak altyapıyı getirmek gereki-
yordu. Koronavirüs sürecinde bunun 
çok büyük faydasını gördük. HES Kodu 
ile sağlıklı toplu taşımayı sağlamak 
için taşımacılığı akıllı ulaşım sistemi 
ile birleştirdik. Ulaşım kartıyla koro-
navirüslü bir hastanın veya temaslının 
toplu taşımayı kullanmasını engelleye-
cek yazılımı oluşturduk. Tükettiğimiz 
bütün enerjiyi yenilenebilir enerjiden 
sağlamak için güneş enerjisi imkanla-
rımızı kuvvetlendirdik, biyogaz tesisi-
mizi tamamladık. Isınmada kömürden 
doğalgaza geçen yapıyı oluşturduk” 
ifadeleri kullandı.

İmamoğlu; “Şehirlerimizin 
öncelikli ihtiyacı barış ve da-
yanışmadır”
 İstanbul Büyükşehir Belediye 

Başkanı Ekrem İmamoğlu, Rus-
ya’nın Ukrayna’ya yaptığı sal-
dırı üzerine barış mesajı verdi. 
İmamoğlu konuşmasında barış 
ve dayanışma vurgusu yaparak; 

“Dünya tarihi, insanın ürettikleri-
nin ve yok ettiklerinin tarihi. Yani 
iyiliğin ve kötülüğün tarihi. Bu 

tarih içerisinde Akdeniz havzası-
nın çok özel bir yeri var. İnsan-

lığın içindeki iyiliği keşfedip 
kötülükle mücadeleye çağı-

ran büyük din ve inanç 
sistemlerinin hemen 

hepsi bu coğraf-
yada şekillendi. 
Eğer insan kibre 
kapılırsa kötülü-
ğün kapısını da 

aralamış olur. Bizi kibirden uzaklaştı-
rıp doğru yolda tutacak olan ilkelerimiz 
ve inançlarımızdır. Hangi dine mensup 
olursak olalım, hangi inanç sistemiyle 
kendimizi terbiye edersek edelim, iyi-
liğin gücüne olan güvenimizi yitirirsek 
insanlığımızı yitiririz. Yerel yöneticiler 
olarak hepimiz kendi ülkelerimizde, 
farklı inanç sistemlerinden, farklı kül-
türlerden geliyoruz. Ancak aynı şeyin 
özlemi içindeyiz; daha iyi bir dünya 
yaratmak, daha özgür ve mutlu şehir-
ler yaratmak. Şehirlerimizde yaşayan 
insanların hayat kalitesini yükseltmek. 
Yerel liderler olarak, hepimizin önemli 
bir misyonu var. Evet, bizden istenen 
şehirlerimize hayatı kolaylaştıracak 
hizmetler götürmek, ulaşım ve dijital 
dönüşüm gibi konulara eğilmektir. 
Aynı zamanda bizden istenen nefre-
tin, ayrımcılığın, şiddetin karşısında 
olmamız ve daha yeşil, daha adil, daha 
vicdanlı bir dünya için çabalamamız-
dır. Bunu da ancak adaletle başarabi-
liriz. Avrupa’nın savaş kabusunu ve 
acılarını yeniden hissettiği bugünlerde 
Türkiye’nin kurucusu Mustafa Kemal 
Atatürk’ün, ‘Bir milletin varlığı için 
zorunlu olmadıkça, savaş bir cina-
yettir’ sözünü rehber kabul etmeliyiz. 
Zira bu gibi endişe verici zamanlarda 
şehirlerimizin öncelikli ihtiyacı barış 
ve dayanışmadır. Akdeniz bir barış ve 
özgürlük havzası olarak tüm dünyaya 
örnek oluşturacak güçlü bir birlikteliğe 
imza atabilir, atmalıdır. Bugün Akde-
niz’i dört bir yanında barışın, işbirliği-
nin, demokrasi ve diyaloğun, erdem ve 
uzlaşmanın, evrensel hukuk ve adaletin 
hakim olduğu büyük bir ‘medeniyetler 
medeniyeti’ olarak yeniden kurgula-
mak hepimiz için en önemli ihtiyaç. 
Akdeniz’i Akdeniz yapan çok kültürlü 
şehirleridir. Önümüzdeki süreçte de bu 
uygarlığın nasıl bir yol izleyeceğini her 
şeyden çok Akdeniz şehirlerinin diya-
log ve dayanışması belirleyecektir. Bu 
yolda hiçbir önyargının etkisi altında 
kalmadan, birbirimizi tanımaya ve an-
lamaya çalışarak, hoşgörü ve cesaretle 
yürümeyi ve kalıcı işbirlikleri kurmayı 
diliyorum” ifadelerini kullandı.
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 Resmî Gazete’de  2 Nisan 2020 ve 
18 Aralık 2021 tarihlerinde yayınlanan bildi-
rimlerle hem zabıta olmak isteyenlere zabıta 
eğitiminin önü açıldı, hem de bu sayede ülke 
genelinde mevcut zabıta kadrolarının daha 
donanımlı hale gelmesi için çok önemli bir 
gelişmeye imza atıldı. Yerel Yönetimler Proje 
Araştırma Geliştirme ve Eğitim Vakfı (YA-
GEV) ve Yeditepe Üniversitesi işbirliği ile 
hazırlanan sertifika programında zabıta ol-
mak isteyen lise mezunu bireyler 270 saatlik 
eğitimin ardından gerçekleştirilecek sınavda 
başarılı olmaları halinde zabıta adayı olmaya 
hak kazanacaklardır. Yönetmelikte KPSS ve 
657 sayılı kanunla belirlenen devlet memu-
ru olma şartları hala geçerli; zabıta olmak 
isteyen adayların KPSS’den de belediyelerin 
alım puanına göre yeterli puanı almaları 
gerekmektedir.
 2 Nisan 2020 tarihli bildiride ayrıca 
uygulama sınavı şartı getirilmiştir. Zabıta 
ekipleri yazılı sözlü sınavın yanı sıra mülakat 
sınavında fiziksel yeterliliklerinin de ölçüle-
ceği bir uygulama sınavına tabii tutulacak-
lar.

Sertifikasız zabıta kalmayacak!Sertifikasız zabıta kalmayacak!
 Son zamanlarda zabıta yönetmeliğinde yapılan değişikliklerle 
birlikte zabıta kadrolarının daha donanımlı ekiplerden oluşması için 
önemli adımlar atıldı. 23 Mayıs 2019 tarihli resmi gazetedeki bildirim-
le İçişleri Bakanlığı’ndan, Çevre ve Şehircilik Bakanlığı’na devredilen 
zabıta birimleri, sonrasında yapılan çalışmalarla daha önce olmadığı 
kadar önemli bir hale geldi.

 Diğer yandan 270 saatlik bu eğitim 
zabıta olan memurları da kapsamaktadır. 
Zabıta ekiplerinin daha donanımlı olma-
sı için atılan bu adım belediyelerin zabıta 
kadrolarının kendi içlerindeki üst kadrolara 
hazırlanmasını sağlamayı amaçlıyor. Resmi 
gazetede yayınlanan bildiride; “Çevre ve 
Şehircilik Bakanlığı Yerel Yönetimler 
Genel Müdürlüğü ve belediye idareleri 
tek başlarına, birkaçı bir araya gele-
rek veya birlikler vasıtasıyla zabıta 
amir ve memurlarının genel kültürle-
rini, meslek bilgilerini ve verimlilikle-
rini artırmak, hizmete yatkınlıklarını 
sağlamak, geliştirmek, gelişen şartla-
rın gerekli kıldığı alanlardaki görgü-
lerini artırmak ve daha üst kadrolara 
hazırlamak amacıyla eğitim program-
ları düzenlerler” şeklinde yer aldı.
 Eğer siz de zabıta olmak istiyorsa-
nız, www.yagev.org adresinden eğitime 
kayıt formuna ulaşabilirsiniz. 270 saatlik bu 
eğitimin sonunda Yeditepe Üniversitesinden 
sertifikalı Zabıta adayı olmaya hak kazana-
caksınız. Ümit YAĞMUR

 YAGEV vakfı-
nın desteklediği Yerel 
Haber Gazetesi’nin 
ilk sayısından herkese 
merhaba, Ben Serkan 
Özkaya. YAGEV vakfı-
na başkanlık ediyorum. 
Bu ilk sayı başta vatan-
daşlarımıza olmak üze-
re tüm belediyelerimize 
ve diğer yerel yönetim-
lerimize hayırlı, uğurlu 
olsun.
 Diyelim ki hasta 
oldunuz, kalp krizi 
geçirdiniz, ortopedi 
doktoruna gider misi-
niz? Kime gidersiniz? 
Tabiki kalp doktoruna 
gidersiniz. Diyelim ki 
ayağınız kırk yerinden 
kırıldı, sınıkçıya mı 
gidersiniz, yoksa iyi 
bir ortopedi doktoruna 
mı gidersiniz? Tabiki 
ortopedi doktoruna 
gitmelisiniz. Alışveriş 
merkezindeki güvenlik 
elemanının bile eğitimi 

yoksa, sertifikası yoksa, 
güvenlik elemanı ola-
mıyor. Peki zabıtanın, 
belediye başkanının, 
imar müdürünün, fen 
işlerinin vs. -bunların 
okulu yada sertifikası 
var mı? Veteriner ol-
mayan ya da uzmanlık 
belgesi olmayan birine 
bir kuşun kanadı kırıl-
sa bile sardırır mıyız?
 Peki size uz-
manlık sorusu; be-
lediye başkanının, 
başkan yardımcıları-
nın, imar müdürü, yol 
bakım müdürü, park ve 
bahçe, temizlik işleri, 
zabıtanın vs. uzman-
lık belgesi ya da bir 
diploması var mı-
dır?
 Bir kentin kade-
rini değiştirecek hatta 
gelecek nesillerin bile 
yaşam standartlarını 
etkileyecek kararların 
alınması veya yaşana-

bilir kentlerin oluşması 
için karar verici olan 
belediye başkanlarının, 
yardımcıları veya mü-
dürlükler, hangi aldık-
ları eğitim sonrası bu 
kişilere teslim ediliyor?
Yoksa bir siyasi parti-
nin Genel Başkanına 
yakınsa, bir de parası 
varsa, reklam kampan-
yasında en az 10 milyo-
nu gözden çıkarabiliyor 
veya harcayabiliyorsa, 
kişi kim, yada ne olur-
sa başkan veya başkan 
yardımcısı olmak için 

yeterli midir? Acaba bir 
bakalım, sağlamasını ya-
palım, ne dersiniz?
Bir İlçe Belediye Başka-
nının maaşı 15-20 bin 
arası, Büyükşehir Beledi-
ye Başkanının maaşı ise 
25-30 bin arasıdır. Her 
ikisinin de ortalaması 25 
bin diyelim. Yıllık 300 bin 
eder. Görev süresi 5 yıl, 
5 yılda 1.5 milyon eder. 
Kazanç 1.5 milyon. Seçim 
kampanyasında en az 10 
milyon harcanıyor. Ne 
görev aşkıymış be! Adam 
Büyükşehir Belediye 
Başkanı seçiliyor, adam 
şehrini karlar altında 
bırakıyor. Devlet başkanı 
gibi uluslararası ilişkilere 
soyunuyor, elçilik, elçilik, 
şehir, şehir. İstanbul’da 
seçiliyor, Sivas’ta siyaset 
yapıyor. Seçildiği şehrin 
sorunlarını çözmüş olma-
lı ki, gitmiş başka şehre, 
başka ilçelere çözümler 
sunuyor. Bravo be! Alkış-

lanmalı ya da niyetin ne 
olduğu görülmeli.
 İnsan hastalandı-
ğında konusunda uzman 
kişilere kendini teslim 
ediyorsa, yaşanabilir 
kentler, insan yaşamı-
nın refahını yükseltecek 
projeleri onaylayacak 
ve yapacak, konusun-
da uzman, eğitimli ve 
uzmanlığını sınayabile-
cek, hayata geçirebilecek 
kişilere teslim edilmeli.
 Her parası olan 
ya da genel başkanın 
adamı veya yakını ya 
da sponsora değil, 
yaşanabilir, toprağı, 
suyu, havayı kirlet-
meyen, modern, aynı 
zamanda kırsal kal-
kınma projelerinden 
anlayan ve uygulaya-
bilecek eğitim almış, 
konusunda uzman 
kişilere kentlerimi-
zin kaderini teslim 
edelim.

Serkan
ÖZKAYA

Kentlerin Kaderi Kimin elinde
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  Birleşmiş Milletler Kalkınma Programı (UNDP) desteğiyle 
Cinsiyet Eşitliği İzleme Derneği (CEİD) tarafından bir araştırma yapıl-
dı. UNDP’nin standart insani gelişme endeksleri kullanılarak son 20 
yılda ilerleme ve gerileme alanları tespit edildi. UNDP yaptığı çalışma-
da İnsanî Gelişme Endeksi verileri cinsiyete göre ayrıştırılarak Top-
lumsal Cinsiyete Dayalı Gelişme Endeksi (TCDGE) elde edilmek 
suretiyle, Türkiye’nin sıralamasının nasıl değiştiği incelendi. 
Her yıl ülkelerin yaptıkları çalışmalar sonrası performansları 
değerlendiriliyor. Yapılan araştırmaya göre Türkiye’nin 
Toplumsal Cinsiyet Eşitliği Performansı, insani gelişme 
alanındaki başarılarıyla uyumlu değil ve benzer gelişme 
düzeyindeki ülkelerin gerisinde kalıyor. Bu bağlamda 
tespit edilen eksiklikler en çok gelir ve eğitim alanlarında 

Türkiye geride kaldı
 Birleşmiş Milletler Kalkınma Programı desteğiyle Cinsiyet Eşitliği İzleme Derneği tarafından yapılan araştırmaya göre ülkemiz sınıf-
ta kaldı. Türkiye, İnsanî Gelişme Endeksine göre 2019 yılında 189 ülke arasında 54’üncü sırada “çok yüksek insani gelişme” kategorisinde 
yer almasına rağmen Toplumsal Cinsiyete Dayalı Gelişme Endeksi sıralamasındaysa 162 ülke arasında 68’inci sırada, Ekonomik Kalkınma 
ve İşbirliği Örgütü ülkeleri arasında ise en alt sırada yer alıyor.

görüldü.

Türkiye 162 ülke arasında 
68. Sırada
 Türkiye, 20 yıl süren düzenli ilerlemenin 
ardından, İGE endeksine göre 2019 yılında 189 
ülke arasında 54’üncü sırada ve “çok yüksek 
insani gelişme” kategorisinde yer aldı. Tür-
kiye’nin TCDGE sıralamasında ise çok geride 
olduğu vurgulandı. Dünyada 162 ülke arasında 
68’inci sırada, OECD ülkeleri arasında ise en alt 
sırada yer alıyor. Rapora göre Türkiye’nin sıralama-
da yükselmesi için Özellikle kadınların istihdam ve 
gelirlerinin artması gerektiği vurgulandı.
Vinton; “Türkiye’nin katetmesi gereken cid-
di bir yol var”
 UNDP Türkiye Mukim Temsilcisi Louisa 
Vinton, araştırma sonrası açıklanan rapora göre 
Türkiye’nin pek çok alanda eksiğinin olduğunun 
vurgusunu yaptı. Vinton kadın istihdamının ve 
gelirinin artırılmasına değinirken; kadınların 
işgücüne katılımının yüzde 30 gerilediğini belirtti. 
Vinton açıklamasının devamında; “Bu çalışmanın 
başlıca yararı, bu açıkların giderilmesine katkıda 
bulunacak özel politika ve araçları gösteriyor ol-
ması. Bunlar uygulanırsa, Türkiye’nin hızla mesafe 
kaydetmesi mümkün” 
 Çalışmaya göre, bu genel görünümün ana 
nedenlerinden birisi kadınlar ile erkekler arasın-
daki gelir açığı. Kadınların ortalama geliri, 2019 
yılı verilerine göre erkeklerin ortalama gelirinin 
yüzde 47’si düzeyinde. Bunun nedeni de, kadınların 
büyük bir kısmının işgücü dışında kalması: Kadın-
ların işgücü katılım oranı yüzde 34, erkeklerinki ise 
yüzde 72,6. Yakın zamana ait veriler, küresel salgın 
nedeniyle durumun daha da kötüleştiğini, kadın-
ların işgücüne katılımının yüzde 30’a gerilediğini 
gösteriyor. Rapor, kadınların gelir ve eğitim açığını 
kapatmaya yönelik bir yol haritası sunmayı hedefli-
yor; böylece, Türkiye’nin toplumsal cinsiyet eşitli-
ğinde küresel sıralaması da ülkenin insani gelişme 
sıralamasına eşdeğer düzeye yükselebilecek. Üçün-
cü bileşen olarak sağlık bakımından ise, Türkiye’de 
kadınların ortalama yaşam beklentisi erkeklerden 
daha uzun, ancak bu fark giderek kapanıyor. Öte 
yandan, Türkiye’de anne ölüm ve ergen doğurganlık 
oranları, benzer insani gelişme düzeyindeki ülkeler-
den daha yüksek” şeklinde konuştu.

 2000-2019 Yılları 
arasında Türkiye’nin Toplumsal 

Cinsiyet Eşitliği Performansı
 Türkiye’nin İnsani Gelişme Endeksi değerleri 
2000’den 2019’a kadar sürekli olarak ve oldukça hızlı 
biçimde yükselmiştir. İGE değeri, %24,2 oranında  
  artış kaydederek 0,660’dan 0,820’ye 
çıkmıştır. 2000   yılında orta insani geliş-
me kategorisinde yer alan Türkiye, 2019 yılında çok 
yüksek insani gelişme kategorisine yükselmiştir. Bu 
dönemde, İGE kadar hızlı olmamakla birlikte Toplum-
sal Cinsiyet Gelişme Endeksi de artmıştır. TCGE ilk 
olarak, 2000’de 0,847’den 2016’da 0,930’a yükselmiş, 
2017’de durağanlaşmış ve sonrasında gerilemiştir. 
Türkiye TCGE itibariyle dördüncü gruptadır. Hem 
kadın hem de erkek İGE değerleri artmakla birlikte, 
kadın İGE değerindeki sınırlı artış son yıllarda TCGE 
değerinin gerilemesine neden olmuştur. Toplumsal 
Cinsiyet Eşitsizliği Endeksi (TCEE) değerlerinin 2018’e 
kadar TCGE ile benzer bir değişim sergilemiş olma-
sı toplumsal cinsiyete dayalı farkların oldukça hızlı 
biçimde daralmakta olduğunu göstermektedir. TCEE, 
TCGE’nin aksine, 2018 sonrasında toplumsal cinsiyet 
eşitsizliğinde bir kötüleşme değil daha ziyade ilerle-
mede bir yavaşlama olduğunu ortaya koymaktadır. 
Türkiye’nin TCGE değerleri hem yüksek İGE hem de 
çok yüksek İGE gruplarında yer alan ülkelerin değer-
lerinden daha düşük olmuştur. Türkiye son on yıllarda 
ülkedeki toplumsal cinsiyet eşitliği görünümü açısın-
dan da pozitif bir trend sergilemiştir. Bununla birlikte, 
ülkenin genel durumu ideal olmaktan uzaktır. İnsani 
Gelişme Endeksi’nde 54. sırada yer almasına rağmen 
küresel Toplumsal Cinsiyet Gelişme Endeksi’nde 68. 
sıra yer almaktadır. 2019 itibarıyla, İGE değeri er-
kekler için 0,848 kadınlar için ise 0,784’tür. 6 ve bu 
fark, toplumsal cinsiyet eşitsizliklerinin boyutunu ve 
sürekliliğini göstermektedir. Diğer taraftan, toplumsal 
cinsiyet normları endeksi negatif bir trendi yansıt-
maktadır. 2005-2009 ve 2010-2014 dönemlerinde en 
az bir ve en az iki yanlılığa sahip insanların oranı hem 
erkekler hem de kadınlar için yükselmektedir.

Eğitimde kadın ve erkek 
arasındaki fark, 2016 yı-

lından sonra artış           
gösterdi
 Türkiye’de cinsiyetler arasındaki 
farklılıkların temel nedenlerini araştırmak 
amacıyla yapılan TCGE bileşenleri analizi, 
kadın sağlık endeksi değerlerinin, çalışma 
kapsamındaki tüm yıllarda erkek endeks 
değerlerinden daha yüksek olduğunu 
göstermektedir. Bu, ortalama yaşam süresi 
açısından Türkiye’de kadınların durumu-

nun dönem boyunca erkeklerden daha iyi olduğunu 
göstermektedir. Bununla birlikte, sağlıktaki top-
lumsal cinsiyet eşitsizlikleri, zaman içinde küçük 
ve istikrarlı biçimde erkeklerin lehine değişmek-
tedir. Sağlığın aksine, eğitim ve gelir bileşenleri, 
analiz edilen dönemde erkeklerin lehine toplumsal 
cinsiyet farkı göstermektedir. İki bileşen birbiriy-
le kıyaslandığında, 2000 yılı hariç olmak üzere, 
tüm dönem boyunca gelirdeki toplumsal cinsiyet 
eşitsizliği eğitimdeki eşitsizlikten daha yüksektir. 
Gelir bileşeni zaman içinde eşitlik yönünde trend 
izlemektedir. Eğitim de 2016 yılına kadar aynı 
trendi sergilemiştir. Ancak 2016’dan sonra tersine 
dönmüş, eğitimde kadınlar ve erkekler arasındaki 
farklar yeniden artmaya başlamıştır.Türkiye’de 
eğitim konusundaki toplum cinsiyet açığı varlığını 
sürekli korumakta, daha önce bulunduğu yüksek 
İGE grubu ve halen bulunduğu en yüksek İGE 
grubu ülkelerinin gerisinde kalmaktadır. Hem 
yüksek hem de çok yüksek İGE ülkelerinde, kadın 
eğitim endeksinin erkek eğitim endeksine oranı 
ortalamada yaklaşık bir olarak devam etmiş, bu 
oran Türkiye’de 2019’da hala 0,887’de kalmıştır. 
Avrupa İstatistik Ofisi (Eurostat) verilerine göre, 
Türkiye, karşılaştırmalı sonuçlarda Avrupa ülkeleri 
arasında en yüksek okuldan erken ayrılma oranına 
sahiptir. Türkiye aynı zamanda kadınlar ve erkekler 
arasındaki farkın en yüksek olduğu ülkedir. 2017’de 
bu oran kadınlarda %34, erkeklerde ise %31’dir. 
Türkiye’de 15-29 yaş arasındaki gençlerin %27,2’si 
ne eğitimde ne istihdamdadır. Bu, ortalaması 
%14,1 olan OECD üyesi ülkeler arasında Kolombi-
ya’dan (%29,6) sonra en yüksek orandır. Bu oran, 
Türkiye’de, 15-29 yaş arası erkeklerde %16,9, aynı 
yaş grubundaki kadınlarda ise %42,4’tür (OECD, 
2020).

Kadınların işgücüne katı-
lım %18 düşüşte
Gözlemler, gelirde sürekli ve büyük toplumsal cinsi-
yet açığı olduğunu desteklemektedir (Türkiye’de ka-
dınlar için kişi başına düşen milli gelir, erkekler için 
kişi başına düşen milli gelirin yarısından azdır). Bu 
açığın eğitimdeki iyileşme ile telafi edilmesi müm-
kün değildir. Erkekler, ortalama olarak, çok yüksek 
insani gelişme grubundaki akranlarının neredeyse 
dörtte üçüne eşit bir gelir düzeyi elde etmektedir. 



Nisan 2022 11
Buna karşın kadınların elde ettiği gelir düzeyi bu 
grup ülkelerdeki kadınların gelirinin yarısı kadar-
dır. Kişi başına milli gelirdeki toplumsal cinsiyet 
açığı, işgücüne katılım oranları arasındaki açığı 
yansıtmaktadır. Türkiye’de %34 olan kadınların iş-
gücüne katılımı, yüksek insani gelişme (%54) ve çok 
yüksek insani gelişme (%52) ülke gruplarında gözle-
nen ortalama oranlar ile karşılaştırıldığında oldukça 
düşüktür. Genel olarak veriler, Türkiye’de 2000’li 
yıllarda kadınların eğitimdeki göreli ilerlemesi ile 
göreli gelirleri arasındaki ilişkinin zayıf olduğunu 
göstermektedir. Türkiye’deki toplumsal cinsiyet 
eşitsizlikleri, COVİD-19 küresel salgını koşullarında 
ülkemizde ve dünyada gelişen ekonomik kriz kapsa-
mında daha da artmıştır. Küresel salgından kaynak-
lanan karantina ve evde kalma önlemleri, okulların 
kapanması, sağlık, eğitim, sosyal hizmetlere ve ev 
hizmetlerine erişimde yaşanan kısıtlılıklar ve artan 
hijyen ve bakım ihtiyaçları nedeniyle ücretsiz bakım 
işinde benzeri görülmemiş bir artış olmuştur. Ay-
rıca, her ne kadar kadınlar sağlık, eğitim ve pera-
kende sektörlerinde istihdam edilen işçiler arasında 
yüksek orana sahip olsalar da, istihdamdaki gerile-
melerle birlikte, kadınların işgücüne katılım oranı 4 
yüzdelik puan düşmüştür.
Meclisteki kadın sayısı; “toplumsal cinsiyet 
eşitliğinin gerçekleştirilmesine ilişkin bir 
hüküm bulunmamaktadır”
 TCEE’de güçlenme bileşeninin bir göster-
gesi de kadınların parlamentodaki oranıdır. Tür-
kiye’de kadınların parlamentodaki oranı 2000’de 
%4,2 iken, 2019 yılında %17,4’e yükselmiştir. 2007 
ile 2019 arasında dört kattan fazla artış olmasına 
rağmen bu oran farklı insani gelişme düzeylerinde-
ki tüm ülke gruplarından daha düşüktür. Bu oran 
yüksek gelişmiş ülkelerde %24,5 iken, gelişmişlik 
düzeyi en yüksek ülkelerde %28,3’tür. Türkiye’de 
siyasi karar süreçlerini ve siyasi temsil ilkelerini 
düzenleyen temel kanunların hiçbirinde toplumsal 
cinsiyet eşitliğinin gerçekleştirilmesine ilişkin bir 
hüküm bulunmamaktadır. Kadınların karar me-
kanizmalarındaki temsilini artırmayı öngören ve 

kadınların güçlenmesine yönelik hazırlanan eylem 
planları, yalnızca, farkındalık yaratma ve zihniyet 
dönüşümü gibi etkisi çok sınırlı olan dolaylı müda-
hale ve danışmanlık faaliyetlerini öngörmektedir.

Yerel yönetimler toplumsal 
cinsiyet eşitliğinde ne yap-
malı?
1-Kadınların sosyoekonomik ve sosyokültürel alan-
larda karar verme sürecine katılmaları sağlamak.
2-Kadınların yetkiye erişim konusunda, toplumun 
bütün alanlarına eşitlik anlayışıyla yaklaşmak.
3-Kadın ile erkek arasındaki eşitliğin, sadece bir 
kadın konusu olarak görülmemesi hakkında bilinç-
lendirme çalışmalarını arttırmak.
4-Toplumsal cinsiyet eşitliği ve toplumsal cinsiyet 
gelişme endekslerinin değerleri ile ilgili trend anali-

zi yapmak.
5-Kadınların yerel yönetimlerdeki eksik olduğu 
alanlar tespit edilerek, ilgili iyileştirmeleri yapmak 
için çalışmalar yapmak.
6-Toplumsal cinsiyet eşitliği hakkında bilgilendir-
me çalışmaları yaparak, toplum bilincinin artmasını 
sağlayacak aktiviteler düzenlemek.
7-Belirli aralıklarla araştırma ve anket çalışmaları 
yaparak; toplumsal cinsiyet eşitliğindeki mevcut 
konum hakkında güncel bilgi edinmek.
8-Toplumsal cinsiyet eşitliği hakkında çalışma 
yapan ilgili birimlerin ve personellerin, daha dona-
nımlı olmasını ve daha geniş kitlelere ulaşmasını 
sağlamak.
9-Yerel bazda yapılan çalışmalar, projeler ve etkin-
likler; otoriter kesim ve ilgili bakanlıklar ile koordi-
neli şekilde yapmak.
                                        Bekir TÜCCAR 

 UN Women, Birleşmiş Mil-
letler Kadın Birimi, oyuncu De-
met Evgar’ı Türkiye ofisinin ilk 
iyi niyet elçisi olarak ilan etti. 
Ben Kadınım etiketiyle başlatılan 
kampanyanın yüzü olan Evgar, 
kadın haklarıyla ilgili verdiği me-
sajlarla son yıllarda dikkatleri 
üzerine çekmişti.
 Danai Gurira, Nicole Kidman, Emma 
Watson ve Anne Hathaway gibi isimlerin sahip 
olduğu unvana Evgar, 7 Mart günü düzenlenen 
etkinlikte atandı.
 İki sene sürecek iş birliği #BenKadınım 
farkındayım, değişiyorum ve değiştiriyorum 
kampanyası ile Dünya Kadınlar Gününde ka-
muoyuna duyuruldu.
 Toplumsal cinsiyet eşitliği ve kadın 
haklarına verdiği destekle bilinen Evgar, dün 
paylaştığı videoyla da “#BenKadınım kampan-
yasıyla sen de bize katıl! Sesin tüm kadınların 
sesi olsun” demişti. Ümit YAĞMUR

Türkiye’nin ilk kadın iyi niyet elçisi Demet EvgarTürkiye’nin ilk kadın iyi niyet elçisi Demet Evgar
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 Bütün dünyayı etkisi altına 
alan ve daha önce hiçbir yönetimin 
daha önce deneyimlemediği ölçekte 
büyük bir etkiyle günlük hayatı alt 
üst eden yeni tip Koronavirüs ile mü-
cadelede, yerel yönetimlerin bireysel 
inisiyatif ile getirdikleri çözümler, 
herkesin beğenisini topladı.
Online eğlenceler dev-
rim yarattı
 Evlerine kapanmak zorunda 
kalan halkın bütün ihtiyaçlarının on-
line platformlardan karşılanabilmesi 
için harekete geçen belediyeler, dü-
zenledikleri online etkinliklerle halkın 
moral ve motivasyonunu yüksek tut-
mak için yoğun çaba harcadı. Paris’te 
Paris Belediyesinin düzenlediği online 
tiyatro organizasyonları sayesinde 
karantina günlerinde halk, tiyatro ile 
buluşurken, Barselona’da Barselona 
belediyesi tarafından oluşturulan 
“Sevgili Günlük” isimli platformda 
birbirinden eğlenceli interaktif eğlen-
ce programlarıyla çoluklu  çocuklu 
herkesin eğlenebileceği bir online 
panayır alanı sağlandı. 
 Türkiye’de de hem yerel 
yönetimler  tarafından hem de mer-
kezi yönetimle ortaklaşa düzenlenen 
etkinliklerde halkın moral ve moti-
vasyonu için yoğun çaba harcandı.
Ordu Büyükşehir Belediyesi Gençlik 
ve Spor Hizmetleri Dairesi Başkan-
lığı işbirliğinde satranç sporcularına 
moral ve destek sağlamak amacıyla 
“Ulusal Evde Kal Online Yıldırım Sat-
ranç Turnuvası” düzenlendi ve sosyal 
medya araçları üzerinden canlı olarak 
turnuvayı izleme imkanı sunuldu. 
Bursa Büyükşehir Belediyesi Kültür 
ve Sosyal İşler Daire Başkanlığı Or-
kestra Şube Müdürlüğü sanatçıları 
tarafından hafta içi her gün belediye-
nin kendi internet sayfası üzerinden 

 Yerel Yönetimler Covid-19 ile mücadelede merkezi yönetimlerin yükünü hafifletecek bir-
birinden farklı ve olağanüstü yaratıcılıkta projelerle Covid-19 ile mücadelede sınıfı-
nın en başarılısı oldu. Dünyadaki ve Ülkemizdeki çözümleri incelediğimizde karşı-
mıza çıkan örnekler büyük beğeni ve alkış topladı. Gelin birlikte bakalım!

Yerel Yönetimlerin  Covid-19 kar-Yerel Yönetimlerin  Covid-19 kar-
canlı yayınlarla evde kalanlar için 
konserler verildi. Gaziantep Büyük-
şehir Belediyesi salgınla mücadele 
kapsamında vatandaşa moral ver-
mek amacıyla belediye bünyesindeki 
spor hocaları eşliğinde vatandaşlara 
balkonlarından spor yaptırmış, bu 
uygulama sosyal medyada viral olan 
görüntülerin ortaya çıkmasına neden 
olmuştu. Denizli Büyükşehir Beledi-
yesi, sokağa çıkma yasakları nedeniy-
le 23 Nisan Ulusal Egemenlik ve Ço-
cuk Bayramı kapsamında belediyenin 
bando takımı, cadde ve sokaklarda 
marşlar çalarak, vatandaşlara bayram 
heyecanı yaşatmıştır.
 Diyarbakır Büyükşehir Be-
lediyesi, 20 yaş altı ve 65 yaş üstü 
vatandaşlara yönelik “Hayat Eve Sı-
ğar” temalı ödüllü fotoğraf yarışması 
düzenlemiş ve kendi internet sayfası 
üzerinden yarışmaya yönelik tüm 
bilgileri paylaşmıştır. İstanbul Bü-
yükşehir Belediyesi tarafından salgın 
döneminde İstanbullu vatandaşların 
kaygı düzeylerini dengelemek, endi-
şelerini gidermek ve psikolojilerini 
güçlü tutmak amacıyla “Psikolojik 
Danışmanlık Hattı” hizmete açılmış, 
pandeminin ilk günlerinde büyük ilgi 
görmüştür. Mardin Büyükşehir Be-
lediyesi, COVID-19 tedbirleri kapsa-
mında evinde kalan ilköğretim öğren-
cilerine “100 temel eserden seçmeler” 
kitaplarını hediye ederek, hem eğitsel 
hem de moral desteği sunmuştur. Bu 
uygulamalarla birlikte belediyelerin 
yoğun çabası halkın beğenisini kaza-
nırken, dünyadaki rakiplerini de geri-
de bırakmalarına yardımcı oldu.
Halk ile yönetimler bü-
tünleşti
 Pandemi döneminde temel 
ihtiyaçlar göz önünde bulundurularak 
tüm dünyada sosyal yardım hizmet-

leri kapsamında yapılan maddi yar-
dımlar ön plana çıkarken yoksullar, 
işsizler, evsizler, mülteciler, esnaflar, 
öğrenciler gibi bu süreçten en çok 
etkilenen kesimlere, hem merkezi 
hem de yerel düzeyde tüm dünyada 
yönetim ve vatandaşlar birlik oldu. 
Örneğin Barselona Belediyesi tara-
fından COVID19 salgınında özellikle 
dar gelirli ailelerin barınma haklarını 
güvence altına alabilmek için kira 
ödemelerinde devlet yardımlarına ek 
olarak 2,5 milyon avroluk bir belediye 
katkısı sağlanmıştır. Dünyaya örnek 
olan diğer bir uygulamada İstanbul 
Büyükşehir Belediyesi tarafından 
hayata geçti. Pandeminin ilk başla-
dığı günlerde Türkiye’nin dört büyük 
şehrinin başlattığı büyük tartışmalara 
konu olan yardım kampanyalarından 
bağımsız olarak, İstanbul Büyükşehir 
Belediyesinin “Askıda Fatura” uygula-
ması büyük beğeni topladı.
 Dayanışma öne çıktı
  Kırsal kalkınmayı destek-
lemek, tarım ve gıda sektörünün 
zararlarını en aza indirebilmek adına 
bazı büyükşehir belediyeleri (Ankara, 
İstanbul, İzmir, Gaziantep, Adana, 
Antalya, Balıkesir, Aydın, Kocaeli, 
Samsun, Büyükşehir Belediyeleri) 
tarafından üretici ve çiftçilere ayni 
ve nakdi yardımlar yapılarak, destek 
verildi. Salgınla mücadele kapsa-

mında sokak hayvanlarının 
beslenmesi de, özellikle sokağa 
çıkma yasaklarının olduğu 
günlerde neredeyse bütün 
büyükşehir belediyelerinin 
gündeminde yer alan konula-
rın başında geldi. Bu dönemde 
yine bazı büyükşehir belediye-
leri, sokak hayvanları için yem 
ve mama desteği sağladı.
 Türkiye’deki yardımlar 
dünyaya örnek oldu Trabzon 
Büyükşehir Belediyesi, ihtiyaç 
sahiplerine (işini kaybedenler, 
ücretsiz izne çıkarılanlar ve 
ekonomik sıkıntı çekenlere) 
temel gıda paketleri, temizlik 
paketleri destekleri sağladı. 

Ayrıca belediye tarafından yaşlı, hasta 
vatandaşlara ve muhtaç ailelere sıcak 
yemek dağıtımı; dar gelirli ailelere de 
ihtiyaçlarını karşılayabilmeleri için 
alışveriş desteği sağlandı. Muğla Bü-
yükşehir Belediyesi 438 ihtiyaç sahibi 
aileye (yoksul, kimsesiz, evsiz, engelli 
ve ihtiyaç sahibi vatandaşlar) ula-
şarak, pandemi ile mücadele kapsa-
mında 335 bin 610 TL maddi yardım 
yapmıştır.
 Kocaeli Büyükşehir Beledi-
yesi tarafından evsiz ve ihtiyaç sahibi 
ailelerinin, Büyükşehir Belediyesi’nin 
Barınma, Konaklama ve Sosyal Yar-
dım Merkezinde barınma ihtiyaçları 
karşılamıştır. Ayrıca Barınma Mer-
kezi’nde kalan vatandaşların düzenli 
olarak sağlık kontrolleri yapılarak 
genel sağlıklarının da korunması 
sağlanmıştır. Ankara Büyükşehir Be-
lediyesi salgınla mücadele tedbirleri 
kapsamında, büyükşehir belediyesi 
kiracıları için kira alımını belli bir 
süre için ertelemiştir. Yine Ankara 
Büyükşehir Belediyesi evlere temizlik 
desteğine giden kadınları ve İstanbul 
Büyükşehir Belediyesi de sokak mü-
zisyenlerini sosyal yardım grupları 
arasında tanımlamış; onlara virüs 
salgını nedeniyle yaşadıkları mağdu-
riyetleri gidermek adına gıda ve nakit 
desteği yardımları yapmışlardır. 
 Adana Büyükşehir Belediyesi 
tarafından il sınırları içerisinde yaşa-
yan çiftçilere ve balıkçılara, dekar başı 
ve tekne başına nakdi hibe yardımı 
yapılmıştır. Balıkesir Büyükşehir 
Belediyesi tarafından belediye ara-
zisinde yerli üretim yapılmaya baş-
lanmıştır. Ayrıca üreticilerin tohum 
bedellerinin yüzde 50’sinin belediye 
eliyle karşılanması kararı alınmıştır. 
 Salgın dönemi boyunca su 
ve doğalgaz faturalarını ödeyemeyen 
ihtiyaç sahibi ailelerin faturalarının 
ödenmesi mümkün hale gelmiştir. 
Yine aynı dönemde Ankara Büyük-
şehir Belediyesi ise ‘Su Ver’, ‘Bilet 
Ver’ ve ‘El Ver’ sloganı ile birlikte, 
“Dayanışma için 6 milyon tek yürek”, 
“Veresiye Defteri Kapatma”, “İftar 
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Ver”, “6 Milyon Tek Yürek Bayram 
Etsin” kampanyaları başlatmıştır. 
Kampanyalar kapsamında toplamda 
28 milyon 399 bin 523 TL maddi yar-
dım toplanmış ve ihtiyaç sahiplerine 
ulaştırılmıştır. 
Yerel Yönetimler elini 
taşın altına koyuyor
 Daha önce yaşanmamış bu 
süreç karşısında bütün dünya afal-
lamışken, çok kısa sürede refleks ge-
liştiren ilk birimler belediyeler oldu. 
Dünyada genel olarak halkı bilgilen-
dirme görevini belediyeler üstlenir-
ken, ülkemizde Sağlık Bakanımız Dr. 
Fahrettin Koca belki de gelmiş geçmiş 
sağlık bakanları içerisindeki en yoğun 
mesai yapan bakanımız olmuştur. Be-
lediyelerimiz de bu durum karşısında 
kendi sorumluluk alanında dünyada 
benzeri olmayan çalışmalara imza 
atmıştır. 
Örneğin; yerel yönetimlerin böyle 
bir konuda yapabileceklerine dair 
dünyadaki en kapsamlı çalışma İzmir 
Büyükşehir Belediyesi tarafından 
hayata geçirildi. 2019 Haziran ayında 
hazırlanan “COVID-19 Dirençlilik Ey-
lem Planı”; İzmir ilinde, (1) pandemi 
benzeri kriz durumlarında geçmişten 
bugüne devam eden önleyici hizmet-
ler, (2) pandemi ile mücadele kapsa-
mında “Kriz Belediyeciliği” yaklaşımı 
ile bugün yürütülen çalışmalar ve (3) 
pandemi sonrasında yapılacak çalış-
malar çerçevesinde izleme ve adap-
tasyon sürecini içeren 3 temel başlık 
göz önünde bulundurularak hazır-
lanmıştır. Geçmiş ve gelecek adımları 
içeren bu eylem planı, İzmir Büyük-
şehir Belediyesi için gerçek anlamda 
bir yol haritası niteliğindedir. Ayrıca 
İzmir Büyükşehir Belediyesi, bu sü-
reçte yeni bir yönerge çıkararak; sivil 
toplum örgütlerinden, üniversitelere, 
sağlık birimlerinden merkezi yöneti-
min ilgili birim temsilcilerine kadar 
geniş kapsamlı 3 yeni kurul kurmuş 
(“Kriz Yönetim Üst Kurulu”, “Kriz 
Yönetim İcra Kurulu” ve “Bilim Ku-
rulu”) ve salgınla mücadele sürecinde 
yönetişim mekanizmalarını aktif hale 
getirmiştir. Bu modelin bir benzeri de 
Bursa Büyükşehir belediyesi tarafın-
dan hayata geçirilmiştir.
Ankara kolektif çalışma-
nın örneği
 Ankara Büyükşehir Beledi-
yesi tarafından kurulan, uluslararası 
düzeyde 43 başkent belediyesini 
bünyesinde barındıran ‘COVID-19’a 
Karşı Başkentliler Dayanışması’ adlı 

bir platform da salgınla 
mücadele kapsamında 
geliştirilen ve dikkat 
çeken çalışmalardan 
bir diğerini oluştur-
maktadır. Platform, 
“koronavirüs salgını ile 
mücadelede diğer dünya 
başkentlerinin bu süreç-
te kazandıkları deneyim 
ve birikimlerini tek 
bir havuzda bir araya” 
getirmeyi hedeflemek-
tedir. Bu dayanışma ağı 
üzerinden COVID-19 
salgınına karşı mücade-
lede başkent belediye-
leri, çevrimiçi platform 
üzerinden deneyimlerini 
düzenli aralıklarla paylaşmaktadır. 
Böyle bir girişim katılım mekanizma-
larını canlandırarak sosyo-kültürel 
ilişkileri geliştirmekte ve pandemi ile 
mücadele ve sonrasında önemli bir 
paylaşım ve bilgi ağı oluşturmaktadır.
 Uzaktan eğitime destek hiz-
metleri kapsamında Ankara Büyük-
şehir Belediyesi tarafından bilgisayarı 
ya da interneti olmayan ihtiyaç sahibi 
ailelerin çocuklarının kullanımına, 
belediye bünyesindeki 869 adet bil-
gisayar açılmıştır. Ayrıca interneti 
olmayan kırsal mahallelerdeki öğren-
cilerin yararlanması amacıyla da Çi-
çektepe, Esenler, Polatlar mahalleleri 
başta olmak üzere bazı kırsal mahal-
lelerde fiber altyapı sistemi güçlendi-
rilerek, bu bölgelere internet hizmeti 
götürülmüştür.
Belediyelerimiz Covid-19 
ile mücadelede sınıfı 
geçti
 Sağlık çalışanlarının başı 
çektiği COVID-19 ile mücade-
lede Sağlık Bakanı Fahrettin 
Koca ile birlikte yerel yöne-
timler etkin rol oynamaya ça-
lıştı. Kimi zaman ortaya çıkan 
politik tartışmalar vatandaşın 
tepkisini çekse de, kamu-
oyunda genel olarak 
alınan önlemler ve 
yetkililerin çabası 
beğeni topladı. Her 
ne kadar merkezi 
idare, salgınla 
mücadele süreci-
nin odağında yer 
alma konusunda 
ısrarcı olsa da; 
başta büyük-
şehir belediye-
leriyle birlikte 

bütün belediyelerin, sağlıktan, eğiti-
me, sosyal yardımdan, kültür, sanat 
faaliyetlerinin sürdürülmesine kadar 
salgınla mücadelede önemli bir rol 
üstlendiği gözlemlenmektedir. Sü-
reçle mücadelede yerel yönetimler, 
hızlı aksiyon alarak başarılı uygula-
malara imza atmışlardır. Özellikle bu 
dönemde yerel yönetimler, merkezi 
idarenin hızlı etki gösteremediği ihti-
yaç alanlarına çözüm üreterek önemli 
bir boşluğu doldurdular. Uluslararası 
ölçekte yerel yönetimlerin; sağlıktan, 
eğitime, sosyal yardımdan, kültür, 
sanat faaliyetlerinin sürdürülmesine 
kadar salgınla mücadelede önemli bir 
rol üstlendiği gözlemlenmektedir. 
 Türkiye’de de krizde başarılı 
bir sınav veren yerel yönetimler tara-
fından yaratıcı hizmetlerin üretildiği 
ve sunulduğu görülmektedir. Bu 
dönemde maske üretiminden, sosyal 
yardım hizmetlerinin etkinlik alan-
larının genişletilmesine, dijital plat-

formlar aracılığı ile evde spor, 
kültür, sanat gibi hizmetlerin 

yürütülmesinden, üretici ve 
çiftçilere destek sağlanma-
sına kadar geniş bir hizmet 
alanı, belediyeler tarafın-
dan vatandaşa sunulmuş-
tur. Sahip oldukları kaynak 

sınırlılıkları, merkezi 
idarenin kontrol ve 

müdahalelerine 
rağmen, Tür-

kiye’de yerel 
yönetimler 
salgınla mü-
cadele konu-
sunda ortaya 
çıkan ihtiyaç-
lara yönelik 
yerel nitelikli 

çözümler üreterek, sürece önemli kat-
kılar sağladığı ve bu yönde güçlü çaba 
harcadığı dikkat çekmektedir.
 İçinde yaşadığımız bu dö-
nemle beraber yerel yönetimlerin 
önemi bir kez daha anlaşılmıştır. 
Bu ve benzeri kriz dönemlerinde 
mücadele alanları ve yerel nitelikli 
ihtiyaçlara çözüm üretme becerileri 
göz önünde bulundurulduğuna yerel 
yönetimlerin daha çok güçlendirilme-
si, merkezi idare ile yerel yönetimler 
arasındaki ikili ilişkilerin geliştirilme-
si gereklidir. Bu bağlamda merkezi 
idarenin işsizlik maaşı, borçların er-
telenmesi gibi daha genel yardımları 
ve politikaları merkezi düzeyde yü-
rütmesi; yerel ölçekte ise bu sürecin 
doğrudan yerel yönetimler aracılığıyla 
desteklenmesi ve güçlendirmesi ge-
rekmektedir. Yerel yönetimlerin de bu 
süreci planlarken ve yürütürken sivil 
toplum örgütleri, üniversiteler ve özel 
sektörle işbirliği yapması ve onları 
sürecin içine dahil etmesi gerekmek-
tedir. Kriz ile mücadele dönemlerinde 
merkezi hükümetin sosyal devlet ilke-
sini göz önünde bulundurarak, yerel 
yönetimlerden gelen talepleri dikkate 
alması, ortak bir sorumluluk bilinci 
ile hareket ederek; yerel yönetimlerin 
görev alanlarına müdahaleden sakın-
maları gerekmektedir. Bu da ancak 
yönetişim mekanizmalarının etkin 
kılındığı kapsamlı bir salgınla müca-
dele politikalarının geliştirilmesi ve 
yürütülmesi ile hayata geçirilebilir.
Haber Ümit Yağmur
Kaynak: 
Asmin Kavas Bilgiç 1 ORCID: 
0000-0001-8319-7950
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Gazi Lisesi’nde tamamladı. 2009’da 
AK Parti’den Bozova Belediye Başkanı 
seçildi. Hasan Arusoğlu evli ve 4 ço-
cuk babasıydı. Arusoğlu vefat ettiğin-
de 57 yaşındaydı.
Mustafa Sayın
 Yayladağı Belediye Başkanı 
Mustafa Sayın, çeşitli semptomlar 
görülmesi üzerine corona virüsü testi 
yaptırmış ve testi pozitif çıkmıştı. 
Durumu ağırlaşınca Hatay Mustafa 
Kemal Üniversitesi Araştırma Has-
tanesi’nde tedaviye alındı. 6 Ocak’ta 
Ankara’da bir hastaneye sevk edilen 
Mustafa Sayın, doktorların tüm çaba-
sına karşın yaşamını yitirdi. 24 Şubat 
1960 yılı Antakya doğumlu olan Mus-

tafa Sayın, evli 3 çocuk babasıdır. İlk 
ve orta öğretimi Şenköy’de , lise öğre-
nimini ise 1978-1979 öğretim yılında 
Antakya Endüstri Meslek Lisesinde 
tamamlamıştır. Yaklaşık onsekiz yıl 
inşaat sektöründe ve ticaret ile uğ-
raşarak, 1999 yılı yerel seçimlerinde 
doğduğu, büyüdüğü Şenköy Beldesin-
den Fazilet Partisi Belediye Başkanı 
adayı olarak, Belediye Başkanı seçil-
miş, Adalet ve Kalkınma Partisinin 
kuruluşu ile birlikte AK Parti saflarına 
katılmıştır. 2004 ve 2009 Yıllarında 
yapılan Yerel seçimlerinde iki dönem 
AK Partiden Şenköy Belediye Başkanı 

boyunca Sakarya Büyükşehir Belediye 
Başkanlığı yapan Duran vefat ettiğin-
de 71 yaşındaydı. Duran 1994 ile 2009 
yılları arasında 3 dönem boyunca be-
lediye başkanlığı görevini sürdürmüş-
tü. Duran evli ve 2 çocuk babasıydı.

Bayram Demir
  Bursa’nın CHP’li Gemlik 
Belediye Başkan Yardımcısı Bay-
ram Demir (64), corona virüsünden 
hayatını kaybetti. Demir, 15 Mayıs 
1956 Kurşunlu doğumlu. Ankara, 
Gazi Eğitim Enstitüsü Türkçe Bölümü 
mezunu. 1981 ile 1994 yılları arasın-
da Türkçe öğretmeni olarak Mersin, 
Şanlıurfa ve Bursa’da görev yaptı. 
1994 yılından beldelerin kapandığı 
2009 yılına kadar üç dönem Kurşunlu 
Belediye Başkanı olarak görev yaptı.
Hasan Arusoğlu
 Şanlıurfa’da Covid-19 nede-
niyle hayatını kaybedenler arasında 
eski Bozova Belediye Başkanı Hasan 
Arusoğlu da var. Bir süredir koronavi-
rüs tedavisi gören Arusoğlu, durumu 
ağırlaşınca Gaziantep’teki özel bir 
hastaneye sevk edilmişti. Arusoğlu, 
yapılan müdahalelere rağmen kurta-
rılamamıştı. Hasan Arusoğlu, 1964’te 
Bozova’da doğdu. İlk ve ortaöğreni-
mini Bozova’da tamamladı. Eğitimini 

Kadir Topbaş
 İstanbul eski Büyükşehir Be-
lediye Başkanı Kadir Topbaş, özel bir 
hastanede tedavi görüyordu. 16 Ka-
sım 2020’de tedavi gördüğü hastane-
de entübe edildi. Yaklaşık 3 ay yoğun 
bakımda bulunan Topbaş hastalığı 
atlattı ancak sonrasında bağışıklığın 
düşmesiyle çoklu organ yetmezliği 
gelişti ve tekrar yoğun bakıma alındı. 
Topbaş, tedavi gördüğü hastanede 
13 Şubat 2021’de vefat etti. Topbaş, 
2004-2017 yılları arasında İstan-
bul Büyükşehir Belediye Başkanlığı 
yapmıştı. Topbaş, vefat ettiğinde 76 
yaşındaydı.

Covid-19 nedeniyle kaybettiğimiz yerel yöneticiler
 Dünya genelinde etkili olan Covid-19 salgınında, milyonlarca insan hayatını kaybetmeye devam ediyor. Co-
vid-19 nedeniyle hayatını kaybedenler arasında, farklı illerde ve ilçelerde görev yapmış, eski ve yeni belediye baş-
kanları da vardı. Yerel yönetimlerde ülkesine ve kentine hizmet eden kişileri, rahmet ve minnet ile anarken, aileleri-
ne ve sevenlerine başsağlığı dileriz.

Aziz Duran
 Sakarya Büyükşehir Belediye 
Eski Başkanı Aziz Duran, covid-19 
nedeniyle İstanbul’da kaldırıldığı özel 
hastanede yapılan tüm müdahale-
lere rağmen hayatını kaybetti. 15 yıl 

seçilmiştir. Sayın vefat ettiğinde 61 
yaşındaydı.
Ünsal vefat etti
 Covid-19 nedeniyle hayatını 
kaybeden Afyonkarahisar’ın Sandıklı 
ilçesine bağlı Akharım Belediye Baş-
kanı Eşref Ünsal hayatını kaybedenler 
arasındaydı. Durumunun ağırlaşması 

üzerine Afyonkarahisar Sağlık Bilim-
leri Üniversitesi (AFSÜ) Hastanesine 
kaldırılmıştı. Kronik rahatsızlıkları 
da olduğu öğrenilen Ünsal, hastanede 
yapılan müdahaleye rağmen kurta-
rılamadı. Evli ve 4 çocuk babası olan 
Ünsal, 2015 yılından bu yana belediye 
başkanlığı görevini yürütüyordu.
Oflaz vefat etti
 Çumra Belediye Başkanı Halit 
Oflaz, 3 Ağustos günü, sosyal medya 
hesabından yaptığı açıklamada, boğaz 
ağrısı şikayetiyle gittiği hastanede 
corona virüs teşhisi konulmuştu. 
Sonrasında durumu ağırlaşan Oflaz, 
Selçuklu Tıp Fakültesi Hastanesi’nde 
yoğun bakım servisine alındı. Entü-
be edilen ve tedbir amaçlı uyutulan 
Oflaz, tüm çabalara rağmen hayatını 
kaybetti. Oflaz vefat ettiğinde 46 
yaşındaydı. Oflaz, evli ve dört çocuk 
babasıydı. Haber:Bekir TÜCCAR
Editör:Ümit YAĞMUR

Eski Avcılar Belediye Başkanı 
Handan Toprak Benli gözaltınagözaltına alındıalındı
 İstanbul merkezli 5 ilde eş zamanlı düzenlenen “ihaleye fesat karıştırmak” ve “resmi belgede 
sahtecilik” operasyonunda, Avcılar eski Belediye Başkanı Handan Toprak ile 15 belediye çalışanının 
da bulunduğu 27 şüpheli hakkında gözaltına alındı.
 2014 yerel seçimlerinde Avcılar Belediye 
Başkanı seçilen Handan Toprak ile 15 belediye çalı-
şanının da bulunduğu 27 şüpheli hakkında gözaltı-
na alındı. Küçükçekmece Cumhuriyet Başsavcılığı, 
Avcılar Belediyesinin geçmiş dönemdeki birçok 
ihalesinde, “ihaleye fesat karıştırmak” ve “resmi 
belgede sahtecilik” olaylarını gerçekleştirerek ka-
muyu zarara uğrattığı iddia edildi. 
 İstanbul Emniyet Müdürlüğü Mali Suçlarla 

Mücadele Şube Müdürlüğü ekipleri, zanlıların ya-
kalanması için İstanbul, Ankara, Antalya, Balı-
kesir ve Tekirdağ olmak üzere 5 ilde eş zamanlı 
operasyon düzenleyerek, Toprak’ın da arasında 
bulunduğu 21 zanlıyı yakaladı. Diğer, 6 zan-
lının Aralık 2021’de düzenlenen benzer bir 
operasyonda gözaltına alındığı ve cezaevin-
de tutuklu bulundukları öğrenildi. 
HABER MERKEZİ



Nisan 2022 15

 İklim değişikliğinin etkilerinin gün-
lük hayatımızda direkt olarak hissedilmeye 
başlandığı günümüzde, bu krizi önlemekte 
ne kadar geciktiğimizi yaşanan felaketler 
bütün çarpıcılığıyla gözler önüne seriyor. 
Kamuoyunda kimi belediyelerin yaşanan 
doğa olaylarına karşı günlük hayatı etkile-
memesi için aldığı önlemler yetersiz bulu-
nurken, iklim değişikliğine karşı verilecek 
mücadelenin olgusal bir değerlendirmeye 
tabi tutulması ıskalanıyor diye düşünüyo-
rum.
 Türkiye’de alışkın olduğumuz üzere 
günlük siyasi tartışmalar ekseninde değer-
lendirilen olaylar, bağlı olduğu olgulardan 
bağımsız eylem planlarıyla önlenmeye 
çalışılıyor. Oysa ki, Türkiye’de bütün bele-
diyelerin ve yerel yönetimlerin acilen iklim 
krizine karşı bir eylem planı hazırlaması 
ve uygulaması gerekmekte. Henüz hiçbir 
belediyeden duymadığımız bazı hedefler 
var. Örneğin Türkiye’de hangi belediyenin 
karbon ayak izini ne kadar azalttığının, 
denetleyicinin kim olduğunun ve bu konuda 
nasıl bir yaptırım uygulayacağının cevabı 
yok. Geçtiğimiz günlerde yapılan iklim 
değişikliği şurasından çıkan sonuçlar da 
çok parlak değil. Üstelik şuranın sonucuyla 
ortaya başka bir problematik durum çıkmış 

  Bugün değil, dündü
oldu. İklim değişikliğiyle mücadele kapsamında 
homojenik bir şekilde oluşturulmuş akademik 
kadroların ve gönüllülerin ortaya koyduğu çalış-
manın aksi yönde kararlar açıklanması, demok-
ratik açıdan da üzüntü verici bir durum. Umarım 
bu konuya gönül vermiş insanlara bir an önce 
kulak verilir.
 Dünyada da benzer bir durum söz konu-
su. Büyük devletler finansal öncelikleri nedeniyle 
ekolojik olmayan uygulamalara bağımlılıklarını 
sürdürmeye devam ediyor. Hal böyle olunca 
küçük ölçekte kurumların da yapabilecekleri 
sınırlanıyor. 
 İklim değişikliği şurasından sonra da 
biraz önce sorduğumuz soruların cevaplarını 
alamadığımız gibi, sayısı çok az olan duyarlı 
belediyelerimizin ortaya koyduğu eylem planları 
dışında belediyelerin iklim değişikliği hakkında 
attığı ciddi bir adım henüz yok. Bugün kar yağışı 
ile birlikte tartıştığımız şeylerin iklim krizi gibi 
daha büyük bir eksende değerlendirilmeden 
yönetime aday olan siyasilerin rekabetine kurban 
verdiği en büyük mağdur gelecek nesillerimiz ve 
hiç suçu günahı olmayan ekolojik yaşamın bütün 
unsurlarını oluşturan canlılar. Bugün çalışma-
ların başlamamış olması gerekirken hala bölük 
pörçük ve çok başlı ve hiçbir senkronu olmayan 
ve sadece kağıt üstünde kalan uygulamalar söz 
konusu. İklim krizi ile mücadelenin, kar fırtına-

sıyla mücadelenin 
günü bugün değil, 
dündü! Maalesef geç 
kaldık ve kalmaya da 
devam ediyoruz.
 Umarım 
gelecek sayıda bu kö-
şede yeniden buluş-
tuğumuzda idarenin 
ve akademisyenlerin 
üzerinde birleştiği 
gerçekçi bir adım 
atılmış olur. Bu ilk 
sayımızla bu yönde 
bir adım atılması 
için bir farkındalık 
başlatmış olalım. 
Şimdilik esenlikler 
dilerim.
 24 Ocak günü İstanbul’da yaşanan felakete not: 
Sayın İmamoğlu, bu kenti yöneten kişi olarak aylar önce 
planlandığını bahane ettiğiniz görüşmenizde halkına 
kıymet veren bir yönetici; “benim kentimde acil bir durum 
yaşanıyor, bütün görüşmeleri iptal ediyorum” der. Bu 
durumu size konduramadım. Havalimanı yöneticilerinden 
ve Kent yönetiminin diğer aktörlerinden de sorumlulukları 
adına bir açıklama duyamamak bütün vatandaşlar gibi 
beni de çok üzdü. Bu kent sahipsiz mi?

Ümit YAĞMUR

 Enerji Verimliliği Haftası ile 
aynı döneme denk gelmesi sebebiy-
le kongre kapsamında düzenlenen 
oturumlarda yerel yönetimlerde 
atık yönetimi konularının yanı sıra 
atıklardan enerji üretilmesi ve enerji 
verimliliği gibi konular da ele alındı.
 Farkındalık ve bilinçlendirme 
eğitimlerinin önemine değinen Çevre, 
Şehircilik ve İklim Bakanlığı Çevre 
Yönetimi Genel Müdür Yardımcı-
sı Recep Akdeniz, TBB’ye etkinliği 
düzenlediği için teşekkür etti. İnsan 
ve çevre ilişkisinin tarihsel sürecin-
den bahseden Akdeniz, günümüzde 
dünyada yaşayan nüfusun artması, 
sanayinin çok fazla gelişmiş olması 
ve ortaya çıkan çeşitli atık türleri 
nedeniyle doğal dengenin sağlana-
madığının altını çizerek değerlerin 
çok üzerine çıkıldığı için oluşan bu 
kirliliğin çevrenin kalitesini büyük 
oranda etkilediğini söyledi.  Akdeniz, 

Geri dönüştürülmeyen %55 civarında organik atık varGeri dönüştürülmeyen %55 civarında organik atık var
 Türkiye Belediyeler Birliği (TBB) tarafından bu yıl 
ikincisi düzenlenen Sıfır Atık ve Belediyeler Kongresi, belediye 
başkanları, sıfır atık konusunda çalışan belediye personelle-
ri, akademisyenler, kamu kurum ve kuruluşları ile özel sektör 
temsilcileri bir araya geldi. Çevre, Şehircilik ve İklim Bakanlığı 
Çevre Yönetimi Genel Müdür Yardımcısı Recep Akdeniz; “Son 
yıllarda yapılan çalışmalarla atıkların yüzde 75’inden fazlası-
nı geri kazanabileceğimizi görüyoruz. Yüzde 20-23 civarında 
plastik, cam, kâğıt, metal gibi atıklar var. Yüzde 55 civarında 
da organik atıklar var. Bunlar kolaylıkla geri kazanabileceğimiz 
atıklar” dedi.

atık yönetimiyle ilgili mevzuat dü-
zenlemelerini anlatarak “Son yıllarda 
yapılan çalışmalarla atıkların yüzde 
75’inden fazlasını geri kazanabile-
ceğimizi görüyoruz. Yüzde 20-23 
civarında plastik, cam, kâğıt, metal 
gibi atıklar var. Yüzde 55 civarında 
da organik atıklar var. Bunlar kolay-
lıkla geri kazanabileceğimiz atıklar.” 
şeklinde konuştu.
 Açılışta konuşan TBB Genel 
Sekreter Yardımcısı Ramazan Özcan 
Yıldırım ise TBB olarak belediyelerin 
kurumsal kapasitelerini artırmayı, 
iklim değişikliğiyle mücadelede daha 
dirençli hale gelmelerini sağlamayı, 
yeşil şehir ve sıfır atık uygulamala-
rında belediyelerin kurumsal kapasi-
telerini artırarak çeşitli motivasyon 
kaynaklarıyla proje üretmelerine 
destek olmayı amaçladıklarını kay-
detti. Dünya Bankası verilerine 
göre evsel atıkların 2,2 milyar tonu 

bulduğunu ifade eden Yıldırım “Bu 
rakam kişi başına 300 kilograma 
yaklaşıyor. Ülkemizde de ciddi bir 
attık üretimi var. Burada atık bertara-
fı ve geri dönüşümlerinin artırılması 
hem çevreye, enerjiye hem döngüsel 
ekonomiye büyük katkı sağlıyor. Bu 
yüzden bunlarda birinci cephede yer 
alan belediyelerimize de büyük rol 
düşüyor.” dedi.
 Toplantının ana tema ko-
nuşması “Türkiye’de Sıfır Atık Uy-
gulaması ve Yeşil Dönüşüm” başlıklı 
sunumuyla Prof. Dr. Filiz Karaosma-
noğlu tarafından yapıldı. Doç. Dr. Ece 
Ümmü Deveci’nin moderatörlüğünü 
üstlendiği ilk panelde; “Atıkların 
Kaynağında Ayrı Toplanması ve 
Değerlendirilmesi”, “Türkiye’de ve 
Dünya’da Sürdürülebilirlik ve Dön-
güsel Ekonomiye Genel Bakış”, “Sıfır 
Atık Mevzuatı”, “İlçe Belediyelerinde 
Sıfır Atık Uygulaması”, “Elektrikli ve 

Elektronik Eşya Atıklarının Yönetimi” 
“ Türkiye Sıfır Atık ve Toplumsal Algı” 
konu başlıkları ele alındı.
 Moderatörlüğünü Prof. Dr. 
Mustafa İlbaş’ın yaptığı ikinci panel-
de; “Atıktan Enerji Üretimi” “Enerji 
Sektörüne Genel Bakış” “Biyoyakıt 
Uygulamaları” “Atıkların Termal Ku-
rutulması” ve “Biyogaz Uygulamaları” 
tartışıldı.
 TBB Genel Sekreter Yardım-
cısı Ramazan Özcan Yıldırım mode-
ratörlüğünde yapılan son panelde ise; 
“Enerji Verimliliği İçin Alternatifler”, 
“ Enerji Verimliliği ve Uygulamala-
rı”, “Ulaşımda Elektrikli Araçlar ve 
Çevreye Etkileri”, “ İçmesuyu Hat-
larında Enerji Verimliliği ve SCADA 
Sistemleri” ile “Enerji Yatırımlarının 
Finansmanı” başlıklı konular geniş 
bir yelpazede değerlendirildi. 
Bekir TÜCCAR
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 Türkiye Belediyeler Birliği, 
Türkiye ve AB Arasında gerçekleş-
tirilen Şehir Eşleştirme-II: Yeşil Bir 
Gelecek için Eşleştirme Hibe Prog-
ramının tanıtımları devam ediyor. 
Proje gerçekleştirme ve ortaklık 
kurma amacıyla bilgilerini ileten AB, 
yerel yönetimlerinin listesini yayınla-
dı. Toplantının açılış konuşmalarını 
TBB Genel Sekreter Yardımcısı Halil 
İbrahim Azak yaptı. Açılış konuşma-
larının ardından Proje ve Finansman 
Birimi Uzmanı Tuğçe Özkan, katılım-

Avrupa ve Türkiye  şehirleri eşleşiyorAvrupa ve Türkiye  şehirleri eşleşiyor
 Avrupa Birliği tarafından finanse edilen ve Türkiye Belediyeler 
Birliğinin (TBB) ana faydalanıcısı olduğu Türkiye ve AB Arasında Şehir 
Eşleştirme-II: Yeşil Bir Gelecek için Eşleştirme Hibe Programının bilgi-
lendirme toplantılarının yedincisi Şanlıurfa’da yapıldı.

 İçinde bulunduğumuz 
zaman diliminde, sosyo-kültürel ve 
sosyo-ekonomik değişimlerin yerel 
yönetimleri ve ona bağlı evrensel 
etkileri tartışmasız ki hayati değer 
taşımakta.
 Artan küreselleşmenin 
temel unsurunu oluşturan ticari 
serbestleşme ile birlikte ekonomik 
genişleme sosyal, kültürel ve tekno-
lojik alanda baş döndürücü değişim 
ve gelişimler her alanda kendini 
göstermiştir.
 Gün geçtikçe azalan dünya 
kaynaklarının yanı sıra doğa olay-
ları, bilinçsiz tüketim, nüfus artışı 
gibi başlıca konular, ekonomileri 
özellikle yerel boyuttaki ekonomileri 
olumsuz etkilemekte.
 Küreselleşmenin getirdiği 
köklü değişimler, uluslararası boyut-
ta rekabeti farklı bir boyuta taşıdığı 
gibi sadece büyük ölçekli markala-
rı veya ekonomileri değil, orta ve 
küçük ölçekli yerel ekonomilerin de 
hızlı bir şekilde değişimesine neden 
olmuştur.
 Yerel rekabet sadece demir, 
pamuk, un, kumaş vb. gibi fizikî 
sermaye ile değil, sosyal ve kültürel 
birikimin harmanlamasıyla ivme 
kazanabilir. Yerel ekonomileri güçlü 
olan ülkelerin uluslararası boyutta 
‘ekonomi devi’ unvanına ulaşması-
na da yerel yönetimler aracılığıyla 
sağlandığı kanıtlanmış bir konudur.

Evrensel düşün, yerel hareket et
 Peki bu süreçte “Yerel yö-
netimlerin rolü nedir?” sorusuna 
yönelik olarak verilebilecek cevap 
yerel yönetimler yerel ürünlerin ve 
yerel markaların bir araya gelip, yerel 
ekonomileri güçlendirme adına loko-
motif görevi gördüğüdür. 
 Yerel yönetimlerin küreselleş-
menin getirdiği avantajlardan yararla-
nıp dezavantajlardan korunarak kay-
nakları en iyi şekilde değerlendirmesi 
gerekir. Bu nedenle yerel yönetimleri 
zorlu bir süreç beklemekte ve önemli 
roller düşmekte.
 Global ekonomilerde “Ben 
de varım” diyebilmek adına yerel 
ürünlerin pazarlanması ve tanıtımı, 
sorunların giderilmesi, öz varlıklarının 
korunması marka değeri oluşturacak-
tır.
 Yerel ürünlerin marka değeri 
kazanması yöreye olan güveni sağlar, 
bununla birlikte yerli ve doğrudan 
yabancı yatırımlar gelmeye başlar. 
Beraberinde bölge ekonomisi kendine 
ve çevresine katma değer sağlar. Yerel 
anlamda güçlü marka olmak, yerel 
ekonomilerde yön belirleyici markalar 
arasında yer almak demektir. Bunun 
için firmalar markalarını korumak 
ve geliştirmek için sınırsız yatırımlar 
yaparlar.
 Yerel yönetimler, bölgelerin-
deki yerel ürün ve potansiyeli dikkatli 
bir şekilde kullanmalıdır.
Yerel kalkınma yörenin yaşam kali-

tesinin, hak ve özgürlüklerin, kişisel 
bilgi ve becerilerin, fırsat eşitliğinin, 
ekonominin, sosyal ve kültürel alanın 
gelişimini sağlarken aynı zamanda 
kültürel değerlerin korunmasını da 
sağlar.
 Yerel ekonomik kalkınma 
bölgedeki doğal potansiyelden etkin 
ve verimli fayda sağlanması, bölge 
halkının ekonomik refahının artması, 
yerel girişimciye de rekabet üstünlüğü 
sağlayacak önlemlerin alınmasıdır. Bu 
kalkınma ile ile birlikte yerel yönetim-
lerin yapacakları projeler, çalışmalar, 
etkinlikler ile iş alanlarının genişle-
mesi, bölge ekonomisini canlandırıl-
ması için çözüm önerilerinin pratiğe 
geçirilmesi sağlanır.
 Bölgenin dönüşümü, kalkın-
ma ve gelişimi konusunda yerel yöne-
timler için bütçe uygunluğu, güncel 
projeleri, uyumlu verim alanları, genel 
ve uluslararası düzeydeki farklılıkları, 
arz-talep ilişkileri gibi pek çok konu-
nun hayati önemi vardır.
 Yerel ekonomi doğal kaynak 
ve insan kaynakları potansiyeli, eko-
nomik, sosyal ve kültürel tüm farklı-
lıkları ve farkındalıklarının birleşimi-
dir.
 Yerel bir ürünün yerel marka 
olmasını sağlamak, yerel markanın 
korunarak ve geliştirilerek ekonomik 
fırsatların artmasını sağlamak, bu fır-
satların ülkeye olan gelir ve istihdam 
olanaklarını artırmasını sağlamak, ül-

Bekir TÜCCARBekir TÜCCAR
keye olan katkısıyla birlikte küresel 
pazarda yer etmek anlamını taşır.
 Türkiye küresel ekonomik 
sistemin ürünlerinden ve rekabetin 
avantajlarından en yüksek verimi 
nasıl alacaktır? Küreselleşen dünya-
da avantajları, fırsat ve dezavantaj-
ları belirleyerek kısa, orta ve uzun 
vadeli stratejik planlarla yoluna 
devam etmesi önemlidir.
 Yerel yönetimlerin başarı-
ya ulaşması için “Evrensel düşün, 
yerel hareket et” mottosuna odak-
lanmaları gerektiği kanaatindeyim.
 Sonraki sayılarımızda 
yerel yönetimler ile alakalı pek çok 
farklı konuya değineceğiz. Avantaj-
lar-dezavantajlar, farklı projelerden 
eğitimlere kadar güncel konuları 
sizlere sunmaya devam edeceğiz.

cılara hibe programının tanıtımını 
yaptı. Hibe programı sunumundan 
sonra Merkezi Finans ve İhale Birimi 
(MFİB) temsilcisi Serhat Bayram 
başvuru ve değerlendirme sürecini 
anlattı. Ardından Merkezi Finans ve 
İhale Birimi, TBB ve Avrupa Birliği 
Başkanlığı temsilcileri tarafından 
soru-cevap oturumuna yer verildi. 
Son olarak AB Başkanlığı AB İşleri 
Uzmanı Selman Çetin proje geliştir-
me çalıştayı ile programı tamamladı. 
Bekir TÜCCAR

 Toplantının açılışında söz alan 
TBB Genel Sekreteri Birol Ekici konuş-
masına enerjinin her şeyin merkezin-
de olduğunun altını çizerek başladı; 
“Kalkınmanın, üretimin, tüketimin, 
refahın her şeyin kaynağı enerji. Bu-
günkü konumuz enerjiyi nasıl daha iyi 
kullanabiliriz? Yeşil dönüşümü nasıl 
gerçekleştirebiliriz? Çünkü dünyadaki 
enerjinin yüzde 75’i şehirler tarafından 
tüketiliyor. Enerjiyi verimli üretmek 
kadar verimli kullanmak da çok önem-
li” dedi. Ortak sorunlara ortak çözümler 
üretilmesi gerektiğine vurgu yapan 
Ekici, “Pandemi bize herkes güvende 
olmadığı takdirde kimsenin güvende 
olmadığını gösterdi. Bugün şehirlerin 
sorunları aynı, aslında çözümleri de 
aynı” dedi. Ekici, konuşmasında Türki-
ye’de enerjiyle ilgili yapılan çalışmalar 
hakkında da detaylar aktardı.

Dünyadaki enerjinin yüzde 75’i 
şehirler tarafından tüketiliyor
 Türkiye’de enerji ve iklim politikalarının uygulanması ve çok 
düzeyli yönetişim kavramının geliştirilmesi için yol haritası başlık-
lı İkinci Yuvarlak Masa Toplantısı Türkiye Belediyeler Birliğinin 
(TBB) ev sahipliğinde yapıldı.

 Karşılıklı tecrübe ve bilgi 
paylaşımına yer verilen toplantıda; 
Litvanya belediyelerinin enerji geçişi 
ve iklim değişikliği eylemlerindeki 
deneyimleri, enerji ve iklim politika-
larının uygulanması için çok düzeyli 
yönetişim platformu uygulamaları, 
Türkiye’de enerji ve iklim politikala-
rının uygulanması için çok düzeyli bir 
yönetişime genel bakış ve geliştiril-
mesi için mevcut yol haritası konsep-
ti, alternatif platform modelleri gibi 
konular ele alındı.
 Yuvarlak masa toplantısının 
ardından çevre, kültür, sürekli iklim 
politikaları, yönetişim gibi konular-
da ortaklıkları geliştirmek amacıyla 
Türkiye Belediyeler Birliği ile Litvan-
ya Belediyeler Birliği arasında işbirliği 
protokolü imzalandı. 
Bekir TÜCCAR
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 Yanık: “Erişilebilirlik engelliler 
için bir zorunluluk, yaşlılar için 
gereklilik, toplumdaki tüm bi-
reyler için ise medeni bir yaşam 
anlamına geliyor” 
 Aile ve Sosyal Hizmetler 
Bakanı Derya Yanık ise erişilebilirlik 
meselesini belli noktalarda somutlaş-
tırmak gerektiğini belirterek, toplum-

Engelleri kaldıran projeler ödüllerini aldı
 Engelli bireylerin şehir 
içi yaşamda karşılaşabileceği 
güçlükleri ortadan kaldırarak 
özgür hareket etmeleri için ge-
rekli altyapıyı oluşturmak adı-
na başlayan Engelsiz Şehirler 
Fikir ve Proje Yarışması’nda 
ödül töreni gerçekleştirildi. 

 Türkiye Belediyeler Birliği 
(TBB) ile Aile ve Sosyal Hizmetler 
Bakanlığı işbirliğinde düzenle-
nen Engelsiz Şehirler Fikir ve 
Proje Yarışması Ödül Tö-
reni’ne Cumhurbaşkanı 
Recep Tayyip Erdoğan’ın 
eşi Emine Erdoğan, TBB 
ve Gaziantep Büyükşehir 
Belediye Başkanı Fat-
ma Şahin, Aile ve Sosyal 
Hizmetler Bakanı Derya 
Yanık ile birçok il ve ilçenin 
belediye başkanları katıldı. 
Yarışmaya 12 Belediye katı-
lırken birbirinden farklı pek 
çok proje yer aldı.

 Engelsiz Şehirler Fikir ve Proje Yarışma-
sına katılan belediyeler ve projeleri şu şekilde; 
Engelsiz Yaşam Parkı ve Peyzaj Projesiyle Simav 
Belediyesi, Paralimpik Oyunlar Merkezi Proje-
siyle Termal Belediyesi, Huzur Taksi Projesiyle 
Yeşilhisar Belediyesi, Engelleri Birlikte Aşalım 
Projesiyle Ardahan Belediyesi, Engelli Saatlik 

Gündüz Bakim Evi Projesiyle Pamukka-
le Belediyesi, Mehmet Amcanın Misa-
firleriyiz Projesiyle Amasya Belediyesi, 

Pendik Engel-Siz Parkı Projesiyle Pendik 
Belediyesi, IOT Teknolojisi Temelli Ma-
nisa Şehri Uygulaması Projesiyle Manisa 

Büyükşehir Belediyesi, Engelsiz Kent 
Konya Erişilebilirlik Master Planı Projesiy-
le Konya Büyükşehir Belediyesi, GASTEK 
(Gaziantep Akıllı Sağlıklı Teknolojik Engel-
siz Kent Uygulama) Projesiyle Gaziantep 
Büyükşehir Belediyesi ödül aldı.

Yarışmaya katılan Belediyeler 
ve Projeleri

Erdoğan: “2030 için hedefi-
miz engelsiz bir Türkiye”
 Törende konuşan Emine 
Erdoğan, “Erişilebilirlik, engelli birey-
lerin en temel hakkıdır. Erişilebilirlik 
meselesi hem hizmet alanlarında, 
hem de fiziksel mekânlarda çok bo-
yutlu olarak karşımıza çıkıyor. Mesela 
bir web sitesine gerçekten kullanışlı 
dememiz için erişilebilirlik standart-
larına uygun olması gerekir.
 Kaldırımlardan park yerleri-
ne, alışveriş merkezlerinden eğlence 
yerlerine kadar tüm fiziksel mekânlar 
tüm engel grupları düşünülerek ta-
sarlanmalıdır. Engelli bireylerin iste-
dikleri zaman, özel ya da kamuya ait, 
her fiziksel mekâna rahat ve özgürce 
ulaşmaları gerekir” dedi. Engelli 
vatandaşların hayatın her alanına tam 
erişimi sağlandığı zaman engellilik 
halinin hafifleyeceğini kaydeden 
Emine Erdoğan, “2030 için hedefimiz 
engelsiz bir Türkiye. 2002’den beri 
hükümetimiz, engelli vatandaşla-
rımızla ilgili çok önemli çalışmalar 
yürütüyor. Sağlık hizmetlerinden 
istihdama kadar devrim niteliğinde 
sayısız iş yapıldı. On binlerce engelli 
vatandaşımız bugün devlet memuru 
olarak çalışıyor, özel sektörde iş bulu-
yor. Rehabilitasyon merkezlerimizin 
sayısı gün geçtikçe artıyor” şeklinde 
konuştu.

 Konuşmasına Emine Erdo-
ğan’a dezavantajlı gruplara yönelik 
projelere verdiği desteklerden do-
layı teşekkür ederek başlayan TBB 
ve Gaziantep Büyükşehir Belediye 
Başkanı Fatma Şahin, “Saygıdeğer 
Cumhurbaşkanımızla ‘Kimsesizlerin 
kimsesi, sessiz yığınların sesi olaca-
ğız’ diyerek yola çıktık. ‘Halka hizmet 
Hakka hizmet’ anlayışıyla yola çıktık. 
‘Yaratılanı yaratandan ötürü severiz’ 
anlayışıyla yola çıktık. ‘Önce insan’ 
dedik, ‘İnsanı yaşat ki Devlet yaşasın’ 
dedik. Hiçbir insanı ayırt etmeden, 
yaşlıyı gençle, kadını erkekle, engel-
lisi, engelsizi, kimseyi bu kalkınma 
yolcuğunda geride bırakmadan yola 
başladık. 
 O gün ne dediysek hamdol-
sun bugün bunun sürdürülebilirliğini 

Şahin: “Engel elde, ayakta, gözde, kulakta değil; yaşarmayan gözde ve Şahin: “Engel elde, ayakta, gözde, kulakta değil; yaşarmayan gözde ve 
nasırlaşmış kalptedir.”nasırlaşmış kalptedir.”
sağlayan kerim bir devletin temsilcile-
riyiz” ifadelerini kullandı. Engellilerle 
ilgili yapılan hukuki düzenlemelere 
dikkati çeken Şahin, “Sayın Cumhur-
başkanımızla yola çıktığımız zaman 
parlamentoda görev aldığımızda 
baktık ki engellinin adı yok. Hafıza-i 
beşer nisyan ile maluldür. 
 O kadar çabuk unutuyoruz 
ki. Engellinin hukuku yoktu. 90’lı yıl-
larda Avrupa’dan heyetler geldiğinde 
‘Ne kadar şanslısınız hiç engelliniz 
yok’ diyordu. Çünkü engellilerin cesa-
reti yoktu. Engellilerin sosyal devlet 
anlayışı yoktu. Engelliler zincire bağ-
lanmıştı. O yüzden eğitimde, sağlıkta, 
istihdamda, erişilebilirlikte ‘Önce 
engelliler’ dedik. Artık engelli tanımı-
nı değiştiriyoruz; engel elde, ayakta, 
gözde, kulakta değildir. Engel, yaşar-

mayan gözde, nasırlaşmış kalptedir. 
Bunları kaldırıyoruz, onun için bura-
dayız.” dedi. Gaziantep’te engellilerle 
ilgili yapılan çalışmaları da aktaran 
Şahin şöyle devam etti: “Sevgili Pey-
gamberimizin zamanında engelli bir 
vali atandı. 
 1400 yıl önce böyle bir özden 
gelirken buradan aldığımız ilham ve 
ışıkla akıllı şehirler için, yeşil şehirler 
için, güvenli şehirler için, dirençli şe-
hirler için Sayın Cumhurbaşkanımız 
liderliğinde, Hanımefendi’nin önder-
liğinde ve Bakanımızın güçlü deste-
ğiyle Allah’ın izniyle yapacak çok iş, 
gidecek çok yolumuz var. İyiler ve 
kötüler dünyasında iyiler kazanana; 
yaşatanlar ve öldürenler dünyasında 
yaşatanlar kazanana kadar biz çok yol 
gideceğiz.”

sal olarak sahip olunan olanakların 
herkesçe paylaşılmadığı bir toplumda 
hak ve özgürlükte bahsedilemeyeceği-
ni ifade etti. 
 “Erişilebilirlik engelliler için 
zorunluluk,  yaşlılar için gereklilik, 
toplumdaki tüm bireyler için medeni 
bir yaşam anlamına geliyor diyerek 
sözlerini bitirdi.

Engelsiz 
Projelere Ödüllerini Emine Er-
doğan Takdim Etti
 Belediye başkanları “Engel-
siz Şehirler Fikir ve Proje Yarışma-
sı” ödül töreninde ödüllerini bizzat 
Emine Erdoğan’ın elinden aldı. Bekir 
TÜCCAR
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 Yerel Yönetimler Araş-
tırma Geliştirme ve Eğitim Vakfı 
Başkan Yardımcısı Fazlı Atalay, 
2022 yılı içerisinde yapılacak 
projeler hakkında açıklamalar-
da bulundu. Atalay, tarımdan 
ekonomiye, turizmden çevreye 
kadar pek çok farklı alan dikkat 
çekici çalışmalar için girişim-
lerde bulunduklarını bildirdi. 
Atalay; “Yerel Yönetimler Araş-
tırma Geliştirme ve Eğitim Vakfı 
(YAGEV) olarak önceliğimiz 
havayı, toprağı ve suyu kirletme-
yen, insanlara daha faydalı olan 
projeler üretiyoruz. Tarım proje-
leri, kalkınma projeleri gibi pek 
çok proje sadece bölgesel değil, 
Türkiye genelinde 81 ilde ve ilçe-
lerde gerçekleştiriyoruz. Vakfı-
mızın faaliyetleri, yerel yönetim 
alanında araştırmalar yapmak 
ve danışmanlık hizmeti vermek, 
kamu yönetimi ve yerel yöne-
timler alanında yayın yapmak, 
ilgili kurum ve kuruluşlar arasın-
da koordinasyonu sağlamak ve 
işbirliğini geliştirmek amaçlarını 
kapsamaktadır. YAGEV; katılım-
cı yönetim, çağdaş konut üretimi, 
sosyal belediyecilik, kültür-sa-

nat, eğitim, 

sağlık, ekoloji, kent bilgi ve ulaşım 
sistemleri gibi alanlarda projeler 
üreten ve hayata geçiren dinamik 
bir yapıdır. Belirtilen alanlarda 
yerel yönetimlerle ortak çalışma-
lar yürüten, getirdiği alternatif 
çözümlerle sorunları gideren ve 
yerine arzulanan yapıyı getiren 
vakfımız, bir uzman kadro tarafın-
dan yönetilmektedir” dedi.
Atalay; “Türkiye’de ve 
dünyada ses getirecek 
dev proje”
 Atalay, YAGEV’in Türki-
ye’de bir ilke imza atacaklarını 
belirterek; “İleriye dönük olarak 
Türkiye’de bir ilke imza atmak 
üzereyiz. Birleşmiş Milletlerden 
fon veya kredi getirebilen Türki-
ye’deki tek kuruluşuz. 81 il gene-
lindeki belediyelerin tamamının 
faydalanabileceği ‘belediyelerin 
genel bankası’ adını verdiğimiz 
bir banka kuracağımız. Bu banka 
için sermaye ortakları ile görüş-

melerimizin yüzde 80’i 
tamamlandı. Altyapı çalışma-
larının da büyük bir çoğunluğu 
tamamlandı. İstiyoruz ki belediye-
lerin önemli giderlerini kuracağı-
mız bu bankadan finanse etmek. 
Büyükşehir Belediye Başkanları 
ve diğer illerimizdeki belediye 
başkanlarının büyük bir çoğun-
luğundan görüşlerini aldık. Tüm 
belediyeler Türkiye’de ilk 
kez yapılan bu proje 
adeta canla başla 
bekliyor. Ban-
kanın kurul-
duktan sonra 
belediyelere 
ve topluma ne 
gibi faydaları 
olacağı somut 
bir şekilde gö-
rülecektir. Allah 
nasip ederse böyle 
bir projeyi Türkiye’ye 
kazandırmış olmanın 
gururunu yaşayacağız. Avrupa 
Birliğinin ambargosunu ancak 
böyle kırabiliriz. Belediyelerin 
ihtiyaçlarını bu bankadan sağla-

yacağız. Uluslararası düzeyde 
oluşturulan fonlardan 

elde edilen finans-
manlar bu bankada 

toplanacak ve beledi-
yelere ulaştırılacak. 
Belediyelerimiz direkt 
olarak yurtdışına değil, 
bankamız aracılığıyla bu 
bütçeleri kullanabilecek. 
Kurulacak olan bankada 
blockchain yöntemiyle 
de belediyelerimize kay-

nak 
yaratmayı planlıyoruz. 
Günümüz dünyasında hızlı bü-

yüyen ve çoğu alanda kullanılan 
dijital para yöntemine uyumlu 
bir banka kurmayı hedefliyoruz” 
şeklinde konuştu.
Atalay; “Belediyeler YA-
GEV’i takip etmeli”
 YAGEV’in yapmış oldu-
ğu çalışmaların belediyeler için 
aradığı fırsat olduğunu vurgula-

yan Atalay; “YAGEV olarak 
belediyelerimize çağrı-

da bulunuyoruz. Pek 
çok farklı konuda 

yaptığımız ve 
yapacağımız 
projelerden 
faydalanmak 
sadece bizim 
değil, beledi-
yeler ve top-

lum faydasına 
olacaktır. Neden 

derseniz; YAGEV 
olarak önemli çalış-

malarla yerel yönetimle-
rin önemli sorunlarına alternatif 
çözümler oluşturduk. Bu zamana 
kadar YAGEV olarak yaptığımız 
tüm çalışmaları belediyelerin 
duyması veya duymaması önemli 
değildi. Ancak içinde bulunduğu-
muz süre içerisinde belediyeler 
vakfın peşine düşmelidir. Gü-
nümüzde belediyelere sunulan 
kaynaklar ve olanaklar ne yazık ki 
tam randımanlı kullanılamıyor. 
Bunun nedeni ise maalesef bazı 
belediye başkanlarının veya yöne-
tim kadrolarının tecrübesizliğidir. 
Elbetteki kalite şekilde çalışan 
belediyelerimiz var ancak sayıları 
çok çok az. Bu nedenle; uluslara-
rası fon ve kredi kaynağı sağlayan 
kuruluşlar da ne yazık ki ülke-
mizde yapılacak bazı çalışmalara 

3 Milyar €3 Milyar €    Kaynak Kaynak 
Aktarılacak!Aktarılacak!
 Yerel Yönetimler Araştırma Geliştirme ve 
Eğitim Vakfı Başkan Yardımcısı Fazlı Atalay, yapılan 
ve yapılacak olan projeler hakkında açıklamalarda 
bulundu. Atalay, tarımdan blockchain’e kadar pek 
çok farklı alanda Türkiye’de ilk kez yapılacak olan 
çalışmaların detaylarını aktardı.
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olumlu bakmıyor. Geçtiğimiz 
günlerde BM’den aldığımız bir bil-
gilendirme yazısında; belediyelere 
doğrudan fon veya kredi vermenin 
doğru olmadığı belirtildi. Bu ne-
denle YAGEV olarak biz BM’den 
veya farklı finansman imkanı tanı-
yan uluslararası kaynaklar ara-
sında garantör oluyoruz. Belediye 
başkanlıkları bize projesini suna-
cak, biz projeye karşılık finansı 
sağlayacağız ve projeyi yapacak 
olan kuruluşlara dağıtacağız. YA-
GEV olarak bir nevi köprü görevi 
görüyoruz. Şu anda 7 büyükşehir 
ve 14 ilçe belediye başkanlıklarıyla 
görüştük ve mutabık olduk” ifade-
lerini kullandı.
Atalay; “Kırsal kesime is-
tihdam kapısı oluşacak”
 Atalay sadece şehirlerin 
değil kırsal kesimlerle alakalı 
önemli çalışmalar yaptıklarını 
belirterek; “Türkiye’nin kırsal 
kesiminde yaşamını devam ettiren 
vatandaşlarımızın, günümüzdeki 
en büyük sorunlarından biri kal-
kınma. Çiftçi olan veya hayvancılık 
ile geçimini sürdüren vatandaş-
larımız kazancı hayatlarını idame 
ettirme anlamda zaman zaman 
yetersiz kalıyor. Peki bu sorun 
nasıl giderilebilir veya çiftçimizi, 
üreticimizi veya kırsal kesimde 
işsiz olan 
vatandaşlarımıza ne gibi katkıda 
bulunabiliriz anlamında bir takım 
projeler gerçekleştiriyoruz. Biz 
YAGEV olarak tarım ile ilgili ko-
operatifleriyle görüştük. Pek çok 
farklı kesimden görüş alarak saha 
araştırmaları yaptık. Karadeniz, 
Doğu ve Güneydoğu Anadolu böl-
gelerindeki dağlık alanlarda bu-

lunan özel bitkiler var. Bu bitkiler 
özellikle ilaç sektörü olmak üzere 
pek çok farklı sektörde kullanıl-
makta. Dünya Sağlık Örgütünün 
uluslararası yaptığı çalışmalarlar 
ile yabani bitkileri toplattığı ve bu 
bitkileri farklı alanlarda kullan-
dığını biliyoruz. Ülkemizde bazı 
simsarlar Dünya Sağlık Örgütü 
veya farklı kurum kimliklerinin 
adını kullanarak bu tür bitkileri 
yerel halka toplattığı ve herhangi 
bir bedel ödenmediği bilgisine 
ulaştık. İlgili bakanlarımız ile 
yaptığımız görüşmelerin ardından 
bu tür bitkilerin yerel halk tara-
fından toplatılmasını, hem bölge 
halkına hem de ülke ekonomisine 
farklı bir katkı sağlamayı planladı-
ğımızı aktardık. Bakanlıklarımızda 
projemizi olumlu karşıladı. Yapa-
cağımız projeyle toplatılan farklı 
türlerdeki bitkileri ve alanlarını 
korumayı, bölge halkına farklı bir 
istihdam kapısı açmayı hedefliyo-
ruz” dedi.
Atalay; “Yemek Öncesi 
Atıklar tarımda gübre 
olarak kullanılacak”
 YAGEV, Türkiye’de ilk kez 
yapılacak yemek öncesi atıkların 
gübreye dönüşümü projesi hak-
kında detayları aktaran Atalay; 
“YAGEV olarak tarım alanında 
önemli bir projeye daha imza 
atacağız. Bu projemizde ‘Yemek 
Öncesi Atıklar’ toplanarak gübre 
haline getirilecek. Projemizde 
büyük hotellerimizle anlaşarak 
onlara yemek öncesi arta kalan 
atıkları  gübreye dönüştürecek 
makineler sağlayacağız. Bu ma-
kineler aracılığıyla oluşturulan 
bu organik gübreler, çiftçilerimi-

ze dağıtılarak havayı, toprağı ve 
suyu kirletmeyen tarım yapması 
ve verimlilik artış sağlamasını 
amaçlıyoruz. Anlaşma yaptığımız 
5 otel haftalık olarak 4 ton gübre 
verecek. Elde edilen gübreler-
de çiftçilerimize ulaştırmak için 
oluşturacağımız alanlarda dağıta-
cağız. Yemek öncesi evsel atıkları 
gübreye çevirecek olan makineleri 
üretecek olan firma da projemize 
destek verecek” şeklinde konuştu.
Atalay; “Türkiye’de ilk 
kez gerçekleştirecek pek 
çok projeyle çalışmaları-
mıza devam ediyoruz”
 Yaşlı Bakım Evi ve Kimse-
siz Çocuklar Bakım Evi projeleri 
hakkında açıklamalarda bulunan 
Atalay; “Önümüzdeki yıllarda 
projesini YAGEV olarak bizim 
hazırladığımız en az 200 yataklı 
yaşlı bakım evi, kimsesiz çocuklar 
bakım evi gibi farklı projelerimizi 
de hayata geçireceğiz. Vakfımıza 
tahsis edilen Sarıyer’deki arazi-
de Yaşlı Bakım Evini yapacağız. 
Arnavutköy’de İstanbul Havalima-
nının yakınlarında bir Yaşlı Bakım 
Evi yapmayı planlıyoruz. Proje-
lerimiz hızla devam ediyor. Top-
luma fayda olarak yapılacak tüm 
projelerimiz,vakfın kendi yağı ve 
tuzuyla yapılan projeler. Yaptığı-
mız ve yapacağımız projeleri nor-
mal şartlarda bir şirketin yapması 
mümkün değil ancak biz bağış 
usulüyle, yakınlarımız aracılığıyla, 
farklı sektörlerde önemli işlere 
imza atmış iş insanlarının katkı 
sağlamasıyla Türkiye’de ilk kez 
gerçekleştirecek pek çok projeyle 
çalışmalarımıza devam ediyoruz” 
dedi.

3 Milyar Euroluk hibe 
için imzalar atıldı.
 Uluslararası boyutta öne-
me sahip olan 3 Milyar Euroluk 
bütçeli projeyle Türkiye genelinde 
önemli bir çalışmaya imza attık-
larını belirten Atalay; “Biwater 
Holdings Limited adlı firmayla bir 
sözleşme imzaladık. Biwater ile 
birlikte yapacağımız projeyle Tür-
kiye’deki belediyelere finansman 
sağlayacağız. Projenin ana amacı 
temiz su temini ve kirli suyu temiz 
suya dönüştürme amaçlı belediye-
lere finans sağlamak. Temiz suya 
ulaşmakta zorluk çeken alanlara 
ulaşmak ve kirli suyun yoğun 
alanlara da temiz suya ulaşımı 
kolaylaştırmak. Bu projede İller 
Bankasıyla aracılığıyla çalışma 
yürüteceğiz. Sağlanan bu finans-
manın bir kısmı da hibe olarak 
verilecek. Örneğin bir belediye 
100 milyon Euro bir meblâ kullan-
dı. Bu meblağı aldığı tarihten 3 yıl 
sonra 21 yıllık eşit takside bölüne-
rek kullanacak. Alınan 100 milyon 
Euroluk bu kredinin 25 milyon 
eurosu hibe olacak. Bu sayede 7 
milyar Euroluk finans, bankalar 
aracılığıyla değil yapılan projelerle 
değerlendirilmiş olacak. Bu proje-
den faydalanan belediyeler, hem 
suyun temini anlamında veya geri 
dönüşümü adına daha kaliteli bir 
hizmet vermiş olacak hem de ül-
kenin doğal kaynaklarını korumak 
adına önemli bir çalışma yapmış 
olacak. YAGEV olarak Biwater 
Holding Limited adlı firma ile 
yapacağımız proje için genel söz-
leşme için şartlar görüşüldü ve 1-2 
hafta içerisinde herşey tamamlan-
mış olacak” ifadelerini kullandı. 
Bekir TÜCCAR
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 Dünyanın en gelişmiş ve esnek 
otopark otomasyon altyapısı olan CelloPark 
aktif olarak dünyanın birçok ülkesinde, oto-
park otomasyon sistemleri sunarken tüketi-
ciler için kolay ve hızlı bir ödeme imkanı da 
sağlamaktadır. Dünya çapında bir milyonun 
üzerinde kullanıcısı bulunan CelloPark uygu-
lamasının sağlayacağı en büyük avantajlar-
dan birisi kamusal park alanlarının ve kapalı 
otopark alanlarının tek bir uygulamadan 
yönetilmesini sağlayacak olmasıdır. Hem 
vatandaşa kolaylık sağlayacak bu uygulama, 
belediyelerin de otopark uygulamalarındaki 
iş yükünü hafifletecek.
Neden CelloPark?
 CelloPark’ın diğer ülkelerdeki uy-
gulamalarına bakıldığında kullanıcı dostu 
bir yazılıma sahip olması öne çıkan başlıklar 
arasında. Hem satıcı panelinde hizmet veren 
kuruluşların, hem de müşteri panelinde 
hizmet alan vatandaşların işlemlerini anlık 
mobil cihazlarından gerçekleştirebileceği bir 
uygulama.  Hizmet veren kurumlar, etkin bir 
şekilde ciro ve maliyet takibi yapabilecek-
ken, ihtiyacı belirleme noktasında kurumla-
rın elinde daha güvenilir bir data olmasını 
sağlayacak. Yasal süreçleri de kolaylaştıracak 
uygulama, ceza takibini de yapmaya olanak 
sunuyor. Vatandaş daha kolay hizmet ala-
bilecek. Örneğin İstanbul gibi kalabalık bir 

YAGEV otopark sorununu çözüyor
  Kaçınılmaz olarak dünyanın Kaçınılmaz olarak dünyanın 
içinde olduğu dijital dönüşüm ve içinde olduğu dijital dönüşüm ve 
giderek hayatımızın merkezinde yer giderek hayatımızın merkezinde yer 
almaya başlayan akıllı uygulamalar, almaya başlayan akıllı uygulamalar, 
belediyeciliği ve kamu hizmetini de belediyeciliği ve kamu hizmetini de 
dönüştürmeye devam ediyor. Yerel dönüştürmeye devam ediyor. Yerel 
Yönetimler Araştırma, Geliştirme ve Yönetimler Araştırma, Geliştirme ve 
Eğitim Vakfı (YAGEV) bu dönüşü-Eğitim Vakfı (YAGEV) bu dönüşü-
mün içinde yerini almak için akıllı mün içinde yerini almak için akıllı 
park çözümleri sunan park çözümleri sunan 
CelloPark’ı Türkiye’ye getiriyor.CelloPark’ı Türkiye’ye getiriyor.

şehirde park yeri sorunu, otoparklarda bile geçerli 
bir sorun haline gelmiş durumda. Vatandaş bu 
sistem sayesinde kendi yerini rezerve edebilecek. 
Sistem sayesinde artan talebe göre yetkililerin de 
bu analizi gerçekleştirip park ihtiyacını karşılamak 
üzere hamle yapmasına olanak sağlayacak.
Belediyeler için büyük avantaj
 Yapay zeka sayesinde üretilen yazılımlar 
artık hizmet verenlerin hiçbir aracı kullanmadan 
kullanıcıları ile iletişim kurmalarına yardımcı 
oluyor. Akıllı park çözümleri ile ilgili CelloPark’ın 
sistemi de belediyelerin işini kolaylaştıracak ve kul-
lanıcıları ile doğrudan temas kurmasını sağlayacak 
bir altyapıya sahip. Kullanıcı dostu arayüzler saye-
sinde gerçek zamanlı istatistiklerin görüntülene-
bildiği uygulama, hizmet veren kurumların gelir ve 
giderini anlık takip edebilmesinin yanı sıra verilen 
hizmetin performansını ve kullanıcılar tarafından 
nasıl değerlendirildiğini de anında görüntüleyebil-
mesine olanak sağlayacak. Böylece verilen hizmetin 

geliştirilmesi gerektiğinde daha hızlı aksiyon alabilecek. 
Uygulama aynı zamanda başka yazılımlarla da entegre ça-
lışabilir, büyük bir yatırım yapmayı gerektirmeden mevcut 
uygulamalar ile uyum sağlayabilir.
“Çağın gereksinimlerine ayak uydurmamız 
şart!”
 Başkan Serkan Özkaya yapılan işbirliğine ilişkin 
yaptığı açıklamada kaçınılmaz olarak değişen dünyada, 
çağın gerektirdiği dinamiklere ayak uydurmamız gerek-
tiğini vurgularken: “Vakıf olarak her zaman kamunun iş 
yükünü hafifletmeyi ve vatandaşa verilen hizmetin kalite-
sini artırmayı hedefledik. Modern dünya bize dijitalleşme 
ile birlikte bu hedef için ihtiyaç duyduğumuz araçların 
fazlasını sunabilir. Vakıf olarak yerel hizmetlerin bu 
araçlardan en verimli şekilde faydalanması için elimizden 
geleni yapıyoruz.” dedi. 
 CelloPark ile ilgili daha fazla bilgi için vakıfla ile-
tişime geçilmesini belirten Başkan Özkaya: “Biz bu işe ön 
ayak olduk. Sıra belediyelerimizde” diyerek kamu yetkili-
lerini projeye davet etti. Ümit YAĞMUR
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 YAGEV tarafından yaşam alanlarını gü-
zelleştirmek için yapılan çalışmalar tüm hızıyla 
sürüyor. Toplumun en küçük birimlerinde bireysel 
ya da çekirdek ailelerin özel yaşam alanlarında 
da doğala olan ilgi her geçen gün artarken bele-
diyelerin park, bahçe gibi vatandaşlara sunduğu 
alanlarda botanik ve doğal güzellikler öne çıkmaya 
başladı. Gelişen bilim ve olanaklar, doğa ile daha 
barışçıl sosyal alanlar yaratmamıza fırsat veriyor. 
Bahçe ayrıcalığına sahip olamayan hemşehrileri 
için belediyeler, YAGEV’in son işbirliği olan BioArt 
ile rengarenk, yemyeşil bitkilerin, ağaçların yanı 
sıra biyolojik göletlerle park ve bahçelerini de-
kore edebiliyor. Biyolojik göletler aynı zamanda 
içindeki bitkilerle gerçek bir gölette yüzme keyfi 
de sunabiliyor. Bu göletler ve havuzlar herhangi 
bir kimyasal maddeye ihtiyaç duymadan suyun 
ortamdaki bakteriler aracılığıyla temizlendiği bir 
oluşum olarak kullanıcılara sunuluyor. Tasar-
lanırken doğadaki dengeyi örnek alan biyolojik 
göletlerde sudaki yosun konsantrasyonu, mikroor-
ganizmalar yoluyla azaltılıyor.

Şehrin yeni manzarasıŞehrin yeni manzarası
 Belediye park ve bahçelerinde su ile  Belediye park ve bahçelerinde su ile 
ilgili olan dekorasyonlara karşı ilgi artmaya ilgili olan dekorasyonlara karşı ilgi artmaya 
başladı. Bu dekorasyonlar içerisinde biyolojik başladı. Bu dekorasyonlar içerisinde biyolojik 
göletler öne çıkıyor. Kimyasala ihtiyaç duyma-göletler öne çıkıyor. Kimyasala ihtiyaç duyma-
dan mikroorganizmalarla temizlenen biyolojik dan mikroorganizmalarla temizlenen biyolojik 
göletler diğer su dekorasyonlarına göre daha göletler diğer su dekorasyonlarına göre daha 
çok tercih ediliyor.çok tercih ediliyor.

Filtreleme özelliği
 Bilim insanları organik havuzların 
klasik havuzlardan daha avantajlı ve insan 
sağlığına karşı daha duyarlı 
olduğunu dile getiriyor. Organik havuzların 
içerisinde kimyasal madde olmaması, biyo-
lojik göletlerin klorsuz ve daha tasarruflu 
olmasını sağlıyor. Bitkilerin filtreleme özelli-
ğinden yararlanarak kendi kendini temizleyen 
göletler, bu sayede sudaki zararlı maddeleri 
ve mikropları yok eder. Böylece toprak ve su 
kimyasal maddeye maruz kalmadan organik 
olanaklarla kendi coğrafyasına uygun biyolojik 
yaşama ev sahipliği yapar. 
Sualtı bitkileri
  Türkiye’deki iklim çeşitliliği nedeniyle 
her bölge için aynı bitki kullanımı yanlış bir 

uygulama olur. Bitkilerin iklim şartlarına dayanık-
lılık gösteren farklı türleri de tercih ediliyor. Biyo-
lojik gölet yapımında su altı bitkileri, yüzen bitkiler, 
kıyı bitkileri kullanılabiliyor. Nilüfer, su kamışı, su 
mercimeği, eğir otu gibi bitkiler Türkiye’de pek çok 
bölgede sorunsuzca yaşadığı için biyolojik havuz, 
gölet uygulamalarında daha çok ön plana çıkıyor. 
Biyolojik havuzlarda bitki dikimlerinin hidroponik 
yöntem ile gerçekleştirilmesi gerektiği ifade edili-
yor. Eğer buna dikkat edilmezse bitkilerin yetiştiril-
me saksılarındaki toprak nedeniyle havuz suyunun 
bulanıklaşmaya ve yosun oluşumuna elverişli hale 
gelebileceği belirtiliyor.
 İşbirliği için nazlitanrikulu@yagev.org 
mail adresiyle iletişim kurabilirsiniz. 
Haber Merkezi

Dünya nüfusu yaşlanıyor
Ülkemizde ve dünyada sağlık alanındaki bilimsel 
ve teknolojik gelişmelere bağlı olarak yaşam süresi 
uzamakta ve yaşlı olarak adlandırılan 65 yaş üze-
ri kişilerin toplam nüfus içindeki oranı her geçen 
gün artmaktadır. Bu nedenle yaşlı nüfusun ihtiyacı 

Yaşlı Konuk Evleri projesi hayata geçiriyor
 Yerel Hizmetler Proje Araştırma, Geliştirme, Dayanışma ve Eğitim Vakfı(YAGEV) ulusal, toplumsal ve kamusal yararı 
gözeterek; yerel kalkınmayı güçlendirme amaçlı, yeni çağın gereksinimlerine uygun projeler üretmeye devam ediyor. YAGEV’in 
bu kapsamda geliştirdiği projelerden birisi olan “Yaşlı Konukevleri” projesi için start verildi. 
 Yaşlıların bakımı için yerel yönetimlerin 
üzerindeki yükü hafifletecek bir proje YAGEV ta-
rafından hayata geçiriliyor. İhtiyaç duyulan bölge-
lerdeki belediyeler ile işbirliği içinde yürütülecek 
projenin detayları belli oldu.  

olan hizmetlerin belirlenmesi ve bu hizmetlerin 
sunulması hususunda çeşitli politikaların üretilmesi 
zaman geçtikçe daha önemli hale gelmektedir.
 Söz konusu politikaların geliştirilmesi ve 
hayata geçirilmesi özellikle sosyal ve ekonomik 
yönden yoksunluk içinde olan, korunmaya ve bakı-
ma muhtaç yaşlılar için çok daha hayati önem arz 
etmektedir. Buradan hareketle, “Yaşlı Konukevleri” 
projesi, belediyeler ile işbirliği içinde yürütülecek 
bir sosyal hizmet projesi olarak YAGEV tarafından 
ortaya konulmuştur.
 YAGEV’in ortaya koyduğu projede, 60 yaş 
üzerindeki kişilerin konuk evinde kaldığı süre içeri-
sinde sağlık takiplerini ve bakımını yapmak, sosyal 
ve psikolojik ihtiyaçlarını karşılamak üzere bütün 
detayları düşünülmüş, kapsamlı bir proje olarak öne 
çıkmakta. Konuk evlerinde kalan yaşlı kişilerin mut-
luluğunu ve huzurunu sağlamak amacıyla sevgi ve 
şefkat dolu, konforlu, sağlıklı ve hijyenik bir ortam 
sunulması hedeflenmektedir. 

Hukuki gereklilik
 21 Şubat 2001 tarihinde resmi gazetede 
yayınlanan 2828 sayılı Sosyal Hizmetler ve Çocuk 
Esirgeme Kurumu Kanunu’nun 15. Maddesi, 24325 
sayılı bildiriye göre yürürlüğe giren “Huzurevleri ile 
Huzurevi Yaşlı Bakım ve Rehabilitasyon Merkezleri 
Yönetmeliği” ile görev ve yetkileri düzenlenen hu-

zurevleri mahalli idarelerce sorumluluk alanlarında 
bulunan 60 yaş ve üzeri vatandaşlara bu hizmeti 
vermesi hukuki bir gereklilik. 
 Daha önce 5 Nisan 1987 tarihli ve 19422 sa-
yılı Resmi Gazete’de yayımlanarak yürürlüğe giren 
“Kamu Kurum ve Kuruluşları bünyesinde açılacak 
huzurevlerinin kuruluş ve işleyiş esasları hakkındaki 
yönetmeliği”  ile 5216 sayılı Büyükşehir Belediyesi 
Kanunu’nun 7/ v fıkrası ve yine 5393 sayılı Belediye 
Kanunu’nun 14/a fıkrası ile yaşlıların bakım hakları, 
yasalarımız tarafından güvence altına alınmıştır. 

60 yaş üzeri hizmetten nasıl faydala-
nabilir?
Huzurevi ve merkezlerde bakım görmek isteyen 
yaşlılar, yaşadıkları mahaldeki huzurevi veya mer-
kez müdürlüğüne, il veya ilçe sosyal hizmetler şube 
müdürlüğüne bir dilekçe ile başvurabilir. Mülki 
idare amirleri, muhtarlar, kolluk kuvvetleri, beledi-
ye başkanlıkları, diğer kamu kurum ve kuruluşları 
ile vatandaşlar tarafından il müdürlüklerine bildiri-
len acil durumdaki yaşlılar için, kabul süreci hemen 
başlatılır.
 İhtiyaç sahibi yaşlı vatandaşlarımız ve ya-
kınları gazetemizle de iletişime geçerek bu hizmet-
ten faydalanabilicekler. 

Ümit YAĞMUR
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Kaynak Aktarabilen 
Tek Kurum  YAGEV

 Avrupa Birliği (AB), YAGEV olma-
dan belediyelere hibe desteği sağlamıyor. 
YAGEV Genel Başkanı Serkan Özkaya, 
hizmet anlayışını misyon edinmiş vizyon 
sahibi belediyelerle işbirliği yapmak için 
çağrıda bulundu. “Gelin bizimle işbirliği 
yapın, projelerinize kaynak aktarılmasını 
sağlayalım”
 Yerel Hizmetler Proje Araştırma Geliştirme Dayanışma 
ve Eğitim Vakfı (YAGEV), Türkiyedeki belediyeler ile AB arasın-
da köprü oldu. AB, sadece YAGEV garantörlüğünde belediyelere 
hibe kaynağı sağlıyor. Konu hakkında YAGEV Genel Başkanı 
Serkan Özkaya; “Avrupa Birliği (AB) hibe projeleriyle alakalı 
belediyelere artık kaynak vermiyor ve destek de olmuyor. Çün-
kü; belediyelerimiz elde etmiş oldukları kaynakları, sundukları 
projelere değil, ödemesi bulunan farklı işler için harcıyor. AB bu 
nedenden dolayı belediyelere artık hibe veya kredi sağlamıyor.
 Bu durumun önüne geçebilmek için YAGEV olarak, AB 

Finans Konseyi Başkanı Elly Pure ile görüş-
tük. YAGEV, AB’nin ilgili konsey başkanla-

rıyla görüşüp,  verilen kaynakları amacı 
dışında kullanmamak şartıyla tekrar 

belediye-
lere hibe 
sağlana-
cak. 

Artık müteahhitler batmayacak
 Türkiye’de sadece YAGEV aracı-
lığıyla belediyelere AB kaynağı sağlana-
bilecek. YAGEV olmadan, AB Türkiye’ye 
kaynak sağlamıyor. Hem böylelikle müta-
hitleri de batmaktan kurtaracağız. Çünkü 
müteahhitler aldıkları işleri tamamlamak 
için son paralarını kullanıyorlar. Sonrası-
na belediyeler AB’den aldıkları kaynakları 
başka alanlara kullandıkları için müteahhit-
lerde batıyor. Bu nedenle işçisinden müte-
ahhitine kadar pek çok insan mağduriyet 
yaşıyor. YAGEV sayesinde AB’den alınan 
kaynak belediyelere değil, işi yapan kişilere 
ulaşacak. Böylelikle hem iş tamamlanacak, 
hem belediyelerin projesi tamamlanacak 
hem de mağduriyetler giderilecek. Belediye 
koltuklarında oturanlar kendi menfaatlerini 
veya yandaşlarının menfaatlerini değil, ülke 

ve toplum menfaatine hizmet etmiş 
olacak. Modern ve yaşanılabilir kentler 
yapabilmek için makam koltuklarının 
hakkını verebilmek için kaynak doğru 
yerde kullanılmış olacak. Yapılacak 
işler uzmanlar tarafından denetlenecek 
ve yapılacak. Yolsuzluğun ve haksızlığın 
önüne geçilmiş olacak. Hem ekonomi-
miz doğru işlemiş olacak hem de hizmet 
odaklı çalışılmış olacak. Yapılan proje-
ler kentteki insanların yaşamında bir 
kolaylık sağlamıyorsa ne kıymeti var. 
Kıymetli olan toplum ve ülke yararına 
yapılan hizmetlerdir. Biz de YAGEV 
olarak bu görüşü misyon edinmiş viz-
yon sahibi belediyelerle işbirliği yapa-
rak, ülkemize katkı sağlamak istiyoruz” 
dedi.
Bekir TÜCCAR

Avrupa Birliği’nden

 Yerel Hizmetler Proje 
Araştırma Geliştirme Daya-
nışma ve Eğitim Vakfı (YA-
GEV) İngiltere’den elde edilen 
3 Milyar Euro’luk kaynaktan 
ilk olarak Hizan Belediye 
Başkanlığının pay kullana-
cağını açıkladı.  YAGEV Ge-
nel Başkanı Serkan Özkaya, 
Hizan’da yapmış oldukları 
saha araştırmaları hakkında 
açıklamada bulunarak, Hi-
zan Belediye Başkanı Cezail 
Aktaş’ı da kutladı. YAGEV 
Genel Başkanı Serkan Özka-
ya; “Hizan Belediye Başkanı 
Cezail Aktaş, takdir edilecek 
çalışmalara imza atıyor. Zor 
şartlar altında Hizan Halkına 

Fizan’a Gerek Yok, Hizan’a Gitmek Lazım
 Yerel Hizmetler Proje Araştırma Geliştirme Dayanışma ve Eğitim Vakfı (YAGEV) aracılığıyla İngiltere’den elde edilen 3 
Milyar Euro’luk kaynaktan ilk olarak Hizan Belediyesine pay sağlandı. Örnek bir belediyecilik anlayışı sergileyen Hizan Bele-
diye Başkanı Cezail Aktaş Belediyenin içinde bulunduğu zor şartlara rağmen projeler üreterek Hizan Halkı için katma değer 
yaratmaya çalışıyor. 

HABER: Bekir TÜCCARHABER: Bekir TÜCCAR

önemli hizmetler sunmaya 
devam ediyor. Bitlis Bölgesi-
nin en ucra yerinde bulunan 
Hizan’ın pek çok ihtiyacı var. 
YAGEV olarak Hizan hakkın-
da yapılan çalışmaları ve ih-
tiyaç duyulan çalışmalar için 
yerinde araştırma yaptık. Bu 
kapsamda su arıtma işlem-
leri ve çevre düzenlemesinde 
büyük bir destek sunacağız. 
İngiltere’den elde ettiğimiz 3 
milyar Euro’luk kaynaktan ilk 
olarak Hizan Belediyesi pay 
kullanacak. Hizan Belediye 
Başkanı Cezail Aktaş’a yapmış 
olduğu çalışmalar ve hizmet 
anlayışı için teşekkür ederiz” 
dedi. 
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“Demokrasi ancak ve ancak güçlü, katılımcı ve hesap verebilen yerel yönetimlerle mümkündür.”
 Başkan Serkan Özkaya, bu sözleri ile Yerel Yönetimlerin kalkınması için Türkiye’ye rehberlik edecek Yerel Yönetim-
ler Proje Araştırma, Geliştirme ve Eğitim Vakfı’nın (YAGEV) kararlılığını gözler önüne seriyor. 

Yaşanabilir Kentler için YAGEV

gözeten kanun kentine; kişisel bilgi 
ve becerilerin gelişmesine imkan 
tanıyan kültür sanat ve bilgi ken-
tine; kurumları sayesinde sosyal 
eşitlik sağlayan ve kamusal yararı 
gözeten adalet kentine; kent yöne-
timine ilişkin kararların alınması 
sürecinde kişilere ve kurumlara 
paydaş olma imkanı sağlayan de-
mokratik katılım kentine; farklılık-
ları içinde barındırabilen ve bunlar 
arasında anlayışı ve işbirliğini tesis 
eden hoşgörü kentine; içinde ba-
rındırdığı canlı ve cansız tüm mad-
di varlıklarıyla estetik ve güzellik 
kentine; doğayla uyum ve bütünlük 
içinde ekolojik kente ulaşılması 
hedeflenmektedir.
Proje ve uygulama aşamasın-
da olan çalışmalarımız ise;
Yaşlı Konuk Evleri,
Psikodestek ve Rehberlik Merkezi,
Kent Yönetimi ve Belediyecilik 
Akademisi,
Yeşil Okul Projesi,
Yerel Yönetimler Yabancı Dil Eği-
timi,
Evlilik Öncesi Eğitim Programı,
Kent Hijyeni ve Ekolojik Yaşam 
Projesi,
Katı Atık Depolama ve Enerji Üre-
tim Tesisi şeklindedir.  

HABER MERKEZİ

 YAGEV yerel demokrasi ve 
kalkınmayı güçlendirme amaçlı, 
yeni çağın gereksinimlerine uygun 
yerel projeler geliştirmek ve bu 
projeleri hayata geçirmek için 1995 
yılında kurulmuş olup, merkezi 
Ankara’dadır. İstanbul’da da bir 
şubesi bulunan YAGEV’in kurul-
duğu günden bu yana birçok proje-
si yerel yönetimlere hayat vermeye 
devam ediyor.
27 yıldır dur durak bilme-
den çalışıyor!
 YAGEV’in ana amacı yerel 
yönetimlerin, sahip oldukları gün-
cel şartları en iyi şekilde değerlen-
dirmelerini ve bu şartları modern 
çağın gereksinimlerine en uygun 
şekilde geliştirmelerini sağlamak 
olduğunu söyleyen Başkan Ser-
kan Özkaya; YAGEV, kurulduğu 
günden bugüne 27 yıllık süreçte 
birbirinden farklı proje gerçek-
leştirdiğini de ekliyor. Başkan 
sözlerine “Gerçekleşen projelerde, 
uluslararası düzeyde fon ve kredi 
imkanlarından faydalanarak yerel 
yönetimlerimize farklı alanlarda 
alternatifler oluşturduk. Daha 
mutlu ve huzurlu kentler için YA-
GEV, kamunun ekonomik yönden 
yükünü hafifletme, devlet bütçe-
sine katkıda bulunma, her türlü 
araç-gereç ve eğitimli personel ile 
halkımıza daha iyi hizmet götü-

rülmesi amacıyla çalışmalarını 
sürdürmektedir.” diyerek devam 
etti.
Uluslararası hibe prog-
ramları için en etkili kuru-
luş!
 YAGEV, kentsel ve kırsal 
alanlardaki sosyokültürel-sosyoe-
konomik değerleri korumak, geliş-

tirmek ve sürdürülebilirlik 
anlamında, yerel ekonomi-

lere olan katkısını kanıt-
lamış bir kuruluştur. 

YAGEV, toplumun 
ihtiyaçlarını 
klasik beklen-
tilerin üzeri-
ne çıkarak, 
yüzeysel değil 
derinlemesine 
bir etkinlik 
örgüsü oluş-
turmayı ilke 
edinmiştir. 
Bu bağlamda 
önümüzde-
ki günlerde 
hayata geçmek 
üzere olan 
Hac projesi 
gibi projelerle 
uluslararası 

kurum ve kuruluşlardan ülkemize 
kaynak getiren ve bu kaynakları 
ülke ekonomisine en faydalı olacak 
şekilde kullanılmasını sağlayan en 
etkili kuruluştur.
Yerel Düşün Evrensel hare-
ket et!
 YAGEV, evrensel değerleri 
yerel etkenler üzerinde uygulama-
yı ana unsur olarak görmektedir. 
YAGEV; katılımcı yönetim, çağdaş 
konut üretimi, sosyal belediyecilik, 
kültür-sanat, eğitim, sağlık, eko-
loji, kent bilgi ve ulaşım sistemleri 
gibi alanlarda projeler üreten ve 
hayata geçiren dinamik bir yapıdır. 
Bütün bu alanlarda yerel yöne-
timlerle ortak çalışmalar yürüten 
YAGEV, daha önce getirdiği alter-
natif çözümlerle sorunları gidermiş 
uzman kadrolar tarafından yönetil-
mektedir.
Yaşanabilirlik düzeyi yüksek ideal 
kente ulaşılabilmesi için kente ve 
kent hayatına ilişkin sorunların 
tespit edilmesi ve çözüm öneri-
lerinin geliştirilmesi, bu nedenle 
hazırlanacak olan projelerin kent-
sel planlamaya ve kent yaşamına 
aktarılması amaçlanmaktadır. 
Bu bağlamda,topluluk hakları ile 
bireysel haklar arasında uyumu 
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  Akıllı uygulamalar, kentlerin 
teknoloji desteğiyle kalkınmasına yar-
dımcı olurken, sunulan hizmetlerin 
de kalitesini yükseltmektedir. Hizmet 
alan vatandaşlar, belediyelere ve 
yönetimlere şikayet veya önerilerini 
istedikleri zaman daha kolay ve daha 
hızlı iletebiliyor. Yerel yönetimler de 
ihtiyaç duyduğu verilere daha hızlı 
ve zahmetsiz bir şekilde ulaşabiliyor, 
verilen hizmetin kalitesini artırmak 
için ihtiyaç duyduğu veriyi elde edip 
analiz yapabiliyor. Örneğin; İstanbul 
Büyükşehir belediyesinin vapurlarda-
ki koltuk renkleri için yaptığı sosyal 
medyadaki oylama, vapurları kulla-
nan kentlinin görüşlerini almak için 
eskiden yapılan anketlere nazaran 
artık her şeyin daha kolay olduğunu 
gösteren iyi bir örnektir. 
Kentlerde artan nüfus 
değişimi kaçınıl-
maz kılıyor
 
Kent-

Akıllı kent yönetimi: Çağdaş dünyada Akıllı kent yönetimi: Çağdaş dünyada 
kentler nasıl yönetilmeli?kentler nasıl yönetilmeli?

 Artan nüfus ve kentlere doğru göçün ortaya çıkardığı sorunlar, yerel yönetimleri kent yönetiminde teknolojinin sunduğu imkan-
lardan daha fazla yararlanmaya sevk etmektedir. Günümüzde vatandaşa en yakın yönetim birimleri olan mahalli idarelerin elektronik 
ortamda sundukları hizmetlerin sayısı her geçen gün artmaktadır. Teknolojiyi en iyi kullanan belediyeler “Akıllı Belediye” olarak nitelen-
dirilirken, kent yönetimleri için teknolojinin yarattığı fark her geçen gün daha da öne çıkmaktadır.

lerin karşı karşıya kaldığı bir çok so-
runun temelinde hızla artan nüfus yer 
almakta. Birleşmiş milletler verilerine 
göre dünya nüfusu; saniyede 2,6 kişi 
artmaktadır. 1960 yılında 3 milyar 
olan dünya nüfusu 2015 yılında 7,3 
milyara ulaşmıştır. Yine Birleşmiş 
Milletler’in “Dünya Nüfus Beklentisi” 
raporuna göre 2030’da dünya nüfu-
su 8,5 milyara, 2050’de 9,7 milyara, 
2100’de ise 11,2 milyara ulaşması 
bekleniyor. 
 Dünyadaki nüfus artışına pa-
ralel olarak savaş, terör, işsizlik ve kıt-
lık gibi sebeplerle daha iyi bir yaşam 
hayaliyle yola çıkan insanların 
son dönemde yarattığı göç 

dalgası kentlerde artan 
nüfusun bir diğer 
gerekçesi olarak yer 
almaktadır. Dünyadaki 
eğilimlere benzer bir 
şekilde Türkiye’de de 
kentli nüfus giderek 
hızla artmaktadır. Tür-
kiye’de nüfusun %92’si 
il ve ilçe merkezlerinde 
yaşamaktadır. TÜİK 
verilerine göre 2015 
yılında 2 milyon 720 
bin 438 kişi kent mer-
kezlerine göç etmiştir.

 Artan nüfus birçok 
sorunu da beraberinde ge-

tirirken yerel yönetimlerin 
hizmet sunumunu da zorlaş-
tırmaktadır. Kent yönetimleri 
artan sorunları ortadan kal-
dırmanın yanı sıra, daha iyi 
hizmet sunmak, kentlerdeki 
yaşam kalitesini yükseltmek ve 

tüm bunları yaparken de mevcut kay-
nakları en verimli şekilde kullanmak 
için teknoloji arayışına girmektedir. 
Akıllı Belediyecilik nedir?
 “Akıllı Belediyecilik” ve “Akıl-
lı Şehircilik” kavramlarının öne çık-
tığı günümüzde, bu kavramların salt 
teknolojik gelişmelerin kent yaşamına 
adapte edilmesi gibi bir tanım üzerin-
den yanılgıya düşülmemesi gerekir. 
Bu kavramlar kentlerin ve kentlilerin 
gündeminde yer alan her şey ile ilişki-
lidir.
 Kent kavramının literatürdeki 
tanımına bakıldığında; insanların bir 
arada yaşama zorunluluğu ile ortaya 
çıkan yerleşim alanı tanımlaması çı-
kar karşımıza. Bir yerleşim alanının 
kent olma özelliği taşıması fiziksel, 
sosyal ve ekonomik koşullarla ilgili-
dir. Topluluk olarak yaşayan birey-
lerin, diğer bireylerle etkileşiminden 
doğan ve onların yaşam biçimleri ile 
şekillenen mekanlar olarak kentler 
aynı zamanda tarihi, sosyal, kültürel, 
siyasi özellikleri de bünyesinde barın-
dırmaktadır. Tüm bu özellikler kent-
leri birbirlerinden farklılaştırırken, 
diğer kentlerle arasındaki rekabetin 
gücünü de belirlemektedir. 
 Günümüzde artan nüfus ile 
birlikte kentler, devletlerin büyüme-
sinde temel itici güçlerden birisi ha-
line gelmiştir. Buna bağlı olarak her 
geçen gün kentlerde ulaşım, altyapı, 
konut, kültürel ve sosyal gereksinim-
lerin karşılanmasında belediyeler 
önemli bir rol üstlenmeye başlamıştır. 
19. yy’dan sonra özellikle bilgi ve ile-
tişim teknolojilerinde yaşanan geliş-
melerle birlikte kentler de değişime 

uğramış, kent yönetimleri kentlilerin 
artan taleplerine ve ihtiyaçlarına 
karşılık vermekte zorlanmaya başla-
mıştır. Bu durum kent yönetimlerini 
daha fazla bilgi ve teknolojik donanım 
sahibi olmaya itmiştir.
 Kent yönetimlerinin bilgiye 
ulaşmada ve bilgiyi yönetmedeki 
başarısı, bilgiyi rekabet avantajına 
dönüştürmesi açısından oldukça 
önemlidir. Rekabette diğer kentlere 
oranla daha yüksek bir performans 
sergileyen kentlerde, kent yönetimini 
oluşturan birimler arasındaki bilgi 
akışı ve tecrübe paylaşımının çok iyi 
sağlandığı gözlemlenmektedir. Tek-
nolojiyi iyi kullanan, inovasyona açık 
kent yönetimleri hizmette bir adım 
daha öne geçerken, hem zaman, hem 
de kaynak tasarrufu sağlamaktadır. 
Sürdürülebilir bir yaşam kalitesi için 
kent hizmetlerinin sürdürülebilir ve 
kaliteli olması, dolayısıyla bilgi taban-
lı inovatif sistemleri içermektedir. 
 “Akıllı Belediyecilik” veya 
“Akıllı Şehircilik” tanımı ise tüm 
bunları kapsamasının yanı sıra;elde 
edilen bilgiyi kentin tüm aktörleri ile 
uyum içerisinde yaşama adapte etme 
yeteneği olarak tanımlanabilir. Mic-
hael Batty’nin “Yeni Bilim, Şehircilik” 
kitabındaki tanımına göre; Akıllı 
kent, öğrenme, teknolojik gelişim, 
sayısal alanlarda ve bilgi işlemdeki 
yeni buluşlar, bilgi transferi ve tekno-
loji araçlarının şehirde yaşayan top-
luluklar, şehir ve bölge alanları tara-
fından destekleme yeteneği” olarak 
tanımlanmaktadır. Batty’ye göre akıllı 
bir şehirde “akıl” genellikle ehliyet, 
yetenek, IQ ve sosyal adaptasyondur. 
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Akıllı bir kentin bu anlamda sürdü-
rülebilir bir kent olması beklenmek-
tedir. 
 Genel olarak akıllı kent 
teriminde üç temel nitelik öne çık-
maktadır. Bunlar; çevre ile dostluk, 
akıllı yönetim için bilgi teknoloji-
lerinin kullanımı ve sürdürülebilir 
gelişme hedefleridir. Türkiye Cum-
huriyeti Kalkınma Bakanlığı’nın Bilgi 
ve İletişim Teknolojileri Destekli 
Yenilikçi Çözümler Ekseni Mevcut 
Durum Raporu: “Günümüzde kentle-
rin yaşadıkları sorunları çözmeyi ve 
kentlerde yaşayanların hayat kalitesi-
ni artırmayı amaçlayan “Akıllı Kent” 
çözümleri önem kazanmaktadır ve 
dünyadaki pek çok şehirde hızla uy-
gulamaya geçirilmektedir.” denilerek 
akıllı kent kavramına değinilmiştir. 
(2013, Bilgi Toplumu Stratejisinin 
Yenilenmesi Projesi)
 Diğer yandan başlarken 
bahsedildiği gibi, salt teknolojik 
gelişmelerin kent yaşamına adapte 
edilmesi bir kentin “akıllı kent” ola-
rak değerlendirilmesine yetmeyecek-
tir. Literatürdeki tanımlar ve güncel 
örnekler göz önüne alındığında 6 
temel ölçütün varlığından söz etmek 
gerekir. Akıllı kent bileşenleri olarak 
da sıralanan bu ölçütler: akıllı ekono-
mi, akıllı hareketlilik(mobilite), akıllı 
çevre, akıllı toplum, akıllı yaşam ve 
akıllı yönetişimdir. Akıllı ekonomiler 
rekabetçiliği, akıllı çevreler doğru do-
ğal kaynak kullanımını, akıllı toplum 
katılımcı vatandaşları, akıllı yöneti-
şim açık veri kullanımı ve şeffaflığı, 
akıllı mobilite birbiriyle entegre 
sistemleri, akıllı yaşam ise kaliteli 
yaşam göstergeleri ile ön plana çık-
maktadır. 
Dünyadaki örnekler
 Bilgi çağının beraberinde 
getirdiği yeni iş yapma metotlarının 
belediyelerin işini kolaylaştırdığına 
dair birçok örnek bulunmakta. Bu 
noktada kent yönetimin en önemli 
aktörlerinden biri olan belediyelerin 
vizyonu ölçüsünde bu imkanlardan 
faydalandığını görebiliyoruz. BM 
beklenti raporuna göre, 2025 yılına 
kadar dünyada 36 mega şehir, 26 
akıllı şehir olacağı tahmin edilmek-
tedir. OECD rakamlarına göre 2023 
yılına kadar akıllı kent altyapısına 
dünyada 70 trilyon dolar yatırım 
yapılacağı öngörülmektedir. BM ve 
AB başta olmak üzere devletler ve 
bir araya getirdikleri topluluklar, 
kent gelişimlerini desteklemek üzere 
finansal kredi ve hibe çözümlerini bu 
alana yöneltmiş durumda. 
 Dünyada akıllı şehir olma 
yolunda örnek teşkil eden şehirler 
arasında Toronto, Kopenhag ve Bar-
selona gibi kentlerin yönetimlerinin 
özellikle düşük karbon tüketimine 
yönelik yaptığı yatırımlarla akıllı kent 
konseptine uygunluklarını çarpıcı bir 
şekilde ortaya koydukları görülmek-
tedir. Binalarda karbon tüketiminin 

azaltılması (Viyana), çöp kamyonları-
nın doğalgazla çalıştırılması ve kentin 
çöp toplama sahalarından alınan 
çöplerden bu gazın üretilmesinin 
sağlanması (Toronto), şehir nüfu-
sunun ulaşım içinde %40 oranında 
bisikletten faydalanması (Kopenhag) 
gibi uygulamalar akıllı kent yöne-
timlerinin öne çıkan uygulamalarını 
gösterebilecek uygulamalar arasında 
yer almaktadır.
Türkiye’de örnekleri var mı?
 Ülkemizde hızla birçok kent 
akıllı kent olma özelliği kazanmak-
ta. Konya Büyükşehir Belediyesi 
tarafından uygulanan akıllı şehir 
uygulamaları ile Konya, akıllı şehirler 
arasında örnek gösterilen kentler-
den biri olmuştur. Temassız özellikli 
banka ve kredi kartları ile seyahat 
uygulamasının dünyadaki ilk örneği, 
Konya Büyükşehir belediyesine aittir. 
Akıllı Toplu Taşıma Sistemi diye ifade 
edilen ATUS uygulaması da vatan-
daşların toplu taşımadan elde edeceği 
faydayı maksimize eden uygulama-
lardan birisi ve Türkiye’deki örnekleri 
içerisinde yine ilk olma özelliği taşı-
masının yanısıra, akıllı telefonu olma-
yan insanlar için başka yöntemlerle 
erişimi ve entegrasyonu başarılı bir 
şekilde sağlanmaktadır. ATUS web 
portalı ve uygulaması günde 100 bin 
ziyaret almaktadır. 
 Konya, Merkezi Trafik İş-
letim Sistemi(METSİS) ile de yine 
Türkiye’nin ilklerinden. Konya’da 
METSİS altyapısı ile 37’si yapay zeka 
ile yönetilen toplamda 57 adet akıllı 
kavşak bulunmakta. Akıllı kavşaklar 
sayesinde ışıklarda bekleme süresinin 
%40 oranında azaldığı gözlemlenmiş-
tir. Kent trafiğinin ve çevre kirliliğinin 
önlenmesi amacıyla yürürlüğe konan 
Akıllı Bisiklet uygulamasından 2011 
yılında 790 bin kişi yararlanmıştır. 
 Son dönemde İstanbul Bü-
yükşehir Belediyesinin de atmış oldu-
ğu bazı adımlar sayesinde BELBİM 
AŞ. tarafından uygulamaya konulan 
QR kodu ile seyahat özelliği, özellikle 
COVİD gibi bir salgının olduğu bir 
dönemde kentler arasındaki en yük-
sek nüfusa sahip İstanbullu vatandaş-
lara temassız seyahat etme avantajı 
sunuyor. İstanbulKart uygulamasının 
dijital kart ekranında bulunan me-
nüden oluşturulan QR kod ile vatan-
daşlar temassız seyahat edebiliyorlar.
İstanbulKart son güncellenen haliyle 
vatandaşlara artık alışveriş imkanı 
da sunuyor. Ayrıca bazı akıllı taksi 
uygulamalarında yine ödeme yöntemi 
olarak kullanılabiliyor.
Halk arasında çok fazla eleştiri ko-
nularından birisi olan ülkemizdeki 
internet hızı ve altyapı talepleri İzmir 
Büyükşehir belediyesi tarafından 
karşılık bulmuş ve İzmirNET projesi 
kapsamında Türkiye’nin en uzun fiber 
optik kablo altyapısına sahip kenti 
haline gelmiştir. İzmir Büyükşehir 
Belediyesinin birimlerini tek çatı 

altında buluşturan bu proje, 500 km. 
uzunluğunda aktif bir fiber optik kab-
lo ağına sahip. İzmirNET 1 Gbps’dan 
10 Gbps’a kadar değişen hızlarda 
ortak bir ağ altyapısı olarak hizmet 
veriyor. İzmir Büyükşehir Belediyesi 
tarafından projelendirilen İzmirNET, 
Akıllı Trafik Yönetim Sistemi’nin 
(ATS) geliştirilmesinden güvenlik 
ağı MOBESE sistemine, Coğrafi Bilgi 
Sistemi’nden bilgilendirme ekranları-
na, İzmir’in kriz yönetiminden İZSU 
faturaları ve emlak vergilerinin öden-
mesine kadar uzanan birçok kamu 
hizmetinde kullanılıyor. İzmirNET 
e-belediye, e-devlet, e-sağlık, e-eğitim 
projeleri ile kablolu-kablosuz internet 
erişimi ve sesli/görüntülü görüşme 
gibi altyapı hizmetlerine altlık oluştu-
ruyor.
 Öte yandan her belediyenin 
kendi coğrafyasına özgü çözümler 
açısından da önemli bir örnek teşkil 
eden Ankara Büyükşehir Belediyesi-
nin akıllı belediyecilik uygulamaları 
açısından Türkiye’de bir ilk olan Kar 
Takip Sistemi ile vatandaşlar anlık 
olarak yol durumunu kontrol edebi-
liyor. Yine benzer bir şekilde bulun-
duğu coğrafyaya uygun bir projeyle 
diğer bir örnek de Şanlıurfa belediyesi 
tarafından uygulanmakta. Yılın büyük 
bir bölümünde güneş alan Şanlıurfa 
ilimiz “Güneş Enerjili Sinyalizasyon” 
sayesinde trafikte kullanılan araç 
gereçlerin elektriğini güneş enerjili 
panellerden karşılıyor. 
Uygulamalar yaygınlaşıyor
 Özellikle trafik sistemindeki 
sürdürülebilir teknikler diğer beledi-
yeler tarafından en hızlı kopyalanan 
uygulamalar oluyor. Teknolojinin 
kent yönetimlerindeki rekabeti farklı 
bir düzeye getirmesi, başka örnekleri 
kopyalamanın ileride yeterli olmaya-
cağını da somut örneklerle göz önüne 
getiriyor. Bütün dünyanın hazırlıksız 
yakalandığı COVID-19 gibi felaketler 
halka en yakın yönetim birimlerini 
çözüm üretme konusunda sorun-

ların daha başlamadan önlenmesi 
noktasında buluşturuyor. Her şeyin 
iyi gittiği bir senaryoda da kentler 
arasındaki rekabette inovatif yatırım-
ları gerekli kılıyor. Konya örneğinde 
olduğu gibi diğer illerle arasındaki 
rekabette çok önemli bir avantaj elde 
eden Konya Büyükşehir Belediyesi, 
aynı zamanda çevreci uygulamalarla 
kentlilerin refahına yönelik de önem-
li bir yatırım yapmış durumda. 
 Türkiye’de sadece belediyeler 
özelinde değil, tüm yerel yönetimle-
rin bu kalkınmayı gerçekleştirmesini 
sağlamak adına merkezi yönetimden 
alınan bazı kararlar ve destekleyici 
projeler kamu kuruluşlarına itici güç 
oluşturuyor. Halkın beklentisiyle 
birleşen merkezi uygulamalar kamu 
kuruluşlarındaki kadroların süreklili-
ği sağlayacak adımlar atmasına sevk 
ediyor. Böylece memur-halk arasında 
otomatik bir denetim sağlanmış olu-
yor.
 Henüz yolunda başında 
sayılan Türkiye’deki belediyelerin ve 
merkezi yönetime bağlı yerel yö-
netimlerin dünyadaki dönüşümün 
gerisinde kalmaması için daha hızlı 
hareket etmesi gerekmekte. Bu uygu-
lamalarda Yerel Yönetimler Araştır-
ma, Geliştirme ve Eğitim Vakfı(YA-
GEV) Başkanı Serkan Özkaya konuya 
ilişkin yaptığı açıklamalarda; “yeni 
proje üretme ve mevcut uygulamaları 
geliştirme açısından yerel yönetimle-
rimizi desteklemek istiyoruz. Güncel 
taleplere ve sorunlara geliştirdiğimiz 
inovatif yaklaşımla birlikte yıllardır 
biriktirdiğimiz tecrübemizi birleşti-
rerek yerel yönetimlerimiz için değer 
yaratmak istiyoruz. Ülkemizin yerel 
yönetimlerini muasır medeniyetler 
seviyesine çekmek ve rekabete ön-
cülük etmek vakfımızın en öncelikli 
hedeflerinden biridir.” dedi. Dönü-
şümün gerisinde kalan belediyelere 
de bir an önce harekete geçmesi için 
çağrıda bulundu.

Ümit YAĞMUR
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projeyi bize getirin, mü-
hendislerimizle birlikte 
gitsinler, yapılan işin 
kontrolünü yapsınlar ve 
kontrolü yapıldıktan sonra 
hak edişler ödenmiş olur, 
bunu da direkt belediyeye 
değil işi yapan müteahhite 
ödersiniz, hem böylelikle 
müteahhiti korumuş olur-
sunuz, hem de müteahhit 
hizmetini tamamlayabilir 
ve batmamış olur.” diyerek 
batık projelerin ve tamam-
lanmamış hizmetlerin 
nedenlerinden birini gözler 
önüne serdi.
“Bir kentin kaderi 
okuma yazma bilme-
yen birinin elinde 
olamaz”
 Konuşmalarını 
çok önemli bir tespitle 
sürdüren YAGEV Başkanı 
Serkan Özkaya; “Örneğin; 
vatandaş özel güvenlik 
sertifikası olmadan özel 
güvenlik olamıyor; ama, 
zabıtanın yahut itfaiyecinin 
sertifikası yok ya da okulu 
yok. Belediye başkanının 
yok. Biz yıllardan beri uğ-
raştık YAGEV Vakfı olarak, 
dört beş yıldır uğraşarak 
bunu zorunlu hale getirdik. 
Bundan sonra zabıta ser-
tifikası olmayanlar zabıta 
olamayacaklar.” diyerek 
belediye kadrolarında çalı-
şanların çok önemli bir ek-
siğini dile getirdi. Belediye 

başkanlarıyla ilgili 
de tespitlerine 

devam eden 
Özkaya; “Dü-
şünsenize bir 
kentin kaderi, 
birisi bir siyasi 
partisi var ya 
da bir siyasi 
partinin genel 
başkanına  yakın 
diye parayı bastı-
rıp belediye 

     YAGEV Vakfı, Bir-
leşmiş Milletler’in de des-
teklediği Kopenhag kriterleri 
doğrultusunda belirledikleri 
önemli projeleri yaşama 
geçirerek yurt genelinde 81 il 
valilikleri, belediye başkan-
lıkları ile koordineli işbirliği 
içerisinde yaşanabilir bir 
kenti ve çevreyi oluşturmak 
adına yaptığı ciddi faaliyet-
lerle biliniyor. Vakfın Baş-
kanı Serkan Özkaya, bugüne 
kadar gerçekleştirdikleri 
projelerle adından söz ettiren 
vakfın hedeflediği çizgisinden 
sapmadan çalışmalarını sür-
dürdüğünü ifade etti.
BM ve AB’den Kaynak 
Aktarabilen Tek Kuru-
luş YAGEV
 Alınan hibeleri Tür-
kiye’de belediyelerin doğru 
kullanamamasından kaynaklı 
yaşanan sorunlar nedeniyle 
BM’nin ve AB’nin belediyele-
re doğrudan kaynak aktarma-
yı bırakmasıyla ilgili olarak 
konuşan Başkan Serkan Öz-
kaya; “Birleşmiş Milletlerden 
veya Avrupa Birliği’nden bu 
zamana kadar belediyelere 
hibe projeleri için kaynaklar 
aktarıldı, ama belediyeler bu 
kaynakları başka yerlerde 
kullandılar, borçlar ya da va-
desi gelmiş ödemeleri olma-
sından ötürü hibe aldıkları 
projelere kaynakları aktara-
madılar.” diyerek yaşanan 
mağduriyetleri hatırlattı. Bu 
mağduriyetlerin tekrar ya-
şanmaması için AB’nin ve 
BM’nin garantörlük 
istediğini söy-
leyen Özkaya; 
“Avrupa 
Birliği bize 
diyor ki; 
beledi-
yelerle 

başkanı oluyor. Bir kentin ka-
derini bu kişilere teslim edebilir 
miyiz? Düşünsene, sen veteri-
nere gidip kalp ameliyatı olur 
musun? O adamın uzmanlığı 
ne ki belediye başkanı oluyor? 
Daha önceden Kabzımalsa, 
onun da belediye başkanı mı 
olması gerekir?” diyerek bugü-
ne dek sorulmamış bir soruyu 
sordu: “ruhsatın yoksa silah 
taşıyabilir misin? Taşıyamaz-
sın. Ehliyetin olmadan araba 
kullanabilir misin? Hayır. Eee? 
Belediye başkanlığının bir ehli-
yeti var mı?”
Müjde! Yerel Yönetimler 
okulu kuruluyor!
 Üniversitelerle işbirliği 
yapıldığını ifade eden YAGEV 
Başkanı Serkan Özkaya; “Zabıta 
eğitim programını başlattık. 
Şimdi de üniversite kuruyoruz 
ve yerel yönetimleri insanlar 
fiilen de okuyabilecekler. Yerel 
yönetimler meslek yüksek oku-
lunu kuruyoruz. Ondan sonra 
da zabıta akademimizin dışında 
yerel yönetimlerin de okulunu 
oluşturduk. Bundan daha bü-
yük proje olabilir mi? Bir kentin 
kaderini artık uzman insanlar 
yönetsin istiyoruz ve biz de bu 
konuda tek yetkili, bu konuda 
belediyelerin bağlı olduğu ve 
belediyelere yardım eden, pro-
jelerine kaynak sağlayabilecek 
tek kuruluş olan YAGEV Vakfı 
olarak biz elimizden geleni 
yapıyoruz.” dedi. 
 Başkan Serkan Özka-

ya bu konuyla ilgili görüşlerini 
şöyle sürdürdü: “En az ünivesite 
mezunu insanlar olmaları lazım, 
yerel yönetimler konusunda 
işbirliği yaptığımız üniversiteler 
var, yüksek lisans veya doktora 
dalı olmalı. Örneğin Aydın üni-
versitesi’nde yerel yönetimlerle 
ilgili yüksek lisans bölümü var. 
Bizim işbirliğimizle oldu bu. 
İnsanlar örneğin oradan girip en 
azından yüksek lisans yapmasa 
bile bizim başka dallarımız var, 
bizimle işbirliği yapsınlar, Ye-
rel Yönetimler Proje Araştırma 
Geliştirme ve Eğitim Vakfından 
uzmanlık yapalım. Ya da ayrı bir 
dal olarak üç aylık eğitim süre-
cinden geçsinler. Akademik bir 
süreçten geçsinler. “
AİHM’deki cezaların sebebi
 Uzmanlığı olmayan ki-
şilerin attıkları imzalara bağlı 
olarak Türkiye’nin karşılaştığı 
tazminatların altını çizen Ser-
kan Özkaya; “bu konuyla ilgili 
İçişleri Bakanlığı bence çalışma 
başlatmalı ve ilgili belediyelere 
soruşturma açmalı. Belediyelerin 
eğitimleri bu denli gevşek bırak-
maları ve eğitim olayını bu kadar 
ciddiye almamaları düşündürü-
cü.” diyerek İçişleri Bakanlığını 
bu konuyu denetlemeye davet 
etti. 
Belediyecilik Partilerüstü 
bir mesele
 Belediyecilik konusunda 
kendini geliştirmiş örnek bele-
diye başkanlarının olduğunu da 
sözlerine ekleyen Serkan Özkaya, 
belediyecilikte partilere göre 
oluşturulan bir düzenin getir-
diği sıkıntılardan da bahsetti. 
Belediye yönetimlerinin siyasi 
kadrolardan oluşturulmasının 
hiç doğru bir hareket olmadığını 
ifade eden Başkan Serkan Özka-

 Yerel Hizmetler Proje Araştırma Geliştirme Dayanışma 
ve Eğitim Vakfı(YAGEV) Genel Başkanı Serkan Özkaya ile bu 
sayımıza özel gerçekleştirdiğimiz röportajımızda, Türkiye’de bele-
diyecilikle ilgili çok önemli başlıkları konuştuk. YAGEV’in yaptığı 
ve yapım aşamasında olan projeler hakkında bilgiler verdi. Başkan 
Özkaya; “Bir kentin kaderini artık uzman insanlar yönetsin istiyo-
ruz ve biz de bu konuda tek yetkili, bu konuda belediyelerin bağlı 
olduğu ve belediyelere yardım eden, projelerine kaynak sağlaya-
bilecek tek kuruluş olan YAGEV Vakfı olarak biz elimizden geleni 
yapıyoruz” dedi.

“Yerel Yönetimler okulu kuruluyor!”

ya; “bir kentin kaderinin emanet 
edildiği kişiler sırf siyasi parti 
genel başkanına yakındır diye, 
sırf ekonomik anlamda güçlüdür 
diye ya da toplumda belli bir se-
viyeye gelmiş ve toplumda belli 
bir oy karşılığı var diye bir ken-
tin kaderini bu insanlara teslim 
etmemek lazım. Bir kentin kade-
rini uzman kişilere teslim etmek 
lazım. Nasıl ki en iyi doktorlara 
gidip tedavi oluyorsak, toprağı, 
suyu, havayı kirletmeden 
şehirlerin de geleceğe adım 
atabilmeleri için iyi yöneticilere 
bırakmamız lazım.” dedi
 Açıklamalarına devam 
eden Serkan Özkaya: “Örneğin; 
Ak Parti’nin ve Cumhuriyet 
Halk Partisi’nin parti okulları 
filan var, ama bir siyasi partinin 
ideolojisini bir yerel bir yöne-
time yansıtmak doğru değildir. 
Bir kişi Belediye başkanı seçil-
dikten sonra o kentte yaşayan 
CHP’li, MHP’li, AKP’li, DSP’li... 
herkesin belediye başkanıdır. 
Genel bir şeydir. Burada beledi-
ye başkanları politik olmamalı, 
bir politikanın esiri olmamalı. 
Bir siyasi partinin tutsağı ya da 
bir siyasi partinin ilçe başkanı-
nın tutsağı olmamalı, böyle bir 
şey olmaz.” dedi.
Bir insan neden Belediye 
Başkanı olmak ister?
 Belediye başkanlığı se-
çimlerinde harcanan paralara 
dikkat çeken Serkan Özkaya: 
“Bir kere çok da kıymetli bir şey 
sana söyleyeyim, örneğin bir 
belediye başkanının maaşı 20 
bin liradır. Büyükşehir beledi-
yesinin 25 ya da 30 bin liradır. 
Bir yıl boyunca 240 bin lira ya-
par, beş yılda 1.2 milyon yapar. 
Bir belediye başkanı, belediye 
başkanı olabilmek için o parayı 
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kazanabilmek için mi en az 5-6 milyon, belki 
10 milyon lira para harcıyor? Bir kere burada 
bir yanlışlık var. Bu reklam kampanyasında 
bu insan borçlanarak geliyorsa buraya hizmet 
yapmaya gelmiyor demektir. Adamın burada 
alacağı para belli, 1.2 milyon lira. Bu kadar 
para kazanacağı bir yerde, eğer bir insan 5 
milyon lira harcıyorsa, -bedava peynir sadece 
fare kapanında var, burada bir yanlışlık var. 
Gelişinde bir yanlışlık var.” diyerek seçimler-
deki absürtlüğü de gözler önüne seriyor. 
Muhabirimiz Ümit Yağmur’la gelişen sohbet-
te başarılı bir iş insanının Belediye Başkanlığı 
yapıp yapamayacağını sorması üzerine Baş-
kan Özkaya; “ iş insanı başarılıysa almış oldu-
ğu eğitimden, almış olduğu sertifikalardan ya 
da almış olduğu stratejik planlamayla ilgili ya 
da uzman ekibiyle alakalı bir şeydir. Belediye-
ye hiçbir eğitimi olmadan faydası olmaz. Bu 
işin eğitimini almadan da başarılı olan insan-
lar yok mudur? Elbette var. Hırs yapmıştır, 
göreve geldikten sonra vatana ve millete 
faydalı olmak, gerçekten iyi şeyler yapmak 
istemiştir, bazen cezalandırılmışlardır belki 
ama sonuç itibariyle iyi örneklerimiz de var. 
Ama o da bir elin parmaklarını geçmeyecek 
kadar.” dedi.

“Dünyaya açılmalıyız”
 Küresel sorunlar karşısında çözüm arayışın-
da fayda sağlayacak kardeş belediyeciliğin önemini 
vurgulayan Başkan Özkaya:  “Her yerel yönetim, 
yurtdışından, Avrupa’dan kendisine kardeş bir yö-
netim bulmalı. Muhtarlıklar Muhtarlık, 
ilçe belediyeleri ilçe belediyesi, valilikler 
kardeş valilikler bulmalı. Büyükşehirler 
de kendisine büyükşehir bulmalı. 
Çünkü dünyaya açılmalıyız biz. Eğer 
bulmak isteyipte bulamayan varsa 
bize müracaat etmeli, biz onları 
eşleştirme yapmalıyız. Gerçekten 
teknolojiyi ve bilgiyi hep beraber 
kullanmak lazım. Yerel yönetim-
ler konusunda gerçekten eksik 
bir anlayış var. Bu eksik anlayışı 
ortadan kaldırmak lazım. Küresel 
sorunlara karşı dünyadaki dene-
yim ve tecrübelerden faydalanmak 
lazım. Türkiye’de ve dünyada çok 
büyük toplumsal sorunlar var; Şunu 
unutmamak lazım ki, bu toplumsal 
sorunlar, sadece bireysel adımlarla 
çözülemez. Toplumsal sorunları 
her beraber çözmeliyiz.” dedi.

“Belediye Başkanları ciddiye almıyor”
Yapılan uyarıların dikkate alınmadığını ifade eden 
Serkan Özkaya, belediyeleri işbirliği için YAGEV’e da-
vet etti. Konuşmalarını sürdüren Özkaya: “Ormanları 
katletmeyelim, tamam güzel, orman yolu yapıyoruz 
ya ormanlara, orman ürünleriyle ilgili bir çalışma ya-
palım. Yani ormanı işlenebilir hale getirmek lazım. 
Zigzaglı yollar açalım, açtığımız yollarda orman bitki-
lerini yetiştirelim, tarıma açalım. İnsanların bir şekilde 
tencerelerini kaynatmaları lazım. Bu tencereyi kayna-
tabilmek için yeri gelecek sit alanını kullanacağız, yeri 
gelecek ormanı kullanacağız. Her şey insanlık için yani. 
Dünyanın en güzel elbisesi sizin olmuş, dünyanın en 
güzel kitabını yazmışsınız, dünyanın en güzel haberini 
yapmışsınız, bu kitlelere ulaşamadıktan sonra ne kıy-
meti var? Dünyanın en güzel denizi, en güzel ormanları meti var? Dünyanın en güzel denizi, en güzel ormanları 
sizindir, dünyanın en güzel ülkesi sizindir ama bunu sizindir, dünyanın en güzel ülkesi sizindir ama bunu 

insanlık yararına kullanmadıktan sonra neye insanlık yararına kullanmadıktan sonra neye 
yarar?”yarar?”

 Yerel Yönetimleri Araştırma, 
Geliştirme ve Eğitim Vakfı (YAGEV) 
olarak kent hayatının her alanında 
birbirinden farklı çalışmalarımız sü-
rüyor. YAGEV olarak bulunduğumuz 
kış ayları içerisinde, yiyecek ve su 
sorunu yaşayan sokak hayvanlarımızı 
unutmadık. Bizimle birlikte pek çok 
projeye imza atmış yönetimlerden 
derneklere, bireysel desteklerden 
kurumlara kadar pek çok kesimden 
sokak hayvanları için mama ve su 
imkanı sağladık. Ormanlarda farklı 
alanlarda bulunan mama ve su kapla-
rına, şehir dışındaki alanlardan uzak 
noktalara kadar farklı konumlarda 
sokak hayvanlarımıza yiyecek ve su 
yardımı yaptık. 
 Yapılan yardımlarla ilgili 
olarak YAGEV Yönetim Kurulu Baş-
kanımız Serkan Özkaya, doğa ve insan 
ilişkisinin korunmasının önemine 
değindi. Özkaya; “Dünya hayatını 
devam ettirmesi için, doğa ve insan 
ilişkisini iyi değerlendirmek gerekir. 
Doğa ve insan ilişkisini sadece iyi 
projelerle değil, sosyal yardım ve saha 
çalışmalarıyla desteklenmesi gerekir. 
Sadece insan hayatı değil, doğada ya-
şayan pek çok canlının konumu ve de-
ğeri, doğadaki dengeyi korumak adına 

YAGEV sokak hayvanlarını unutmadı
 Yerel Hizmetler Proje  Araştırma, Geliştirme, 
Dayanışma ve Eğitim Vakfı (YAGEV) olarak soğuk 
kış günlerinde sokak hayvanlarını unutmadık. Vak-
fımıza yapılan bağışlar ve işbirliği içinde olduğumuz 
kurumlarla birlikte, sokakta yaşayan hayvan dostları-
mıza mama ve su yardımında bulunduk.

eşit derecede önemlidir. Bu nedenle 
YAGEV olarak sokak hayvanlarımızı 
da unutmadık. Vakfımıza yapılan 
bağışlar olsun, katkılarımız olsun, 
gönüllü arkadaşlarımız olsun, şahsi 
katkılarımız olsun, sokak hayvanla-
rını bu soğuk kış günlerinde yalnız 
bırakmadık. Yiyecek yemek, mama ve 
suları; farklı şehirlerde, farklı konum-
larda özellikle uzak noktalarda sokak 
hayvanlarımıza ulaştırdık. Yaptığımız 
çalışmalarda bize destek olan ve eme-
ği geçen herkese teşekkür ederim” 
ifadelerini kullandı. 
Ateş; “kış aylarında onları 
unutmayalım”
 YAGEV Gönüllüsü Canan 
Satır Ateş, sokak hayvanlarına yapılan 
besleme hakkında düşüncelerini 
aktardı. Ateş, ormanlık ve sokaklarda 
yiyecek sıkıntısı yaşayan hayvanlara 
karşı duyarsız kalınmaması gerektiği-
ne değindi. Ateş; “Biz YAGEV olarak 
ve bireysel olarak canlarımızı unut-
madık. Elimizden geldiği kadar onlara 
mama ve su yardımı yapmaya devam 
edeceğiz. Bu konuda yerel yönetim-
lerin de yaptığı besleme işlemlerinin 
artması lazım. Belirli alanlara mama 
ve su kaplarının bir arada olduğu 
duraklar yapılsa, sokak hayvanları-

nı beslemek isteyen kişiler için de 
kolaylık olur. Hem hayvanlar nere-
den mama ve su içeceğini bilir. Hem 
de hayvan olmayan alanlara boşa 
besleme yapmazlar. YAGEV olarak 
ya da bireysel olarak kedi, köpek, kuş 
gibi canlılarımız için farklı alanlarda 
mama ve su desteği sağlıyoruz. Özel-
likle kış aylarında yaptığımız mama 
ve su yardımı onları hayata tutundu-
ruyor. Ancak yeterli gelmiyor. Bunun 
sebeplerinden bir tanesi de 6-7 ay ön-
cesine kadar 70-80 TL olan mamalar, 
şu an 230-240TL arasında fiyatlardan 
satılıyor. Bu nedenle önceden 10-11 
paket aldığımız mamalar 3-4 pakete 
düştü. Örneğin önceden 20 farklı 
yerde 50’den fazla köpeğe doyurucu 
şekilde mama veriyorsak, şimdilerde 
bu durum daha az sayılarda. Önü-
müzdeki aylarda da bu fiyatların daha 
da artacağı söyleniyor” dedi.

YAGEV ülke çapında 
yardım kampanyasına 
hazırlanıyor
Son dönemlerde artan fiyatlarla 
birlikte ekonomik olarak hepimizin 
karşılaştığı zorluklar hayvan dostları-
mıza yardımları da güçleştirmektedir. 
Bu nedenle YAGEV yetkilileri bu zor 
günlerde dayanışmanın önemine 
vurgu yaparak, bu zorlukları birlikte 
aşacağımızdan emin! Önümüzde-
ki günlerde detayları belli olacak 
bir yardım kampanyası hazırlıkları 
olduğunu bildiren YAGEV yetkilileri 
yasal süreçlerin tamamlanması için 
harekete geçmiş durumda. İlerleyen 
dönemlerde oluşacak bütün gelişme-
leri sıcağı sıcağına paylaşmaya devam 
edeceğiz. 
Bekir TÜCCAR
Ümit YAĞMUR
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 Türkiye, geçmişten günümüze kadar farklı 
medeniyetlere ev sahipliği yapmış, farklı kültürlere, 
farklı dinlere mensup insanların kutsal saydığı vaat 
edilmiş topraklar üzerine kurulmuş bir ülke. Semavi 
olsun olmasın, birçok inanışın kutsal saydığı ibadet 
yerlerinin yer aldığı ülkemizde bazı tarihi ibadet 
yerleri bakımsızlıktan unutulmaya yüz tutmuş du-
rumdaydı. Yerel Yönetimler Araştırma Geliştirme ve 
Eğitim Vakfı (YAGEV) dünyada bir ilke imza atarak 
Kiliseler Birliği ile birlikte bir protokol imzaladı. İm-
zalanan protokole göre Kiliseler Birliği Türkiye’de yer 
alan kiliselerin restorasyonu için bir bütçe ayıracak. 
Ayrılacak bütçe aynı zamanda Anadolu’daki tarihi 
camilerin restorasyonu için de kullanılacak. YAGEV 
Başkanı Serkan Özkaya konuyla ilgili olarak açıkla-
malarda bulundu. 
‘Siyasi itibar restorasyonun önüne 
geçmiş’
 Başkan Özkaya Dünya Kiliseler Birliği’nin 
kiliselerin restorasyonu için ellerinde bir bütçeyle 
geldiğini ve Türkiye ile birlikte Ortadoğu’daki bütün 
kiliseleri restore etmek için yardım istediğini anlat-
tı. Dünya Kiliseler Birliği, ülkemizdeki birbirinden 
farklı partilerin yönetiminde olduğu belediyelerle 
işbirliği yapmak istemiş, fakat partili belediyeler 
Dünya Kiliseler Birliği ile işbirliği yapmanın kendi 
siyasi itibarlarına zarar vereceğini düşünerek, Kilise-
ler Birliği’nin işbirliği teklifini yanıtsız bırakmışlar. 
Konuyu Başkan Serkan Özkaya şöyle özetliyor:
 “Bu Hac turizmiyle ilgili kiliselerin restoras-
yonlarıyla ilgili Kiliseler Birliği, AKP’li belediyelere 
gitmiş ve demiş ki; “biz size gerekli desteği verelim, 
gerekli yardımı yapalım, hatta kiliseyi restore et-
mek için ayırdığımız bütçeden sizin camilerinizin de 
restorasyonuna bütçe verelim, ya da okul yapalım.” 
diye, belediye başkanları “evet, evet, tabi, kesinlikle” 
demişler. Ondan sonra Kiliseler Birliğinin arkasın-
dan; “Ya biz kilise yapmaya kalkarsak bütün oylar; 
ya Saadet Partisi’ne gider, ya da bizi siyonizmle suç-
larlar” diye düşünmüşler. Bir zaman sonra AKP’li 
belediyeden umudu kesen Kiliseler Birliği CHP’lilere 
gitmiş, demiş ki; “kardeşim siz Atatürk’ün partisisi-
niz, çağdaşsınız, demokratsınız, bu ülkenin Hristiya-
nı var, Müslümanı var, her dilden insanları var, biz 
size parasını verelim, bu kiliselerin restorasyonlarını 
yapalım. Bize yardım edin, ibadete açabileceklerinizi 
açın, açamadıklarınızı da en azından kültürel gezilere 
açın, turizme katkısı olsun”, CHP’liler “evet, evet” 
demişler. Onlar gittikten sonra; “Manyak mı bunlar 
ya! Adımız zaten dinsiz, komüniste çıkmış, biz kilise 
yapmaya kalkarsak bizi taşlarlar” demişler. Kiliseler 
Birliği bu sefer MHP’lilere gitmiş; “böyle böyle ya-
palım” demiş. MHP’liler “tabi, tabi, olur” demişler, 
onlar gittikten sonra “Manyak mı bunlar? Hristiyan-
lık filan bizim tabana ters şeyler. Bizim tabanı olduğu 
gibi kaybederiz” diye. Kiliseler birliği artık son çare 
HDP’lilere gitmişler; “Ya kardeşim biz size gerekli 
yardımı ve desteği verelim, siz bizim kiliselerimizin 
restorasyonu konusunda bize yardımcı olun” filan 
demişler. HDP’liler “olur, olur” demişler, arkala-
rından onlar gidince; “Yahu deli misiniz siz? Bizim 

DÜNYADA 1570 YIL SONRA BİR İLK
 YAGEV dünyada bir ilke imza atarak Dünya Kiliseler Birliği ile birlikte bir protokol imzaladı. İmza-
lanan protokole göre Dünya Kiliseler Birliği, Türkiye’de yer alan kiliselerin restorasyonu için bir bütçe 
ayıracak. Ayrılacak bütçe aynı zamanda Anadolu’daki tarihi camilerin restorasyonu için de kullanılacak.

adımız zaten sünnetsiz ermeniye 
çıkmış, ulusal mücadeleyle falan 
sorunumuz var. Bunu bu ülkede 
yapmaya kalkarsak bizi topa tutar-
lar” diye demişler. En sonunda 2011 
yılında bu vakfın genel başkanlığına 
ben geldiğim zaman, aynı zamanda 
insan hakları komisyon üyesiyim 
ben, Birleşmiş Milletler’e bağlı Geor-
ge Eid insan hakları komisyonu eski 
konsey başkanı, şu anki Papanın 
da arkadaşı, müjde vermiş Kiliseler 
Birliği’ne; “Bakın, Türkiye’de yerel 
yönetimler konusunda birisi atandı. 
Bu adam ne İsa’ya yakın, ne Musa’ya 
yakın, ne siyasi partilere yakın, ne 
Yahya’ya, ne de İbrahim’e yakın. 
Direkt gidip bu adamla işbirliği ya-
pabilirsiniz.” demiş. Geldiler bize 
durumları anlattılar filan: ‘Tabii ki! Ne demek mem-
nun oluruz’ dedim. Şaşırdılar”
‘Dünya Kiliseler Birliği Cami resto-
rasyonlarının da bütçesini üstlenecek’
 Açıklamalarına devam eden Özkaya: “Dünyanın en güzel 

ve en önemli kiliseleri ve dünyanın en güzel turistik zi-
yaret noktaları bizim ülkemizde, ne mutlu bize! Biz 
bunu size açmayacağız da kime açacağız? Biz bunun 
için ön ayak olmayalım da ne yapalım?” dedi. Başkan 
Özkaya Kiliseler Birliği’nin uzunca bir süre şaşkınlı-
ğını atamadığı konuşmalarında: “Peki sizi dinsizlikle 
filan suçlamazlar mı?” dediler. Dedim artık; içiniz 
rahat edecekse, siz de 144 tane caminin restorasyo-
nu konusunda bize yardım edin. “Aaa çok memnun 
oluruz” dediler. Ondan sonra dediler ki; “neden 144 
camii?”, dedim; “ben şamanım, şamanizmde 144 çok 
önemlidir, o yüzden bunu istiyorum sizden” dedim. 
Aradan yıllar geçti iki yıl sonra Roma’ya Kiliseler 
Birliği ile görüşmeye gittiğimde adamlar sözleşme 
hazırlanmış vs. imzalar bittikten sonra, 
bir baktım, masaya bir pasta geldi. 

Pastanın üstünde mumlarla 144 yazılmış. Dört 
yıl sonra! Yaptığımız espriye bak, yani onlar 
için ne kadar dikkate alınan bir şey olmuş. 
“Neden burada 144 mum var” diye sordum, 
“e siz şamansınız ya, sizin için 144 çok önemli 
ve kutsal bir rakam ya o yüzden size 144 tane 
mum getirdik” dediler. Şok oldum. İnsanlar ne 
kadar özen duymuşlar. Ben de özen duyarım. 
Ülkemin ekonomisi gelişsin, ülkemin turizmi 
gelişsin. Düşünsenize her ülkenin, -193 tane 
ülkeden herkese 20 kişilik kontenjan versek 
yaklaşık 400 kişi olmuş olur. Bu kadar insan 
ülkemize gelmiş olsa, kişi başı ortalama Bin 
Avro vermiş olsa yaklaşık 4 milyon Avro eder. 
İki bin Avro, Beş bin Avro vermiş olsa On mil-
yon Avro eder. Üç ayda bir Türkiye’ye On mil-
yon Avro girdiğini düşünelim! Kötü bir şey mi 
yani?”

“Türkiye Ekonomisini “Türkiye Ekonomisini Dini TurizmleDini Turizmle Canlandıracağız” Canlandıracağız”
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“Kontenjan bile vermiyor-
lar”
 İslam’daki hac turizmini 
örnek vererek açıklamalarını sürdü-
ren Başkan Özkaya: “İslam’da dini 
turizm adına Arap ülkelerinin yaptığı 
hiçbir şey yok. Bütün dünya akın 
akın gidiyor. Hacca gitmek isteseniz, 
kontenjan bile vermiyorlar. Ne ya-
pıyorlar? Ülkere limitler vermişler, 
kimi ülkelerin vatandaşlarını 5-10 yıl 
bekletebiliyorlar. Bazı insanlar başka 
ülkelerin kontenjanını kullanıyorlar. 
Durum İslam dini turizminde böyley-
ken, Hristiyanlık aleminin kutsal say-
dığı 14 kilise Türkiye’de. Hristiyanlık 
inancına göre bir Hristiyan bu 14 
kilise içinden 7’sini ayrı ayrı gezdiğin-
de hacı sayılıyor. Biz de bu pandemi 
günlerinde, ekonomimizin bu zor 
zamanlarında dedik ki; nasıl ki İslam 
Turizmi adı altında o ülkeler eko-
nomilerine böyle önemli bir katkıda 
bulunabiliyorsa, biz de Hristiyanlık 
aleminin kutsal saydığı bu kiliselere 
hac organizasyonu düzenleyerek, hem 
otellerimiz, hem vatandaşlarımız, 
hem de seyahat acentalarımız, -her-
kes harekete geçmiş olur böylelikle, 
Türkiye’nin tanıtımı için çok önemli 
bir işlevi de yerine getirmiş olur.”

‘Başkan Hac Turizmi için 
tarih verdi’
 Başkan Özkaya açıklamaları-
nın devamında: “Vatikan, Türkiye’de-
ki ve Ortadoğu’daki bütün kiliselerin 
restorasyonu için 4 milyar $ bütçe 
ayırmış, bu bütçenin Türkiye’ye gel-
mesini sağlayabiliriz. Dini Turizm adı 
altında Hristiyanlık inancının kutsal 
saydığı kiliselerden 7 tanesi madem 
Türkiye’de, dünyada 193 ülke var, her 
ülkeye 20’şer kişilik kontenjan verip 

‘1570 yıl sonra 
ilk kez!’

Nisan-Mayıs ayıyla birlikte katılım-
cılarına Türkiye’deki bu kutsal kilise-
leri gezdirmeyi planlıyoruz. Gezinin 
sonunda İzmir-Selçuk’taki Meryem 
Ana’da bir hac töreni yaparak, misafir 
ettiğimiz bu insanların hacılığını taç-
landırmayı ve ülkemizden güzel bir 
şekilde uğurlamayı planlıyoruz. Bu 
organizasyonla birlikte hem ülkemiz-
deki dinler arası diyalog için önemli 
bir adım atmış oluruz, dünyaya bir 
dostluk mesajı vermekten fazlasını 
yapıp dostluğu pekiştirmiş oluruz, 
hem de ekonomik anlamda ülkemize 
katkı sağlayacak bu organizasyonla 
birlikte ülkemizde bulunan dünya 
tarihinde son derece önemli yerlere 
sahip kültürel mirasımıza da sahip 
çıkmış oluruz.” dedi.

 Başkan Özkaya 1570 yıl sonra ilk 
kez yapılacak olan hac seyahati için bir 
web sitesinin hazırlandığını açıklarken 
“bu ay içerisinde web sitesini tamamla-
dıktan sonra bütün işlemleri o web sitesi 
üzerinden yapabileceğiz.” dedi. 
 Hac turizmi kapsamında gezile-
cek kiliselerin yanında dünya medeniyeti 
içinde önemli bir yer tutan Göbeklitepe’de 
ziyaret destinasyonu içinde yer alıyor. İşte 
ziyaret edilecek kiliseler;
1. İSTANBUL / Aya Tria Rum Ortodoks 
Kilisesi
2. İZNİK / Koimesis Kilisesi
3. ALAŞEHİR / St. Jean Kilisesi
4. İZMİR / Meryem Ana Kilisesi
5. KAPADOKYA / Konstantin Eleni Kili-
sesi
6. MERSİN- Tarsus / St. Paul Kilisesi
7. HATAY / St. Pierre Kilisesi
8. ŞANLIURFA / Göbekli Tepe

Akdamar AdasıAkdamar Adası
Ermeni Kilisesi - VanErmeni Kilisesi - Van

 ‘Saçtan Hikâyeler’ sergisin-
de 8.5 metrelik ‘Tespih’ yer alıyor.  
Yasemin Güzel’in kendi saçlarını 
kesmesiyle başladığı bu eser, Tür-
kiye’nin her yerinden benzer hika-
yeleri olan kadınların da desteğiyle 
ortaya çıktı. Sanatçının 6 yıllık 
çalışmasının ürünü olan, psikolo-
jik ve fiziksel şiddete maruz kalmış 

Tarihi Sarnıçta 
‘Saçtan hikayeler’

 İBB’nin restore ederek sanat galerisine dönüştürdüğü 
Bebek Sarnıcı, şiddete maruz kalan kadınların hikayesin-
den esinlenen eserlere ev sahipliği yapıyor. Sanatçı Yasemin 
Güzel’in ‘Saçtan Hikâyeler’ başlıklı sergisi, kadına yöne-
lik şiddete güncel sanat yoluyla dikkat çekiyor. 19 Şubat’ta 
misafirlerini ağırlamaya başlayan galeri, 31 Haziran’a kadar 
ücretsiz olarak gezilebilecek.

5 bin kadının saçından oluşan bu 
‘tespih’, hem onların hikayesinin 
bir parçası hem de anlatıcısı ola-
rak izleyiciyle buluşuyor. Sergide 
ayrıca ziyaretçilerin kendi saçla-
rından bir parça ile hikayelerini 
yazarak paylaşabilecekleri bir 
alan bulunuyor. 
Nazlı TANRIKULU
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leştirmektedir. Dernek Başkanı: Hatice ERDİ 21 Şubat-24 Şubat 2022 tarih-
lerinde anlamlı bir sergiyi Ankara’da gerçekleşti.
 Çanakkale savaşı, tarihin en kanlı ve en ağır kayıplarının yaşandı-
ğı bir savaş olmasına rağmen, her yıl binlerce Türk ve Anzak Gelibolu’daki 
anma törenlerinde bir araya gelmekte ve savaşın tüm acımasızlığına karşın 
bir insanlık anıtı olarak yükselmektedir. Gelibolu’da hayatını kaybedenle-
rin anısı için dünya barışı adına dualar okunur, dilekler dilenir. Avustralya 
Başbakanı Mr. Gillard, yaptığı konuşmasında Çanakkale Savaşlarının 8 ay 
sonra başladığı gibi şafakta sona erdiğini, 20 Aralık 1915’te saat 3:57’de son 
Avustralyalı askerin de sessizce Gelibolu Yarımadası’ndan ayrıldığını ve “Ye-
nilgiden daha büyük bir pişmanlık duygusunu, dostlarını geride bırakmak 

zorunda oldukları için yaşadılar. Bu nedenle Avustralya 
ve Yeni Zelanda Komutanı General Godley, Osmanlı 
kuvvetlerinden Anzak mezarlarına saygı gösterilmesini 
isteyen bir mesaj bırakmıştı. Ancak böyle bir çağrıya 
gerek yoktu. Türkler bizim kayıplarımızı onurlandırdı-
lar ve onlara kendi evlâtları gibi sahip çıktılar. Ve daha 
sonra tarih sayfalarında nadir görülen bir şey yaptı-
lar. Bu yere mağlûpların onuruna ‘Anzak Koyu’ adını 
verdiler. Bu nedenle Türkiye Cumhuriyeti’ne büyük 
bir gönül borcumuz bulunmaktadır. Hiçbir millet 
mabetlerimizi daha iyi koruyamaz ve bu kutsal ziya-
retlerimize daha cömertçe ev sahipliği yapamazdı.” 
demiştir. Savaş yapılacak saatlerde kıyasıya çarpışıp 
boğuştular, kalan zamanlarda ise insanî ilişkiler ve 
dostluklar geliştirdiler. Birbirlerine saygı duyarak, 
karşılıklı siperlerde savaşıp, can verdiler. İki yabancı 
düşmanken öldükten sonra ise koyun koyuna yatıp, 
dost oldular. İşte bu yüzden Çanakkale, büyük bir 
savaşın olduğu kadar büyük bir dostluğun ve insan-
lığın da dünyaya böyle acı bir bedelle gösterildiği 
bir yer olmuştur. Halen savaşan dünyaya, savaşın 
korkunç yüzüne rağmen, dostluk kurulabileceğini 
anımsatmak ve Türk ve Anzak askerlerini saygı ve 
sevgi ile anmak bu sergi dizisi düzenlenmiş olup, 
katkıda bulunan başta sanatçı arkadaşlarım ol-
mak üzere herkese teşekkür ederiz. 

   Nazlı Tanrıkulu

 Dokuz kişilik “Çanakkale Şehitleri Abidesi İnşaatına Yardım Komi-
tesi” adıyla bir komite kurulmuş. Abidenin Hisarlık Tep e’de yapılmasına, 
betonarme olarak inşasına ve üzerinin granit kaplanmasına karar verilmiş. 
Çanakkale Şehitleri Abidesi İnşaatına Yardım Komitesi’nin yaptığı yardım 
çağrısı, büyük bir yardım kampanyasına dönüşüp. Sonunda İnşaatın temeli 
17 Nisan 1954’te atılmış. Abide inşaatı aylar sonra İnşaatta kullanılan mal-
zemelerin bozuk ve kalitesiz olduğunun tespiti üzerine durmuş, ihale feshe-
dilmiştir. Yeniden ihale edilen inşaatın 1958 senesi Temmuz ayında bitmesi 
kararlaştırılmıştı. Ancak duraklama döneminde personel maaşları ödenmiş 
ve inşaat malzemelerinin fiyatları artmış olduğundan halktan toplanan yar-
dım paraları 1957’de bitti. İnşaatın temel takviyesi yapılmış ve granit henüz 

12 metreye ka-
dar yükselmiş 
ki. İşte O Dönem 
Tam destek 
ile Ercüment 
KARACAN’ın 
Babasından 
devraldığı Mil-
liyet gazetesinin 
muhabiri Necmi 
Onur’un inşaatın 
yarım kaldığına 
dair haberi ve 

gazetenin yazarı Refi Cevat Ulunay’ın yazıları üzerine kamuoyu konuya bü-
yük ilgi göstermiştir. Ercüment Karacan’ın onayı ile Milliyet Gazetesi, Çanak-
kale Şehitleri Abidesi’nin bitirilmesi için 18 Ocak 1958 itibarıyla ülke çapında 
bir yardım kampanyası düzenlediğini duyurdu. Kampan-
ya, Türk basınının diğer yayın organları tarafından da 
desteklendi. 100 bin liralık bir yardım toplama hedefiyle 
başlayan kampanya 18 Mart 1958’de son bulduğunda 1 
milyon 686 bin 251 liralık hasılata ulaşılmıştı. Abidenin 
gövde inşaatı, 18 Eylül 1959 tarihinde tam olarak ta-
mamlandı. 
 Abidenin resmi açılışı, Anafartalar Zafe-
ri’nin 45. yıldönümüne denk gelen 21 Ağustos 
1960 tarihinde gerçekleşti. Abidenin açılışını 
dönemin Genelkurmay Başkanı Orgeneral Cev-
det Sunay yapmıştır.
 1915 Çanakkale Köprüsü de tamamlandı 
Asya ve Avrupa Yakasını birbirine bağlamayı 
planlayan köprü Çanakkale Zaferinin yıl dö-
nümü olan 18 Mart’ta açıklanıyor. 
ANKARA’da KÜLTÜR SANAT VE YAŞAMI 
DESTEKLEME DERNEĞİ ‘’Savaştan Dostluğa 
Uzanan Hikayesi’’ Anlamlı bir sergi ile sanat 
severleri bir araya getirdi.
 Sanat aracılığı ile sosyal hayatta daha çok 
yer alıp, katkıda bulunmaları amacıyla, yolu sanat-
tan geçen kadın-erkek, toplumun tüm katmanla-
rındaki herkesin sanatın evrensel dili ile bir araya 
gelmesi için 2012 yılında kurulmuş olup, başkent 
Ankara’dan barış rüzgârı estirerek, çeşitli illerde 
karma resim sergileri ve panelleri başarıyla gerçek-

Çanakkale Geçilmez! 
 1943 yılında Millî Savunma Bakanlığı tarafından Çanakkale şehitleri için bir abide yarışması düzenlendi. 1944’te yapılan 
yarışmaya 37 proje katıldı. İstanbul Teknik Üniversitesi’nde öğrenci olan Feridun Kip, Doğan Erginbaş ve İsmail Utkular’ın 
projesi yarışmayı kazandı. Mali imkânsızlıklar yüzünden proje uzun süre hayata geçirilememiş. 
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 Tarihimizde birçok alanda 
Osmanlı’ya hizmet eden Kancabaş 
tipi teknelerin son temsilcilerinden 
ikisi olan Şirin ve Yasemin’in resto-
re edilmesiyle başlayan süreç, yerli 
mühendislerimizin ve denizcilerimi-
zin çabası sayesinde orijinal haliyle 
yeniden denizlerimize kazandırıldı. 
19.yy’a kadar denizlerde hüküm sür-
müş Osmanlı denizciliğinin yaratmış 
olduğu Kancabaş tipi tekneler, bir 
grup deniz aşığı olan Rıfat Edin, 
Mehmet Selim Ürgüplü ve berabe-
rindeki arkadaşları tarafından tekrar 
hizmete sokuldu. İşte deniz Aşığı 
Mehmet Selim Ürgüplü ile yaptığımız 
sohbetin ayrıntıları haberimizde.

Ürgüplü ata mirası-
nı yaşatmakta ısrar-
cı
 Eski Başbakan Suat Hayri 
Ürgüplü’nün de torunu olan Mehmet 
Selim Ürgüplü, aynı zamanda anne 
tarafından Osmanlı ailesi mensubu. 
Sultan Abdülmecid ve Sultan Vahdet-
tin’in torununun torunu olan Meh-
met Selim Ürgüplü, arkadaşlarıyla 
birlikte Rıfat Edin sayesinde başlayan 
süreci bir adım daha ileri taşımış. 
Hurdaya atılmış ve daha sonra Rıfat 
Edin tarafından satın alınarak restore 
edilmiş Şirin ve Yasemin ismindeki 
tarihi Kancabaşların modellemesin-
den yola çıkarak orijinaline sadık 
tahrik gücü modernize edilmiş bir 
Kancabaş projesini hayata geçirmiş-
ler. 
 Mehmet Selim Ürgüplü, 
süreç boyunca Kancabaş projesi 
ve diğer Osmanlı tekneleri için çok 
önemli katkılar sunmuş bir 
çok kişinin olduğundan 

bahsediyor. Tuzla 
Yat Kulü-

Tarih yeniden yazılıyor
 Unutulmaya yüz tutmuş Osmanlı denizciliğinin yaratmış olduğu Kancabaş tipi tarihi tekneler, bir deniz aşığı 
olan Rıfat Edin ve Mehmet Selim Ürgüplü tarafından yeniden denizlerimize kazandırıldı. Üstelik %100 yerli yapımı 
elektrikli tahrik sistemiyle örnek bir projeyle!

bünden, Piri Reis üniversitesinin öğ-
rencilerine ve günümüzde sayısı çok 
bulunan karadenizli tekne ustalarına  
kadar birçok kişinin emeğinin bulun-
duğunu ifade eden Ürgüplü, özellikle 
bazı isimleri ön plana çıkarıyor. 
 Bu kişilerden ilki, ödüllü 
gemi modelcisi Nurettin Taşçı. Bir 
zamanlar Tersane-i Amire gibi 
dünyanın en önemli tersa-
nelerine sahip Osman-

lı’nın elin-

deki deniz araçlarına ait çizimlerin 
kaydı bulunamamakta. Arşivlerin 
açılmasıyla birlikte, bugüne kadar 
incelenen kayıtlarda genelde muhase-
besel kayıtların bulunabildiğini ifade 
eden Ürgüplü, ilk defa ayrıntılı bir 
yerli çizimin Em.Dz.Astsb. Nurettin 
Taşçı tarafından çizildiğini belirtiyor. 
Hatta bu çizimler üzerinden el yapımı 
maketler de üreten Taşçı, Kancabaş 
maketleriyle katıldığı yarışmalardan 
ödüller kazanmış. 
 Bu çizimlerin el emeğiyle 
kağıt üstünde yapıldığını söyleyen 
Ürgüplü, şu anda elektronik ortamda 

ayrıntılı bir şekilde çizil-
miş versiyonunun olma-
sında Nurettin Taşçı’nın 
payının büyük olduğunu 
belirtiyor. Ürgüplü ve 
arkadaşları, Nurettin 
Taşçı’nın el çizimlerini 
Delftship üç boyutlu tek-
ne çizim programında da 
ayrıntılı olarak çizdikten 
sonra Autocad programı-
na aktararak Kancabaş 
projesinin ilerlemesi 
için çok önemli bir adım 
atmış.
 Diğer önemli bir 

isim ise Tuzla Yat kulübünün sahibi 
İbrahim Rıfat Edin. Şirin, Yasemin 
gibi bir kaç Kancabaş’ın hurdadan 
kurtarılmasıyla birlikte başlayan res-
torasyon sürecinden sonra Rıfat Edin 
birden fazla kopyasını da üreterek 
Kancabaşların denizlere dönmesin-
de önemli bir çaba ortaya koymuş-
tur. Ahşap teknelerin bakımının 
zor olması nedeniyle yeni yapılacak 
Kancabaşlar için Rıfat Edin’den ilham 
alan Ürgüplü, kancabaş teknelerinin 
replikalarını epoksi kompozit ahşap 
laminasyon sistemiyle yeniden üret-
meye başlamış. 

%100 yerli elektrikli 
motor Kancabaşlar-
da! 
 Bir diğer isim ise Görkem 
Serbay Akıl. Yeni Kancabaş tekneler-
de kullanılan elektrikli tahrik sistemi-
nin ve bilgisayar sisteminin arkasın-
daki isim olan Görkem Serbay Akıl, 
Yıldız Teknik Üniversitesinde çift 
anadal yapmış, hem elektrik mühen-
disi, hem de gemi inşaa mühendisi 
olarak Kancabaş’tan önce kurucusu 
olduğu şirket bünyesinde ortağı Barış 
Öztürk ile birlikte yaptığı elektrik-
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ticaretten spora birçok faaliyette yeri 
olabilecek Kancabaşların adına yarış-
malar ve festivaller düzenleyebilece-
ğimizi ifade eden Ürgüplü; ülkemizin 
denizcilik tarihinde birçok önemli 
deniz aracı bulunduğunu ve bunlara 
sahip çıkmamız gerektiğini söyledi.

Yeni Kancabaşlar 
artık denizleri-
mizde
 Şu anda yeni Kancabaşlar’ın 
denizde olduğunu söyleyen 
Mehmet Selim Ürgüplü, sayıla-
rınında artmakta olduğunu ifade 
etti. Piri Reis Üniversitesindeki 
gençlerle birlikte çok paydaşlı 
bir çalışma planlayan Ürgüplü 
seri üretim çalışmalarına devam 
etmekte. Kancabaş gibi çok yön-
lü bir teknenin yeniden haketti-
ği değeri bulacağına inanıyor. 
Ürgüplü; “Kancabaş tekne-

li tekne ve botlarla örnek projeler 
üretmiş %100 yerli girişimcilerden. 
Geliştirilen %100 yerli elektrikli tah-
rik sisteminin ve bilgisayar sisteminin 
Şirin isimli Kancabaş’ta da kullanıl-
masını sağlayan Ürgüplü, Görkem 
Serbay Akıl ile birlikte, Kancabaşların 
modernizasyonunda dünyaya parmak 
ısırtacak bir ilerlemeye imza atmışlar.
Klasik usül ahşap ile üretilmiş eski tip 
Kancabaşlar’ın alternatifi olacak olan 
epoksi kompozit ahşap laminasyon-
dan oluşan yapısıyla replika Kanca-
başlar daha sağlam ve daha az bakım 
gerektiriyor. Ürgüplü; “İtalyanların 
meşhur Venedik Gondolası var, bizim 
de Kancabaşlarımız var. Bizim Kan-
cabaşlarımız İtalyan Gondolalarından 
daha kapsamlı bir teknedir.” diyerek 
tarihi öneminin yanı sıra Kancabaş 
tipi deniz araçlarının modern gün-
delik hayattaki yerinin hala geçerli 
olduğunun altını çizdi. 
 Taşımacılıktan, turizme, 

Mehmet Selim Ürgüplü

si lojistikten savaşa kadar pek çok 
alanda kullanılmış bir tekne. Osmanlı 
İmparatorluğunun denizcilik tarihi 
içerisinde önemli bir yeri var. 
 “Her yıl düzenlenen Mavi 
Vatan, Mavi Çocuk, Mavi Uygarlık 
etkinliğinde yer alarak, çocuklarımızı 
ve gençlerimizi bu teknelerle buluş-
turduk. Bu etkinlik sırasında Piri Reis 

Üniversitesi ve diğer üniversitelerde 
öğrenim gören gençlerimiz ile 

çalıştık. Bu buluşmada yaptı-
ğımız konuşmalarda onla-

rın fikirlerini de dinledik. 
Elektrikli bir tekne yapmak 
istediklerini söyleyen genç 
arkadaşlarımızla yeni 
Kancabaş projesinin fikri 
de buradan çıktı, çalış-
malar da buradan başla-

mış oldu. Teknisyeninden 
çizerine, elektrikçisinden 

marangozuna kadar bir sürü 
denizseverin emeğiyle çalışma-

lar devam ediyor. İlk test sürüşlerini 
gerçekleştirmiş olduğumuz Kancabaş 
projesi geceli gündüzlü çalışmalarımı-
zın sonucunda meydana geldi. Gayet 
başarılı sonuçlar almamız şevklendir-
di ve projemizde ilerlememizi sağladı. 
Biz yaptığımız çalışmalarda herhangi 
bir tekneyi alıp ‘bu kancabaştır’ demi-
yoruz. Kancabaşın A’sından Z’sine or-
jinal halini koruyarak elektrikli tahrik 
sistemini de ona göre monte ediyoruz. 
Tarihimizi günümüz teknolojisiyle 
buluşturuyoruz. Teknenin iskeletin-
den üstündeki işlemelerine, elektrikli 
tahrik sisteminden boyasına, ver-
niğine kadar herşeyini gençlerimiz 
yapıyor” dedi.
 “Projenin temelinde gençlerle 
bir işbirliği hedefliyorduk. Bu doğ-
rultuda Klasik Yat ve Kayık derneğini 

“Orijinal işlemeler “Orijinal işlemeler 
korundu.”korundu.”

kurmaktayız. Bu dernek ile birlikte 
gerçekleştirilen işbirliği sayesinde 
gençlerimizin denizcilik tarihimize 
sahip çıkmaları için bir alan yaratma-
yı hedefliyoruz. Bu derneğin berabe-
rinde getirdiği en önemli katkılardan 
birisi ise mevcut gemi sanayimize 
değer kazandıracak gençler yetiştir-
meyi hedeflemesidir. Çünkü burada 
her konuda tasarım, üretim, malzeme 
bilgisi vs. gibi pratik yapacak ve öğ-
renim görebilecekleri bir alana sahip 
olacaklar. Ayrıca üniversitelerle bera-
ber tüm teknik liseleri ve daha küçük 
yaş gruplarına sahip okulları da dahil 
etmek üzere girişimlerde bulunuyo-
ruz. Kısacası bu yerin gençlerimiz için 
eğlenceli bir denizcilik merkezi olma-
sını hayal ediyoruz.” diyerek sözlerini 
tamamladı. Ümit YAĞMUR

Em.Dz.Astsb. Nurettin Taşçı’ya ait 
el çizimleri

Şu anda Mersin Üniversitesi, Teknik 
Bilimler Yüksek Okulu, Mobilya De-
korasyon Bölümü, Öğretim Görevlisi 
Mustafa Ar tarafından bu işlemeler 

yenileniyor.



34 Nisan 2022

 Bu yenilgiler ABD’deki Donanma Oku-
lunun girişinde yer alan ve ayrıca gazetemizin 
okurlarına hediyesi olarak sunduğu tarihi bir 
resimle yeni yetiştirilen öğrencilerine “ABD 
donanması o günlerden bugünlere geldi” diye 
anlatılır:

“Parayı veren düdüğü 
çalar”
 18. yy’da keşiflerle birlikte değişmeye 
başlayan dünyada ticaret halen daha Akde-
niz’de dönmekteydi. O zamanlar bir Türk 
gölü olan Akdeniz’de ticaret yapmak isteyen 
ülkelerin Osmanlı’yla aralarında bir ticaret 
antlaşması olurdu. Bu antlaşmalar karşılığında 
ülkeler Osmanlı’ya bir fidye öderdi, o ülkeler 
de Akdeniz’de Osmanlı korumasında rahatça 
ticaret yaparlardı. Britanya da bu ülkelerden 
birisiydi. ABD, Britanya’nın bir kolonisiyken 
Britanya hükümetinin Osmanlı ile yaptığı bu 
antlaşmadan faydalanıyordu. Bağımsızlığını 
kazandıktan sonra da Osmanlı’ya fidye ödeme-
den serbestçe Akdeniz’de ticaret yapabileceğini 
düşünen ABD hükümetinin bu düşüncesi hüs-
ranla sonuçlanır. ABD bayrağı taşıyan gemiler 
Akdeniz’e girer girmez derdest edilir. Ödemesi 
gereken fidyeyi ödememiş olan ABD, bu tarihi 
hezimet sonrası Osmanlı ile anlaşma yapmak 
zorunda kalır ve ABD’nin tarihi boyunca haraç 
ödediği tek ülke Osmanlı Devleti’dir.

İlk temas, ilk zafer!
 Britanya’ya karşı bağımsızlığını kaza-
narak cesaretlenen ABD, dünyanın her yeri-
ne ulaşabileceğini düşünmekteydi. Britanya 
donanması da dönemin en büyük donanmala-
rından olduğu için Osmanlı’ya karşı 
da çekinmeden hareket edebileceğini 
düşünen ABD, büyük bir yanılgıya 
düşmüştür. Çok geniş bir deniz aracı 
yelpazesi olan Osmanlı donanması, 
özellikle Kancabaş gibi becerikli 
tekneleri sayesinde ABD’nin “Ironc-
lad” ismi verilen dünyanın ilk zırhlı 
gemilerine ilham olan iki gemisi-
ni esir alır. Bu gemiler, ABD’nin 
Britanya’ya karşı kazandığı zaferde 
çok önemli bir rol oynadığı için ABD 
tarihinde çok önemli bir yere sahip-
tir. Britanya ile yapılan savaşta çizik 
bile almadan ayrılan gemiler, aslında 
ahşap olan ama bordasının demir 
olduğunun düşünülmesi üzerine, 
“demir kaplanmış” anlamına gelen 
Ironclad ismiyle kulaktan kulağa 

Amerika’dan Amerika’dan 
Haraç Alan Tek Devlet: Haraç Alan Tek Devlet: 
Osmanlı DevletiOsmanlı Devleti
 Bir zamanlar dünyaya korku salan Osmanlı donanma-
sı’nın tarihin tozlu sayfalarında unutulmuş zaferlerinden birisine 
konu olan ABD donanmasıyla ilk karşılaşması, ABD donanma-
sının ağır yenilgileri ile sonuçlanmış. Bu durum tabancaya karşı 
kılıçla ve iman gücüyle zafer kazanan Osmanlı donanması’nın, 
ABD donanması ile ilk karşılaşmasıdır.

yayılmıştı.
Osmanlı, becerikli donanması saye-
sinde Britanya donanması’nın top 
atışıyla yenemediği bu gemileri istila 
ederek ele geçirmiş, ABD donanması-
nı ağır bir yenilgiye uğratmıştı. ABD, 
çok önem verdiği gemilerden birisi 
olan “Philadelphia” isimli gemisini 
Osmanlı’nın eline bırakmak istemedi-
ği için bu yenilgiden bir yıl sonra bir 
gece vakti mürettebatını kaçırıp, ka-
çarken de gemiyi yakmıştır. Bu yangın 
ABD donanması tarafından abartıla-
rak tarihlerinin en cesur eylemi olarak 
halen daha anlatılmaktadır. 

ABD, Osmanlı’ya 
20 yıl vergi ödemek 
zorunda kaldı
 Hüsrana uğrayan ABD, 1795 
yılında imzaladığı antlaşmalarla yıllık 
12.000 altın vergi ödemiştir. Günümüzde dünyanın 
jandarmalığına soyunan ABD’nin müslüman bir dev-
lete vergi ödemesi, tarihsel bir öneme sahiptir. Tarihi 
öneminin farkında olan ABD donanması, bu antlaş-
manın orjinal metnini ve olayları anlatan tarihi bir 
resmi donanma kulunun girişinde sergiler. Okula giren 
öğrencilerin ilk gördüğü şey; bir zamanlar ABD’nin 
Osmanlı’ya vergi ödediğini anlatan bu resmi belge ile 
donanmasının nasıl mağlup olduğunu anlatan bu tarihi 
resimdir. Hatta gözlerinde o kadar büyütülmüş ki, o ta-
rihi resimde, Kancabaş tipi teknelerimiz kayık diye ifade 
edilen ve ancak bir filika denilecek büyüklükte olmasına 
rağmen, Amerikalılar normalde olduğundan daha büyük 
resmetmiştir. Bu yenilgi ABD donanmasının kuruluşu 

olarak kabul edilir. Bir yenilgiyi zafer gibi anlatmaya 
alışkın olan ABD’nin bununla ilgili en çarpıcı örneği 
geçtiğimiz yıllarda attığı bir tweette yaşandı. ABD 
donanmasının 241’inci yılını kutlamak için resmi 
twitter hesabından atılan tweet’te kaybettikleri 
savaşı kazanmış gibi anlatmaları büyük bir tepki 
toplamıştı. Atılan tweet, gelen tepkiler üzerine kal-
dırıldı.

Akdeniz hakimiyeti dünya 
tarihini değiştirdi
 Bu yenilgi üzerine donanmasını kuvvetlen-
dirmek için kararlar alan ABD senatosu, o yıllarda 
çok ciddi bütçelerle donanmasını büyüttü. Yine aynı 
yıllarda fidye ödemek istemeyen ABD, Osmanlı ile 
diplomatik temaslar kurmaya çalışır. Bu bağlamda 
Osmanlı topraklarında konsolosluk kurmak ister. 
Fakat Osmanlı Batılı Devletlerin genelde iç karı-
şıklık çıkarmasına sebep olan konsolosluklarını 
topraklarında istemez. Genel olarak ABD’nin bu 
girişimlerini cevapsız bırakan Osmanlı, 18. yy.’da 
halen daha dünyanın korktuğu bir ülkedir. Bu 
nedenle ABD, Osmanlı’dan çekinmesine rağmen 
donanmasını büyüttükten sonra bir büyük savaşa 
daha hazırlanır.
 Günümüzde dünyanın en büyük donanması 
olarak kabul edilen ABD donanması, 18. yy’da Os-
manlı ile savaşırken bir yandan da bu savaş saye-
sinde daha önce Britanya ile savaşmış ABD deniz 
filosunun gücünü gerçek anlamda Osmanlı ile de 
sınamış oldu. Fakat tüm bunların dışında Osmanlı 
donanması, okyanus aşırı seferler yapan çok önemli 
bir kuvvete sahipti. 
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“Türk öldürmek serbest!”
 17. yy ve 18. yy’da Osmanlı donanma-
sı tüm denizlerin tek hakimiydi. Sahip olduğu 
gücün etkisiyle sadece hakimiyet bölgesinde 
faaliyet gösteren Osmanlı donanması, 17. yy 
sonlarına doğru filosuna katılan korsanlarla 
birlikte daha becerikli bir donanma haline geldi. 
Zamanının en önemli korsanlarından olan ve 
daha sonra müslüman olarak Murat Reis ve Yu-
suf Reis isimlerini alan kaptanlarıyla düzenlediği 
seferlerde Kuzey kutup dairesine kadar giden 
Osmanlı donanması İzlanda’yı 26 gün boyunca 
işgal etmiştir.
 İşgal boyunca yağmalanan İzlanda 
savaşı kaybettiğini kabul ettikten sonra kuşatma 
kaldırılmış, donanmamız da geri dönmüştür. Bu 
olay İzlanda tarihine “Türk istilası” olarak geçer. 
Bu olay sebebiyle İzlanda’da kağıt üstünde yüz-
yıllarca Türk öldürmek serbest bırakılmış, geçti-
ğimiz yıllarda İzlanda milli takımının Ay-yıldızlı 
millilerimizle yapacağı karşılaşma öncesi bu 
nefret tekrar gün yüzüne çıkmıştı. 

 John Ward birçok farklı 
isimle anılmış zamanının en ünlü 
korsanlarından. En son müslüman 
olduktan sonra Yusuf Reis ismini 
almış. Serçelere olan sevgisinden 
ötürü, Yusuf Reis isminden önce 
Jack Sparrow veya Jack Birdie gibi 
isimlerle anılmış olması Hollywo-
od’ın en sevilen karakterlerinden 
birisinin nereden geldiğini gözler 
önüne serdi.
Doğu Londralı bir balıkçı
 Yoksul bir ailenin çocu-
ğu olarak 1553’te dünyaya gelen 
Ward, bir balıkçı kasabası olan 
Faversham’da büyüdü. Ward’un 
korsanlık kariyeri Kraliçe I. Eliza-
beth’in, İspanyollara ait gemileri 
yağmalayanlara “korsanlık lisansı” 
verdiği yıllarda başladı. 1604’te 
İngiltere ile İspanya arasında-
ki savaş sona erince Kraliçe I. 
Elizabeth tüm korsanlık faali-
yetlerini yasakladı. İşsiz kalan 
Ward ve tayfası Porstmouth’taki 
tavernalarda kendileri için arayışa 
başladı. Aldığı bir duyum üzeri-
ne Katolik bir tüccara ait değerli 
mallarla yüklü olan bir gemiyi gece 
vakti düzenlediği bir baskınla ele 
geçiren Ward denize açıldıktan 
sonra geminin ambarını kontrol 

Jack Sparrow aslında bizim Yusuf Reismiş
 Hollywood’ın gişe rekorları kırmış “Karayip Korsanları” film serisinin baş karakterlerinden biri olan Jack Sparrow, aslında 
gerçek hayatta yaşamış, Osmanlı’da gemi komutanlığı yapmış Yusuf Reis isimli tarihi bir denizcimiz çıktı. Mehmet Selim Ürgüplü ile 
Kancabaş tipi deniz araçlarıyla ilgili yaptığımız sohbete de konu olan John Ward’un İngiliz tavernalarından Türk korsanlığına uzanan 
ilginç hikâyesini buyrun hep birlikte inceleyelim.

ettiğinde büyük bir sürprizle karşılaştı; 
baskını haber alan gemi sahibi malları-
nı kıyıya taşımıştı. Ward ve tayfasının 
bu baskından tek kazançları, tek direkli 
bir gemi olmuştu.
Gözünü Akdeniz’e dikti
 Fransa kıyılarında bir ticaret 
gemisine dost gibi yaklaşarak ele ge-
çiren Ward ve adamları ilk kez kor-
sanlıklarını burada ilan ettiler. Yolda 
karşılaştıkları denizcileri kendilerine 
katılmaya ikna eden Ward’un hedefi 
Akdeniz’di. Rotasını korsan cenneti 
olarak bilinen Cezayir’e çeviren Ward, 
İngilizlerin burada sevilmediğini 
anlaması üzerine, Fas’ın Sale limanına 
sığındı. Burada başka korsanlarla da 
arkadaşlık kuran Ward mürettebatına 
güç katarak bu sefer rotasını Tunus’a 
çevirdi. Ward’un 1605 yılında ayak 
bastığı Tunus, Osmanlı Dayısı Kara 
Osman tarafından yönetiliyordu. Güçlü 
bir korsan loncasını idare eden Kara 
Osman, Akdeniz boyunca kuş uçurt-
muyordu. Ward’un yeteneklerine ikna 
olan Kara Osman, ganimetten pay 
karşılığında Tunus’ta üslenmesine izin 
verdi.
Ward ve adamları Tunus’taki ilk yılla-
rında onlarca gemi ele geçirmeyi ba-
şardı. En büyüklerden biri 300 tonluk 
Rubin’di. Kara Osman, bu başarısını 

Ward’a Tunus’ta geniş bir arazi 
hediye ederek ödüllendirdi. John 
Ward’un yaptırdığı mermer yapılı 
dev malikâne bir korsandan çok 
hanedanlık soyundan gelen birine 
yakışacak güzellikteydi. 
Yaklaşan hazin son
 1607 Nisan’ında gemileriyle 
Osmanlı kıyılarında gezinen Ward, 

ufukta gördüğü büyük bir ticaret gemisini takibe aldı. Yaklaş-
tıkça büyülenen Ward, hafif rüzgarda manevra yapamayan 
yüklü gemiyi çok kısa sürede ele geçirdi. Karşılarında 
1400-1500 tonluk Reniera e Soderina duruyordu. 
Ward, bu muhteşem gemiyi Tunus’ta baştan 
aşağı yenileyerek onu bir savaş makinesine dö-
nüştürdü. Mürettebatına katılan yeni tayfalarla 
birlikte geminin yenilenmiş haliyle  yapacağı 
ilk yolculuğunun aslında son yolculuğu olaca-
ğından haberi yoktu.
 Top güvertesindeki yapısal 
değişikliklerle zayıflayan gemi, ilk yolcu-
luklarında yakalandıkları fırtınada battı. 
Mürettebatının neredeyse tamamını 
kaybeden Ward filosundaki küçük bir 
gemiyle Tunus’a çıkmayı başardı. İtibarı 
büyük yara alan Ward’un tek umudu 
Kara Osman’ın korumasıydı.
John Ward artık Yusuf Reis!
 Ward ve geride kalan tayfasıyla 
birlikte Türk olmaya karar verdi. Müslü-
man olan Ward, Yusuf Reis ismini alarak 
artık tamamen orada yaşamak üzere, 
Tunus’a yerleşti. 1622 yılında hayatını 
kaybedene kadar burada yaşadı. Kay-
bettiklerinin de etkisiyle ömrünün son 
günlerine doğru aksileşen Ward, küfürlü 
nüktedan tavırlarıyla ve sabah akşam 
içki içmesiyle bilinirdi. Kuşları da çok 
seven John Ward’ın korsan filosunun 
flamalarında iki kemik üstüne küpeli bir 
kuru kafa ile birlikte bir serçe simgesi de 
yer alıyordu. Aynı zamanda Jack Ward, 
Jack Birdie, Jack Sparrow gibi isimlerle 
de anılmıştı. Tüm bunları göz önünde 
bulundurduğumuzda Karayip Kor-
sanı diye anlatılan Jack Sparrow 
karakteri, aslında gerçek hayatta 
yaşamış, bizim tarihimizde önemli 
bir denizci olan Yusuf Reis olduğu 
ortaya çıkıyor.

Düşmanlarına korku salan Türk 
korsanlar
 Türk diye adlandırılan Ber-
beri korsanlar, Kuzey Afrika’daki 
Osmanlı limanlarında üslenmişlerdi. 
16’ncı yüzyılda Oruç Reis, Barbaros 
Hayreddin Paşa gibi Osmanlı yönetici-
lerinin idaresinde faaliyet gösterdiler. 
İngiltere’nin 1604’te İspanya gemi-
lerine saldırmayı yasaklamasıyla bu 
limanlara İngiliz ve Hollandalı korsan 
akını yaşandı. Çoğu, isim değiştirerek, 
Türk donanmasına katıldı. Yusuf Reis 
de bu korsanlardan biriydi. Serçeleri 
çok sevdiğinden Birdie diye anıldığı 
da olurmuş. Fakat asıl ilginç olanı ise, 
serçelere olan takıntısından ona Jack 
Sparrow da denmiş olmasıdır. Holl-
ywood, bize orada da film çevirmiştir.  
Murat Reis gibi diğer korsanlarla sık 
sık deniz aşırı seferler de düzenleyen 
Jack Sparrow, yani nam-ı diğer Yusuf 
Reis İzlanda seferine de katılmıştır. 
 Dönemin en önemli etkisi hiç 
kuşku yok, ticaret yolları için alternatif 
arayan Avrupa’nın meşhur keşifleri 
gerçekleştirmesidir. Avrupa Osmanlı’ya 
bulaşmadan ticaret yapmanın yollarını 
aramasaydı, kim bilir şmdilerde dünya-
nın dengesi nasıl kurulmuş olurdu.
Ümit Yağmur

 Batılı devletlerin çokça kez gün yüzüne 
çıkan nefretlerinin önemli bir örneği olan İzlanda 
maçı öncesi yaşananlar bize hala nasıl baktıklarını 
ve tarihteki üstünlüğümüzün acısını günümüzde 
çıkartmaya çalıştıklarının müspet bir örneğidir. Bu 
noktada tarihimizi bilmek yetişen kuşaklarımıza 
aktarmamız bu yüzden oldukça önemlidir.

İhtişamlı günlerimiz bir gün 
geri gelecek
 Batının aç gözlülüğünden uzak bir tutum 
sergileyen şanlı milletimiz, dünyaya hüküm sürdü-
ğü yıllarda da fethettiği topraklara barış ve refah 
getirmiştir. Ecdadımızın bize mirası olan bu tarih 
içerisinde birçok öğüt ve ders barındırmaktadır. 
Tarihimize sahip çıkmak ve günümüzde geleneksel 
değerlerimizi yaşatmak bizi tekrar eski ihtişamlı 
günlerimize ulaştıracaktır. Bu anlamda gazetemi-
zin siz okurlarına hediyesi olan posterimizi gururla 
evinizde, ofisinizde sergileyeceğinizi bilmek bizleri 
onurlandırıyor.

Ümit YAĞMUR
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